
سخنگوی قوه قضاییه گفت: در 31 استان، در مجموع 
40 پرونده تشکیل شده که بیشتر مربوط به مواردی است 
نامزدها  برخی  علیه  تخریب هایی  مجازی  فضای  در  که 

صورت می گیرد. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 

روز یکشنبه در نود ویکمین نشست خبری خود اظهار 
مانده  باقی  زمان  انتخابات  به  دیگر  ماه  کرد: حدود یک 
که ان شاءالله با التزام همگان به قانون ما هفتم اسفندماه 
انتخابات پرشور و با نشاطی را در فضای آرام و با مشارکت 

حداکثری شاهد باشیم...

»ایمان« علت توجه خاص تندروها به انتخابات قم را بررسی می کند؛

تلاش جبهه پایداری 
برای نفوذ در شهر اعتدال

می خواهند افراطی گری را  نهادینه کنند

تفکر جبهه پایداری در قم ریشه ای ندارد
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32 روز تا انتخابات

نگاه های امیدوار به شورای نگهبان

سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس عنوان کرد:

احتمال عمدی بودن فاجعه منا

 »ریال ایران« در صرافی های پاکستان کمیاب شد

محسنی اژه ای خبر داد:

تشکیل 40 پرونده
 تخلفات انتخاباتی
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روزنامه

آیت الله  مکارم شیرازی گفت: باید طلاب و روحانیونی که از قم به مناطق مختلف کشور 
هجرت می کنند و یا کسانی که در طرح هجرت هستند، حمایت شوند تا دیگران نیز برای 

هجرت از قم ترغیب شوند.
این مرجع تقلید عصر دیروز در دیدار با رئیس مرکز خدمات حوزه های علمیه 
ضمن تقدیر از فعالیت های این مرکز بیان داشت: کارهای شما در مرکز خدمات 

مفید و مؤثر بوده و موجب پیشرفت حوزه شده  است. 
وی خواستار اطلاع رسانی خدمات مرکز شدند و افزود: نیاز است که 
سالانه گزارش مکتوبی به صورت خلاصه از خدمات مرکز تهیه شود تا 

مسئولین از خدماتی که این مرکز انجام می دهد اطلاع داشته باشند.
آیت الله مکارم شیرازی تمرکز طلاب در شهر قم را نامناسب عنوان کردند و گفت: 
شهرهای مختلف کشور از کمبود روحانی رنج می برند و باید راهکارهایی اندیشیده شود تا 

طلاب و روحانیون به موطن خود بازگردند.
وی با بیان این که نباید کاری کنیم که طلاب و روحانیون در قم ماندگار شوند تصریح کرد: 
باید طلاب و روحانیونی که از قم به مناطق مختلف کشور هجرت می کنند و یا کسانی که 

در طرح هجرت هستند حمایت شوند تا طلاب دیگر نیز برای هجرت از قم ترغیب شوند...

آیت الله راستی کاشانی در دیدار با بعضی از فضلاء حوزه علمیه، به شرکت آیت الله حاج سید حسن 
خمینی در انتخابات خبرگان واکنش نشان داد.

 آیت الله راستی کاشانی گفت: صلاحیت علمی و تقوایی و سیاسی حاج سید حسن آقا محرز و واضح 
است و نیازی با تائید حقیر یا دیگران ندارد. اگر شرایط یادگار امام مورد سوال یا تردید واقع شود، پس چه 
کسی دارای شرایط است؟! وی در این خصوص گفت: حقیر بنا نداشتم مطلبی را بیان کنم؛ البته توسط 
نور چشمی فرزند عزیزم آقای میرزا علی آقا که خود از افاضل و علماء هستند - بعضی توصیه های لازم را 
به اطلاع آقایان بزرگوار ایَدهم تعالی رسانده و خبر دادم، لکن به جهت بعضی مسائل و احیاناً برخوردهای 

ناصواب و مغرضانه و بی انصافی ها و حسادت هایی که به خدا پناه می برم، از باب اداء وظیفه و تکلیف و به 
جهت حقی که سیّدناالاستاد حضرت آیت الله العظمی امام خمینی قدس سره به حقیر دارند و به جهت 
محبتی که مرحوم آقای حاج سید احمد آقا داشتند، لازم دیدیم حقایق و واقعیاتی را یادآوری و بیان کنم. 
جناب آقای سید حسن آقا هم شخصیت هستند و هم از خاندان شخصیت و عزیز، هم بزرگ هستند و هم 
از خاندان بزرگ، هم خودشان آقا هستند و هم از خاندان آقا. جدّ بزرگوار شان، استاد بزرگوار ما حضرت 
امام راحل که معلوم است و حرکتی که آن بزرگمرد انجام دادند، فقط برای رضای خدا و حق تعالی و برای 

ترویج مذهب اهل بیت بود ...

آیت الله  مکارم شیرازی:

تمرکز طلاب در قم مناسب نیست

آیت الله راستی کاشانی:

سید حسن خمینی دارای مرتبه اجتهاد است

مردم از دل و جان 
حامی رهبری هستند
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آیت الله هاشمی رفسنجانی:
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تقویت همکاری راهبردی 
تهران و پکن 

پینگ«،  جین  »شی  آقای  روزه  دو  رسمی  سفر 
رئیس جمهور چین در صدر یک هیأت عالیرتبه به تهران و 
دستیابی به توافقی که حاصل آن امضا ۱۷ سند و یادداشت 

تفاهم همکاری در حوزه های مختلف اقتصادی، تجاری، زیست محیطی، قضایی و فرهنگی 
بوده، بیانگر عزم و اراده مشترک مقامات دو کشور مبنی بر تقویت و تعمیق روابط در دوره 
پسا برجام بوده است. عزم و اراده ای که با صدور بیانیه مشترک جامع راهبردی تهران - پکن 

به نمایش درآمده و فصل نوینی را در همکاری های راهبردی دو کشور نوید می دهد.  
اکنون این سوال مطرح است که آیا دو طرف از دیدگاه یکسان، منافع مشترک و انگیزه 
لازم برای ورود به مرحله جدیدی از همکاری، یعنی همکاری برای توسعه ثبات منطقه ای و 

مبارزه علیه عوامل ناامنی، شامل تروریسم و افراطی گری خشونت بار برخوردارند؟
در پاسخ به این سوال می توان گفت ثبات و امنیت از عوامل زیرساختی و ضروری برای 
یک رویکرد درازمدت و راهبردی برای هر نوع همکاری اقتصادی و سرمایه گذاری مشترک 
است و اقدام در این زمینه یک ضرورت اولیه و همزمان، یک مزیت برای روابط جاری 

تهران - پکن تلقی می شود.
از مهم ترین ظرفیت های همکاری مشترک میان جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
خلق چین، همکاری در زمینه مبارزه با تروریزم، افراطی گری و جنایات سازمان یافته است 
که امروزه »داعش« به عنوان بارز ترین و جامع ترین مصداق آن شناخته می شود. »داعش«، 
پدیده ای ضد امنیتی و بی ثبات ساز است که به اعتقاد بسیاری از تحلیلگران و بنا به دلایل 
غیر قابل انکار، تولید مشترک آمریکا و برخی از کشورهای منطقه است و کلکسیونی از انواع 

جنایات علیه بشریت را در پرونده سیاه و قطور خود دارد.
این گروه تروریستی به مانند اصل پدیده شوم تروریسم و به لحاظ طبیعت و ماهیت آنکه 
نه مرز می شناسد و نه منطق؛ و نه دین دارد و نه اخلاق، ظرفیت گسترش به سایر نقاط 
جهان را دارا بوده و هم اکنون نیز ناامنی را به دور ترین نقاط اروپا، آفریقا و آسیا کشانده است. 
طبعاً چین نیز از این آفت بزرگ چه به عنوان یک معضل داخلی و یا عامل موثر بر روابط 

خارجی آن کشور مستثنی نخواهد بود.
علاوه بر این، جهات متعدد زیر نیز ایجاب می کند آن کشور در مبارزه صادقانه و همه 
جانبه علیه تروریزم و افراطی گری در منطقه غرب آسیا حضوری فعال تر و همکاری موثر تر 

داشته باشد:
بعد اخلاقی، انسانی و ارزشی:

مبارزه با گروه های سازمان یافته تروریستی - که میلیون ها انسان بی گناه را آواره 
و بی خانمان ساخته، صد ها هزار نفر را با فجیع ترین وضعیت به کام مرگ فرستاده و 
بدیهی ترین ضوابط انسانی واخلاقی را آشکارا زیر پا گذارده است - برای افزایش احترام 
و ارتقاء جایگاه چین به عنوان یک قدرت ارزش گرا اهمیت دارد و تقویت این حضور و 

همکاری را ضروری تر از گذشته می نماید.
پکن به عنوان یکی از فعال ترین بازیگران بین المللی در عرصه دیپلماسی عمومی به 
دنبال ارائه تصویر یک کشور متمدن، با فرهنگ، محبوب و در نتیجه توسعه ارزش های 

چینی است.
از سوی دیگر، چین دارای روابط مهم و گسترده سیاسی و اقتصادی با برخی از کشورهای 
منطقه ای و فرامنطقه ای است که به طور مستقیم و غیرمستقیم در تاسیس، گسترش و 
حمایت همه جانبه از گروه های تروریستی و خشونت طلب مانند داعش دخیل بوده و در 
استمرار حیات آن ها نقش دارند. اکنون چین می تواند از نفوذ سیاسی و اقتصادی اش بهره 
برده و این کشور ها را به اصلاح سیاست های غلط گذشته و قدم گذاردن در مسیری که به 
امنیت و ثبات و صلح و توسعه کشورهای منطقه می انجامد، ترغیب و تشویق و احیاناً وادار 
نماید. عربستان سعودی از این دست کشورها است که نقطه مرکزی حمایت های فکری، 
مالی و لجستیکی این گروه ها و کانون اصلی صدور اندیشه های افراطی و تروریستی داعش و 
امثال آن است؛ کشوری که مسیر نادرست و پرمخاطرهی حمایت از داعش را انتخاب کرده 

که منطقه را به ورطه ناامنی و بی ثباتی کشانده است.
بعد اقتصادی:

چین به عنوان دومین قدرت بر تر اقتصادی جهان با چشم انداز تبدیل شدن به نخستین 
قدرت جهان طی سال های آینده، در تلاش است تا حضور اقتصادی خود را در نقاط 
مختلف جهان و به ویژه در آسیای غربی، آسیای مرکزی و خلیج فارس گسترش دهد. 
نیاز به یادآوری نیست که »امنیت« و »ثبات« مهم ترین پیش شرط، ضروری ترین ابزار و 
اساسی ترین زمینه برای هر گونه همکاری مداوم اقتصادی، تعریف چشم اندازهای راهبردی 
برای سرمایه گذاری، برنامه ریزی مشترک برای توسعه و پیشرفت اقتصادی و رفاه و آسایش 
یک ملت، یک منطقه و نیز تمامی دنیا به عنوان یک کل لایتجزا است. بدون امنیت پایدار، 
طرح های اقتصادی فراوانی بر زمین مانده و ملت ها و جهان از آثار و فواید آن ها بی بهره 

خواهند گشت.
ایده های رئیس جمهور چین و طرح های بزرگی چون »جاده ابریشم« و »یک جاده، 
یک کمربند« که دارای ابعاد مختلف و مهم سیاسی اقتصادی و امنیتی است - و چنانچه به 
خوبی مدیریت شود می تواند تأمین کننده منافع کلیه کشورهای دخیل در آن و حتی فرا تر 

از آن باشد – صرفا در پرتو امنیت پایدار و ثبات افزون تر در منطقه قابلیت اجرا می یابند.
تأمین و تضمین چنین امنیتی در سطح منطقه و فرا منطقه نیز نیازمند برداشتن 
گام های جدی تر، پذیرش مسئولیت و ایفای نقش فعال تر و گسترده تراز سوی جمهوری 

خلق چین است.
بعد حقوقی و بین المللی:

در سال ۱۹۹۴ مجمع عمومی سازمان ملل متحد طی قطعنامه مهمی بر اهمیت اقدام 
جمعی کشور ها برای غلبه بر تهدید ها علیه دولت ها و مردم که ناشی از تروریسم در تمام 
اشکال و تجلیات آن می شود، تأکید کرد. ضمیمه این قطعنامه اعلامیه ای درباره امحای 
تروریسم بین المللی بود. چین به عنوان عضو دائم و بزرگ شورای امنیت، مسئولیت حقوقی 
و بین المللی دارد که به مبارزه جهت امحای انواع تهدیدهای تروریستی علیه دولت ها و 
ملت ها کمک کند. پکن، اگرچه گام هایی در این جهت برداشته، اما از کشوری با قابلیت ها و 

توانمندی هایی مانند چین انتظار بیشتری می رود.
مواردی که بدان اشاره شد، از جمله دلایلی است که ایفای نقش موثر تر طرف چینی 
را در مبارزه با عوامل و ریشه های ناامنی در منطقه و جهان به یک ضرورت راهبردی و 
اجتناب ناپذیر تبدیل می سازد. ملت های منطقه و فرا تر از آن نسبت به ائتلاف های نمایشی 
و فریبکارانه ضد داعش آمریکایی سعودی کاملًا بی اعتماد وآن را فراری رو به جلو می دانند. 
آنچه که آنان انتظار دارند مبارزه جدی، موثر، همه جانبه و صادقانه با تروریزم است؛ مسیری 
که جمهوری اسلامی ایران در آن پیشگام بوده و آثار ملموس آن در برابر دیدگان جهانیان 

قرار دارد.
همکاری راهبردی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری خلق چین در این مسیر، امری 
اساسی و کلیدی و گامی موثر در جهت اجرای وظایف بین المللی در مبارزه با این پدیده 
شوم، تقویت امنیت مشترک دو ملت و امنیت بین المللی، ایجاد ثبات، ارتقای احترام و 

منزلت چین و توسعه صلح و آرامش خواهد بود.
* سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه

رهبر معظم انقلاب در دیدار با پاسداران بازداشت کننده تفنگداران آمریکایی:

کارتان عالی و به هنگام بود
مقام معظم رهبری ظهر روز گذشته با پاسداران جوان نیروی دریایی سپاه پاسداران 

دیدار کردند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری حضرت آیت الله خامنه ای ظهر 
دیروز )یکشنبه( با پاسداران جوان نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی که با شجاعت 
در مقابل ورود نظامیان آمریکایی به آب های جمهوری اسلامی ایران، اقدام و متجاوزان را 
بازداشت کرده بودند، دیدار کردند و آنان را از نزدیک مورد تفقد قرار دادند. حضرت آیت الله 
خامنه ای همچنین در سخنان کوتاهی، این اقدام ستایش برانگیز نیروی دریایی سپاه پاسداران 
را شجاعانه و همراه با ایمان خواندند و خاطرنشان کردند: کار شما بسیار عالی، جالب و به هنگام 
بود و در واقع باید این حادثه را کار خدا دانست که آمریکایی ها را به آب های ما کشاند تا با 
اقدام به هنگام شما، آن گونه با دست هایی که بر سر گذاشته بودند، بازداشت شوند. در این دیدار 

همچنین نماز ظهر و عصر به امامت رهبر معظم انقلاب اسلامی اقامه شد. 

آیت الله  مکارم شیرازی:

تمرکز طلاب در قم مناسب نیست
آیت الله  مکارم شیرازی گفت: باید طلاب و روحانیونی که از قم به مناطق مختلف کشور 
هجرت می کنند و یا کسانی که در طرح هجرت هستند، حمایت شوند تا دیگران نیز برای 

هجرت از قم ترغیب شوند.
به گزارش خبرگزاری »حوزه«، این مرجع تقلید عصر دیروز در دیدار با رئیس مرکز خدمات 
حوزه های علمیه ضمن تقدیر از فعالیت های این مرکز بیان داشت: کارهای شما در مرکز 

خدمات مفید و مؤثر بوده و موجب پیشرفت حوزه شده  است.
ویخواستار اطلاع رسانی خدمات مرکز شدند و افزود: نیاز است که سالانه گزارش مکتوبی به 
صورت خلاصه از خدمات مرکز تهیه شود تا مسئولین از خدماتی که این مرکز انجام می دهد 

اطلاع داشته باشند.
روحانیون به موطن خود بازگردند

وی تمرکز طلاب در شهر قم را نامناسب عنوان کردند و گفت: شهرهای مختلف کشور از 
کمبود روحانی رنج می برند و باید راهکارهایی اندیشیده شود تا طلاب و روحانیون به موطن 

خود بازگردند.
وی با بیان این که نباید کاری کنیم که طلاب و روحانیون در قم ماندگار شوند تصریح 
کرد: باید طلاب و روحانیونی که از قم به مناطق مختلف کشور هجرت می کنند و یا کسانی 
که در طرح هجرت هستند حمایت شوند تا طلاب دیگر نیز برای هجرت از قم ترغیب شوند.

آیت الله مکارم شیرازی به طرح جامع مسکن مرکز خدمات اشاره کردند و ادامه داد: 
درست نیست که مسکن وسیله ای شود که طلاب در شهر قم ماندگار شوند، بلکه باید مسکن 
را به صورت موقتی در اختیار طلاب قرار دهیم تا پس از پایان درس به موطن خود بازگردند.

وی با اشاره به اینکه نبود روحانی در بسیاری از روستاها بسیار ناراحت کننده است تصریح 
کرد: مسئولین و بزرگان حوزه باید مشکلات حوزه را در نظر بگیرند و برای حل آنها چاره 

اندیشی کنند.

سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس عنوان کرد:

احتمال عمدی بودن فاجعه منا
سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی گفت: در دادگاه های 
عربستان وکلایی که غیر عربستانی باشند حق وکالت ندارند بنابراین باید این موضوع توسط 

وکلای مجرب در دادگاه لاهه پیگیری شود.
محمدعلی اسفنانی در گفت و گو با خبرگزاری خانه ملت، در خصوص پرداخت دیه 
قربانیان فاجعه منا به ایران، اظهار داشت: کم ترین فرضی که می توان در رابطه با فاجعه 
منا برای دولت عربستان در نظر گرفت، مقصر بودن این کشور است. نماینده مردم فریدن، 
فریدونشهر و چادگان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه احتمال عمدی بودن فاجعه منا 
نیز وجود دارد، بیان کرد: حتی اگر عربستان را فقط مقصر بدانیم، با توجه به قواعد حقوق بین 

الملل اگر کشوری به دیگری خسارتی وارد کند، ملزم به جبران خسارت است.
سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اگر این خسارت 
در قالب جرم باشد که جرایم بین المللی کاملا مشخص شده هستند و در دیوان کیفری لاهه 
می توان به این موضوعات رسیدگی کرد. اسفنانی با بیان اینکه صورت دیگری که ایران می 
تواند این موضوع را پیگیری کند این است که موضوع را در دیوان بین المللی لاهه مطرح کند، 
گفت: خسارتی که تقصیرش متوجه دولت عربستان است، باید فرض تقصیر برایش در نظر 

گرفته شود تا در جهت جبران خسارت عمل کند. 
وی در خصوص اینکه گفته می شود که در دادگاه های عربستان وکلایی که غیر عربستانی 
باشند حق وکالت ندارند، افزود: در صورت طرح این دعوا در مراجع بین المللی وکلای مجرب 
خوبی وجود دارند تا این موضوعات را به نحو احسن پیگیری کنند و مشکلی از این جهت 

وجود ندارد.

تخت روانچی: 

تحریم های اخیر مردود است
یک عضو تیم مذاکره کننده هسته ای ایران معتقد است، تفکیک برجام از بحث فعالیت های 
دفاعی و موشکی در چارچوب قطعنامه های شورای امنیت، خواست ایران و انتخاب ۱+5 بود.

مجید تخت روانچی در گفتگو با ایسنا ظهار کرد: از نگاه ما تحریم های اخیر کاملا مردود 
است و افزود: این که به تحریم های اخیر چه عکس العملی نشان خواهیم داد، باید منتظر 
تصمیم هیأت نظارت بر اجرای برجام باشیم. معاون اروپا و آمریکای وزارت امور خارجه و 
عضو تیم مذاکره کننده هسته ای ایران در گفت وگو با کلیدی ترین نکته پاسخ مقام معظم 
رهبری به نامه رئیس جمهور درباره برجام را »هوشیاری« مسوولان نسبت به اجرای تعهدات 
از سوی طرف مقابل دانست و گفت: »هوشیار« بودن درباره نظارت بر اجرای برجام توسط 
مسوولان به ویژه در چارچوب هیات نظارت بر برجام در شورای عالی امنیت ملی، وزارت امور 
خارجه و در نمایندگی های ما در خارج از کشور به طور جدی وجود دارد و بلافاصله در برابر 
هر اقدام، عکس العمل نشان خواهیم داد. وی گفت: البته در برخی مواقع این عکس العمل را 
به طورعلنی بیان نمی کنیم در عین حال که به هر اقدامی به طور مقتضی پاسخ داده خواهد 
شد، بنابراین ما با چشم باز و با دقت اجرای برجام را رصد می کنیم. این عضو تیم مذاکره کننده 
هسته ای کشورمان در پاسخ به این پرسش که مقام معظم رهبری در بخشی از پاسخ خود به 
رئیس جمهور اظهار کردند که »ایران، ۱+5 را وادار به عقب نشینی و رفع بخشی از تحریم های 
زورگویانه کرد«، این که ایشان از واژگان »رفع« و »بخشی« در رابطه با رفع تحریم ها استفاده 
کرده اند را چگونه ارزیابی می کنید؟ گفت: تحریم های مرتبط با بحث هسته ای چه آن ها از 
سوی اروپا، شورای امنیت یا دستورات اجرایی رئیس جمهور آمریکا لغو شدند و تحریم های 
کنگره که از سوی دولت آمریکا متوقف شده است، در چارچوب مصوبه مجلس شورای اسلامی 
و نامه نه ماده ای رهبری دیده می شوند، اما تحریم های فراتر از بحث هسته ای در چارچوب 
تروریسم و حقوق بشر هم چنان وجود دارند، چرا که ما در مذاکرات هسته ای درباره آن ها اجازه 

مذاکره نداشتیم، علاوه بر این درهم آمیختن همه موضوعات را مفید نمی دانستیم.

مصباحی مقدم:

حضور لاریجانی ائتلاف اصولگرایان را
 100 درصدی می کرد

سخنگوی جامعه روحانیت مبارز با بیان شاخص هایی برای نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی از جمله اینکه باید مصالح ملی را به منافع حزبی و گروهی ترجیح دهند، به تشریح 
فعالیت های اصولگرایان برای انتخابات مجلس دهم پرداخت و ضمن تأکید بر اینکه اصولگرایان 
به ائتلاف حداکثری رسیدند، گفت: اگر لاریجانی و یا نماینده ای از وی در این ائتلاف شرکت 

می کرد، این ائتلاف ۱00 درصدی می شد.
حجت الاسلام و المسلمین غلامرضا مصباحی مقدم در گفت و گو با جماران، در مورد 
ویژگی های مجلسی که امام خمینی )س( آن را در رأس امور و عصاره فضائل ملت می داند، 
با تأکید بر اینکه وقتی مجلس در رأس امور و عصاره فضائل ملت است که بهترین ها وارد 
مجلس شوند، تصریح کرد: ورود بهترین نیروها به مجلس شورای اسلامی، یعنی اینکه نخبگان 
جامعه از ورود به انتخابات خودداری نکرده و خودشان را برای ورود به مجلس شورای اسلامی 
عرضه کنند. سخنگوی جامعه روحانیت مبارز افزود: گاهی اوقات ما شاهد هستیم که افراد 
نخبه از اینکه به نمایندگی مجلس وارد شوند و یا اینکه خودشان را در معرض انتخاب مردم 
قرار دهند خودداری می کنند. این به معنای دریغ داشتن نسبت به خدمت در نهادی است که 
می توان آن را مهمترین نهاد جمهوری اسلامی نامید. وی تأکید کرد: مردم نیز باید از میان این 
نخبگانی که به میدان می آیند سعی کنند کسانی را انتخاب کنند که از نظر مبانی اعتقادی 
و فکری با مبانی نظام جمهوری اسلامی سازگاری داشته باشند؛ یعنی ضمن اینکه به اسلام 
و توانایی اسلام برای اداره کشور در عصر مدرن باور دارند، نگاهشان نسبت به بیگانگان نگاه به 
مبدأ خیرات نبوده و بلکه نگاه تعامل در شرایط برابر باشد؛ یعنی معقتد به تعامل در شرایط برابر 
با کشورهای دیگر باشند و طمع به این نداشته باشند که دیگران به ما خدمت خواهند کرد و 

باید به دست آنها چشم بدوزیم. 

آغاز سفرهای پساتحریمی روحانی از اروپا

گفته می شود ایتالیا جزو معدود کشورهای اروپایی بود که حتی در شرایط بد تحریمی 
نیز روابط اقتصادی خود با ایران را حفظ کرد و برهمین اساس هم انتظار می رود در سفر 
اخیر روحانی به این کشور بحث های مهمی بین مسوولان ایران و ایتالیا صورت بگیرد و 

ناظران آینده ای روشن را برای روابط آتی دو کشور پیش بینی می کنند.
به گزارش ایسنا، سفر دکتر حسن روحانی، رییس جمهور کشورمان به رم که )دوشنبه( 
در راس هیاتی تجاری ۱20 نفره با بیش از 6 وزیر و به دعوت نخست وزیر و رییس جمهور 
ایتالیا انجام می شود در بخش های مختلفی به ویژه سیاسی و اقتصادی حائز اهمیت است. 
این اولین مقصد اروپایی روحانی در پسابرجام است. دیدار و گفت وگو با جورجو ناپولیتانو 
رییس جمهور، ماتئو رنتسی نخست وزیر، تعدادی از سرمایه گذران و صاحبان صنایع بزرگ 
ایتالیا و مقام های بلند پایه این کشور جزو برنامه های رییس جمهور کشورمان در سفر به 
ایتالیاست. از دیگر برنامه های سفر روحانی حضور در واتیکان و ملاقات و گفت وگو با پاپ و 
نیز نخست وزیر واتیکان است. روحانی پس از آن در روز چهارشنبه ۷ بهمن، رم را به مقصد 
پاریس ترک خواهد کرد. بخش دوم سفر رییس جمهور به اروپا دیدار و گفت وگو با مسوولان 

بلندپایه ایران و فرانسه در اروپا درباره مسائل دو جانبه و تحولات منطقه است.
ملاقات و گفت وگو با مدیرکل یونسکو، دیدار با تعدادی از سرمایه گذاران، مدیران 
اقتصادی و صاحبان ارشد صنایع بزرگ فرانسه نیز از دیگر برنامه های روحانی در پاریس 
اعلام شده است. امضاء اسناد همکاری های دوجانبه، ملاقات های دوجانبه و چند جانبه، 
نشست و مصاحبه با سردبیران ارشد رسانه های اروپایی، ایتالیایی و فرانسوی، دیدار با 
نخبگان و اندیشمندان، نشست مشترک با صاحبان صنایع و سرمایه گذاران از دیگر 
برنامه هایی هستند که قرار است رییس جمهور و هیات ایرانی طی این سفر ۴ روزه به اروپا 
در آن ها حضور یابند. رییس جمهور پنج شنبه ۸ بهمن ماه پس از اتمام دیدارهای رسمی با 

مسوولان فرانسه، پاریس را به مقصد تهران ترک و به کشور باز خواهد گشت.

یادداشت

خبـــر

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
اجرای توافق هسته ای فصلی نوین برای 
ارتقای همکاری ها میان ایران و کشورهای 
منطقه گشوده و کشورهای منطقه با بهره 
می  وین  توافق  از  پس  شرایط  از  گیری 
توانند گام های اساسی برای رفع تهدیدهای 
مشترک از جمله تروریسم و افراط گرایی و 
نیز کمک به توسعه و پیشرفت منطقه بردارند.

به گزارش ایرنا، دکتر علی لاریجانی که 
روسای  افتتاحیه  نشست  در  روز گذشته 
یازدهمین اجلاس بین المجالس کشورهای 
اسلامی سخن می گفت، افزود: جمهوری 
و  مذاکره  از ۱2 سال  ایران پس  اسلامی 
مقاومت توانست یکی از پر فراز و نشیب 
ترین مقاطع تاریخی خود را با موفقیت پشت 
سر بگذارد و حقوق هسته ای اش را تثبیت 
کند. وی اضافه کرد: توافق هسته ای در واقع 
پیروزی دیپلماسی و نفی تهدید و تحریم بود 
و کارآمدی راه کارهای مسالمت آمیز حل 
و فصل اختلافات را بیش از پیش به منصه 
ظهور رساند. لاریجانی در ادامه سخنانش، 
گفت: در حین مذاکرات هسته ای شنیدیم 
که یکی از کشورهای منطقه به یک قدرت 
بزرگ اصرار می کرد که مذاکرات را به عقب 
بیاندازد تا قیمت نفت را پایین بیاورند؛ آنها )با 
پایین آوردن قیمت نفت( به همه کشورهای 
اسلامی لطمه زدند. وی افزود: ایران اتکایی 
به نفت ندارد و منابع متعددی دارد ولی آنها 
با توهم خود به همه ضرر زدند؛ بعد از توافق 
هم یک نگرانی به کشورهای منطقه القا می 
کردند که ممکن است ایران به کشورهای 

منطقه تعرض کند. رییس مجلس شورای 
آیا  که  کرد  مطرح  را  سوال  این  اسلامی 
جمهوری اسلامی ایران در 36 سال گذشته 

به کشوری در منطقه تعرض کرده است؟
وی با اشاره به منش امام خمینی )ره( 
اسلامی،  با کشورهای  رابطه  در خصوص 
اظهار داشت: صدام به ایران حمله کرد، اما 
جمهوری اسلامی ایران تلافی نکرد و ما 
وارد رقابت های خرد در منطقه نشده و 
نمی شویم؛ ما اعتقاد داریم اختلافات را باید 
با گفت وگو حل کنیم؛ همه فرق اسلامی 
یک پیامبر و یک قبله دارند و برهمین اساس 
سیاست جمهوری اسلامی ایران کمک به 

کشورهای منطقه برای وحدت است.
لاریجانی در خصوص موضوع سوریه نیز 
گفت: برخی کشورها به ما می گفتند که 
شما بر قضیه سوریه اصرار نکنید؛ این کشور 
اما الان  ظرف دو هفته سقوط می کند، 

چهار )بیش از پنج( سال است که سوریه 
درگیر مساله تروریسم است. ما می دانیم که 
به تروریست ها در سوریه کمک های مالی 
و تسلیحاتی صورت می گیرد و این مساله 
در آینده گریبان خودشان را خواهد گرفت. 

وی با اشاره به اینکه مساله تروریسم 
یک مساله تاکتیکی نیست، بلکه مساله ای 
راهبردی برای کشورهاست، گفت: مساله 
سوریه و یمن و سایر کشورهای منطقه راه 
حل نظامی ندارد بلکه از طریق سیاسی و 
گفت وگو حل خواهد شد. رییس مجلس 
شورای اسلامی اضافه کرد: راه حل نظامی 
و استفاده از توپ و تانک بسترسازی برای 
تروریسم است و توصیه ما در اینگونه موارد 
فقط میز مذاکره است. رئیس مجلس شورای 
گرایی،  افراط  اینکه  به  اشاره  با  اسلامی 
تروریسم و فرقه گرایی به تهدیدهای بزرگ 
برای صلح و ثبات منطقه ای و بین المللی 

تبدیل شده است، این پدیده را محصول 
رفتارهای مداخله جویانه و غیرمسئولانه 
برخی بازیگران منطقه ای و فرا منطقه ای 
در خاورمیانه و شمال آفریقا خواند و گفت: 
این پدیده لطمات جبران ناپذیری را بر پیکر 
امت اسلامی وارد کرده است.  وی با اشاره 
به ماجراجویی تروریست ها در سوریه گفت: 
برخی کشورها در ابتدا تحت عنوان حمایت 
از دمکراسی از تروریست ها حمایت کردند، 
اما آیا در عراق هم مساله دمکراسی بود که 
تروریست ها به این کشور هجوم آوردند 
و چندین شهر را تصرف و مردم را آواره 
کردند؟ لاریجانی اضافه کرد: این امر نشان 
می دهد که مساله سوریه نیز بخاطر کاستی 
در دمکراسی نبود و آنها به دنبال اهداف 
دیگری بودند گرچه به هدف خود نرسیدند.

وی همچنین در خصوص اعدام شیخ 
النمر در عربستان نیز گفت: در عربستان یک 
روحانی مظلوم و صلح طلب را اعدام کردند 
اما ما معتقدیم، به خاطر اظهار نظر نباید 
کسی را گردن بزنند و ما توصیه می کنیم 
مسائل و مشکلات کشورهای اسلامی از راه 
گفت وگو و مدارا حل شود. رییس مجلس 
جمهوری  کرد:  اضافه  اسلامی  شورای 
اقدامات  اتخاذ  ضرورت  بر  ایران  اسلامی 
هماهنگ از سوی کشورهای منطقه جهت 
مقابله با سیاست های مبتنی بر طائفه گرایی 
تاکید دارد و بی تردید مجالس کشورهای 
اسلامی مسئولیت سترگی در این رابطه بر 
عهده دارند و می توانند نقش مهمی در این 

زمینه ایفا کنند.

دکتر لاریجانی: با توافق هسته ای

فصل نوینی بر روی کشورهای منطقه گشوده شد

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
مردم از دل و جان حامی رهبری نظام هستند و 
اگر انتقادهای سیاسی دارند، به برخی از نهادها 
و شخصیت های مدعی بر می گردد که البته 
این نوع انتقادات در نظام های دموکراسی طبیعی 

است.
به گزارش روابط عمومی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، آیت الله هاشمی رفسنجانی 
صبح روز گذشته در دیدار رییس و اعضای 
خانه کشاورز، با اشاره تلویحی به رد صلاحیت 
های نامزدهای انتخابات مجلس شورای اسلامی 
ومجلس خبرگان رهبری در اسفندماه اشاره کرد 
و افزود: امیدواریم مسؤولان مربوطه با عقلانیت، 
دیانت و انسانیت نقش خود را در جامعه به خوبی 

ایفا کنند و بگذارند انتخابات پرشور و حماسی داشته باشیم. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان این جمله که 
»فیلتر بررسی صلاحیت نامزدها نباید برای بعضی ها غیرقابل 
عبور و برای بعضی ها دیگر سهل و آسان باشد«، اظهارکرد: 
مجلس مردمی با دولت عاقل در کنار رهبری هوشیار ایران 
را به جایگاه اصلی خود در تاریخ میرساند.  وی با تأکید بر 
وفاداری همه احزاب و جناح های درون خانواده انقلاب به نظام 
و رهبری و همچنین حمایت های مردم از اندیشه های امام و 
آرمان های شهدا، خاطرنشان کرد: مردم از دل و جان حامی 
رهبری نظام هستند و اگر انتقادهای سیاسی دارند، به برخی 
از نهادها و شخصیت های مدعی بر می گردد که البته این 
نوع انتقادات در نظام های دموکراسی طبیعی است. هاشمی 
رفسنجانی با تشکر ازتلاش های دولت و به ویژه تیم دیپلماسی 
که یک پرونده سیاسی ۱3 ساله را با برجام به سرانجام رسانده 

اند، گفت: به محض اینکه دنیا فهمید ملت ایران تصمیمات 
سیاسی را خودش و براساس عقل و منطق و شیوه های صلح 
جویی می گیرد و بر مواضع اصولی خویش پایداری می کند، 
آماده پذیرش واقعیت ها شد و به جای تهدید و تحریم به میز 
مذاکره برگشت. وی با اشاره به تضاد همیشگی تندروهای 
دلواپس با جمهوری خواهان آمریکا در طول 36 سال عمر 
انقلاب اسلامی، خاطر نشان کرد: فقط در مقطع مخالفت با 
برنامه های دولت یازدهم برای حل مسأله هسته ای با هم یکی 
شده اند و مردم آگاه و امیدوار به برنامه های دولت می دانستند 
در این مسیر با موج های بدی مواجه خواهند شد و خود را برای 
همه گونه حمایت از دولت برخاسته از ملت آماده کرده بودند. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ایران هراسی و ایران 
گریزی کشورهای جنوب خلیج فارس را به خاطر القای دیگران 
دانست و گفت: ما تجربه بسیار تلخ تری با آنان در زمان هشت 
سال دفاع مقدس داشتیم که با کمک های نظامی، سیاسی، 

تبلیغاتی و اطلاعاتی از ارتش بعث حمایت می 
کردند، اما پس از جنگ که تنش زدایی اساس 
برنامه های دولت سازندگی در سیاست خارجی 
شد. هاشمی رفسنجانی تاکید کرد: دولت های 
عربی به جای تکرار توهم دشمنی با ایران به 
همکاری روی آوردند و الان هم باید بدانندکه این 
دشمن تراشی ها هیچ فایده ای برای آنان، منطقه 
و حتی نظم بین المللی ندارد. وی به مظلومیت 
ایران در مسأله تروریسم اشاره کرد و گفت: ایران 
از اول پیروزی انقلاب گرفتار ترور بود و بسیاری 
از شخصیت های ما را که از رئیس جمهوری تا 
نخست وزیر گرفته تا رئیس قوه قضائیه، ائمه 
جمعه، نمایندگان مجلس و وزرای کابینه های 
مختلف را به شهادت رساندند. رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در بخش دیگری از سخنان خود با 
تأکید بر ذخیره سازی 3 میلیارد مترمکعب آب حاصل از برف 
و باران در شمال البرز و هدایت آنها از طریق کانال سراسری به 
زمین های مستعد کشاورزی، گفت: برای حفظ محیط زیست 
هم می توانستیم بخشی از آن آب ها را در رودخانه ها جاری 
نماییم و آب های اضافه جاری شده از البرز را به سوی استان 
های مازندران و گلستان هدایت کنیم. هاشمی رفسنجانی 
دیداربا کشاورزها را خوشایند و حتی درد دل های آنان را با 
همه تلخی ها، شیرین دانست وافزود: امروز برای همه روشن 
است که بخش اصلی زندگی انسان ها درهمه جوامع مربوط 
به کشاورزی است و برکت کشاورزی، برکت جامعه است. وی 
خشکسالی سال های اخیر را که آمیخته با عوامل طبیعی و 
دخالت های بشری است، برای کشاورزی و زندگی انسان ها 

خطرناک دانست.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

مردم از دل و جان حامی رهبری هستند

محمد علی حسینی *

اخبار

در  استان،   3۱ در  گفت:  قضاییه  قوه  سخنگوی 
مجموع ۴0 پرونده تشکیل شده که بیشتر مربوط به 
مواردی است که در فضای مجازی تخریب هایی علیه 

برخی نامزدها صورت می گیرد. 
به گزارش ایرنا حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای روز یکشنبه در نود ویکمین نشست 
خبری خود اظهار کرد: حدود یک ماه دیگر به انتخابات 
زمان باقی مانده که ان شاءالله با التزام همگان به قانون ما 
هفتم اسفندماه انتخابات پرشور و با نشاطی را در فضای 

آرام و با مشارکت حداکثری شاهد باشیم.
وی افزود: در این مدت نسبت به سنوات قبل، پرونده 
نداشتیم، گرچه همین مقداری هم که هست  زیادی 
باید کم و کمتر شود، اما در 3۱ استان، در مجموع ۴0 
پرونده تشکیل شده که بیشتر مربوط به مواردی است 
که در فضای مجازی تخریب هایی علیه برخی نامزدها 
صورت می گیرد. وی یادآور شد: قبل از اعلام رسمی از 
طریق مراجع رسمی باید از گمانه زنی در مورد کسانی که 
ردصلاحیت شدند یا صلاحیتشان احراز نشده، اجتناب 
شود، به خصوص گمانه زنی هایی که خلاف قانون است و 
سبب می شود مطالبی در مورد افرادی که اسمشان برده 
شده، مطرح شود و آنها شکایت کنند. محسنی اژه ای 
تاکید کرد که ۷00 پیامک در این خصوص رد و بدل شده 
که دستگاه قضایی را به زحمت انداخته اند که این افراد 
شناسایی و دستگیر شده اند و برخی تحت تعقیب هستند.

بازداشت 100 نفر در رابطه 
با تعرض به سفارت عربستان

سخنگوی قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنان 
خود با بیان اینکه حدود یکصد نفر در رابطه با تعرض به 
سفارت عربستان دستگیر شدند، از تشکیل ۴0 پرونده 
در 3۱ استان کشور در فضای مجازی به اتهام تخریب 

علیه برخی نامزدهای انتخاباتی خبر داد.
وی در مورد تعرض به سفارت عربستان اظهارداشت: 
حمله به سفارت از ناحیه همه مسئولان نظام محکوم شد 

و نظام بلافاصله با جدیت این کار را پیگیری کرد.
وی افزود: در مورد اینکه آیا این جریان سازماندهی شده 
بود و با انگیزه خاصی این عمل انجام شده باید گفت از 
ابتدا تا به امروز در حدود یکصد نفر بازداشت شده اند که 
تعدادی از آنها آزاد شده اند. سخنگوی قوه قضاییه افزود: 
حمله به سفارت در کشورهای دیگری هم اتفاق افتاده است 
اما در هیچ کجا به این شدت پیگیری نکرده اند. محسنی 
اژه ای گفت: با کمال تاسف مسئولان عربستان بداخلاقی 
کردند و مسئولان باید با اقدام درخور آنها، پاسخ دهند. 
وی با بیان اینکه متعرضان به سفارت عربستان به دو عده 
تقسیم می شوند، افزود: عده ای انگیزه مجرمانه نداشتند 
و با توجه به عملکرد مسئولان عربستان جریحه دار شده 
بودند و به عنوان اعتراض جلوی سفارت جمع شدند که 
نزدیک به 200 نفر با این انگیزه آمده بودند. معاون اول قوه 
قضاییه گفت: عده ای نیز مظنون هستند که با انگیزه آتش 
زدن و تخریب وارد سفارت شده اند و یا دشمن بین آنها 
نفوذ و از آنها سوءاستفاده کرده که در حال بررسی است. 
محسنی اژه ای ادامه داد: قرائن و شواهدی وجود دارد که 
دشمن از برخی عناصر ساده اندیش در تعرض به سفارت 
عربستان استفاده کرده است. وی در مورد فردی که در 
خارج از کشور در این پرونده بازداشت شده، گفت: وی 
دانشجوی اخراجی یکی از دانشگاه های شمال کشور و 
جزو اعضای تحکیم وحدت بوده و نیز بصورت غیرحضوری 
درس طلبگی را خوانده است. سخنگوی دستگاه قضا افزود: 

برخی افراد از جانب او وارد سفارت عربستان شده اند و 
او دستوراتی به آنها داده و اکنون در حال بررسی است 
که آیا همه تخریب ها توسط وی و عوامل او انجام شده 

است یا نه؟

 مرخصی نقاهت مهدی هاشمی 
به دستور قاضی و پزشک

محسنی اژه ای در پاسخ به سئوال یکی از خبرنگاران 
درباره پرونده مهدی هاشمی و اینکه آیا وی دوباره در 
خارج از زندان دوره نقاهت بیماری خود را می گذراند، 
گفت: با تشخیص دو مقام قضایی و پزشکی، وی که نیاز 
به عمل جراحی داشت خارج از زندان عمل جراحی خود 
را انجام داد و پزشک معالج او اعلام کرده بود که حتما 

باید دو هفته بعد از عمل دوره نقاهت داشته باشد. 
وی ادامه داد: این پزشک اعلام کرده بود که دوره 
نقاهت مهدی هاشمی باید بیرون از زندان باشد که به 
این موضوع اکتفا نکرده و یک نفر از پزشکان پزشکی 
قانونی را برای رسیدگی به این پرونده مامور کردیم که 
در این زمینه نیز باز قاضی کافی ندانست و دستور داد 
سه پزشک از پزشکی قانونی در این زمینه نظر دهند. به 
گفته محسنی اژه ای، این سه پزشک نیز اعلام کردند که 
برای عمل جراحی باید دوره نقاهت خارج از زندان باشد و 
اینکه دوره نقاهت او قابل تمدید باشد یا نه اطلاعی ندارم 

زیرا بستگی به نظر قاضی و پزشک وی دارد.

 قرار مجرمیت برای بقایی صادر نشده است
وی درباره پرونده حمید بقایی نیز گفت: هنوز قرار 
مجرمیت و کیفرخواست برای این پرونده صادر نشده و 
سه بار بازداشت موقت وی تمدید شده است. محسنی اژه 
ای با بیان اینکه تحقیقات لازم درمورد این پرونده به اتمام 
رسیده، افزود: مدتی این پرونده در اختیار سیستم اطلاعاتی 
و قضایی بود که تحقیقات آن تمام شد و بازپرس به تناسب 
اتهامات مطرح شده در پرونده، قرار مجرمیت را صادر 
خواهد کرد.  سخنگوی قوه قضاییه گفت: قرار مجرمیت 
متناسب با میزان اتهامات، عناوین اتهامی و مجموعه 
شرایط متهم صورت می گیرد و پس از آن قاضی قرار را 
صادر می کند. وی ادامه داد: ابتدا برای وی قرار وثیقه صادر 
می شود بعد به کفالت و وجه الکفاله تبدیل می شود اما 
باید بگویم که در مورد این پرونده تحقیقات مقدماتی تمام 

شده و اکنون وی با وجه الکفاله و کفیل آزاد است.

 وقوع نزاع انتخاباتی در جنوب کشور
محسنی اژه ای درمورد برخی مشکلات و نزاع در 
یکی از شهرهای جنوبی کشور تصریح کرد: با توجه به 
شرایطی که همسایگان ما دارند و به اذعان سایر کشورها، 
ایران یکی از امن ترین کشورها است اما به این معنا 
نیست که هیچ جرمی اتفاق نمی افتد.  وی تصریح کرد: 
گاهی اوقات فردی با انگیزه شخصی یا ضد انقلابی را 
مرتکب می شود.  معاون اول قوه قضاییه گفت: درمورد 
قضایای محلی در یکی از شهرهای جنوبی که اتفاق 
افتاده، یک درگیری رخ داده و یک نفر هم کشته شده 
و این موضوع بی ارتباط با مساله انتخاباتی نبوده است و 
متاسفانه یک نزاع بین هواداران دو طرف بوده که منجر 

به جراحت و قطع شده است.

 نباید مبارزه با مواد مخدر
 به هیچ وجه سست شود

وی ادامه داد: مناسب ترین دستگاه برای مبارزه با 

مواد مخدر، ستاد مبارزه با مواد مخدر است که شش 
وزیر عضو آن هستند و رئیس این ستاد، رئیس جمهور 
است و دادستان و فرمانده نیروی انتظامی نیز عضو این 

ستاد هستند. 
محسنی اژه ای افزود: بهترین تصمیم و پیشنهاد باید 
توسط این ستاد انجام شود. وی ادامه داد: نظر شخصی 
من این است که نباید مبارزه با مواد مخدر به هیچوجه 
سست شود و نباید قاچاقچیان عمده و خرده فروش 
در کشور احساس امنیت کنند. در شرایط کنونی اگر 
مجازات اعدام را حذف کنیم به ضرر کشور است. معاون 
اول قوه قضاییه افزود: بطور مثال در دی سال جاری در 
یک محموله قاچاق در بندرعباس یکهزار کیلو تریاک 

کشف شد. 
وی گفت: آیا این قاچاق که توسط یک نفر انجام 
شده، چه مجازاتی را باید شامل او کنیم که جواب جرم او 
را بدهد؛ بنابراین هر کس طرح جامعی بیاورد که قاچاق 
در کشور نباشد و جوان ها به سمت اعتیاد نروند، آنجا می 

توانیم مجازات اعدام را حذف کنیم.

خاوری بازگردد به نفعش است
سخنگوی قوه قضاییه درمورد آخرین وضعیت پرونده 
خاوری گفت: هیچ اتفاق خاصی صورت نگرفته و با کمال 
تاسف می گویم که کسانی که مدعی مبارزه با فساد 
و پولشویی هستند تا کنون همکاری برای تحویل این 
فرد با ما نداشتند.  محسنی اژه ای با بیان اینکه مکرر 
درخواست تحویل وی را از طریق اینترپل داشته ایم، 
گفت: خاوری به ضررش تمام شد، اگر می ماند به نفعش 

بود و اگر باز هم برگردد به نفع وی است.

آخرین وضعیت پرونده کرسنت
 وی درمورد رسیدگی به پرونده کرسنت نیز افزود: 
پرونده کرسنت از جمله پرونده هایی است که خیلی 
به  و  طول کشید و حکم آن در گذشته صادر شده 
دیوان عالی کشور رفت و براساس وقوع جرم گفتند 
مشمول مرور زمان شده و دیگر قابل رسیدگی نیست و 
این دیوان، حکم قبلی را تایید یا نقض نکرد و پرونده را 
بست. محسنی اژه ای ادامه داد: اما نسبت به این حکم از 
طرف مدعی العموم اعتراض شد که این پرونده مشمول 
مرور زمان نیست و اعتراض مدعی العموم پذیرفته شد و 
رای شعبه 20 دیوان عالی کشور در این حکم نقض شد 
و در واقع حکم محکومیت دادگاه به قوت خود باقی ماند 
و درخواست اعمال ۴۷۷ شده که در حال بررسی است.

پرونده  سخنگوی قوه قضاییه گفت: کرسنت یک 
بسیار قطور است و در بازدید من از این پرونده حدود ۷ 
تا ۸ کارتن قطر این پرونده ها را تشکیل می دهد و اکنون 
پرونده حکم دارد، حکمش قطعی است اما درخواست 

رسیدگی فوق العاده صورت گرفته است. 

تایید اجرای حکم اعدام
قاتل امام جمعه ساوجبلاغ

در  خود  خبری  نشست  ادامه  در  اژه ای  محسنی 
که  این  بر  مبنی  از خبرنگاران  یکی  به سئوال  پاسخ 
گفته می شود یکی از قاتلان امام جمعه ساوجبلاغ در 
کرمانشاه دستگیر و پس از مراحل رسیدگی به اعدام 
محکوم شده و همچنین گفته می شود حکم اعدام وی 
اجرا شده، آیا شما این موضوع را تأیید می کنید؟ گفت: 
بله؛ حکم اعدام این فرد اجرا شده، البته ایشان اتهامات 

دیگری هم داشتند.

محسنی اژه ای خبر داد:

تشکیل 40 پرونده تخلفات انتخاباتی



مدیرعامل ایران ایر خبر داد؛

احتمال افزایش پروازهای بین المللی ایران ایر 

مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران آخرین وضعیت انعقاد قرار داد برای 
خرید 114 ایرباس جدید را تشریح کرد. 

فرهاد پرورش در جمع خبرنگاران با بیان این که تلاش خواهد شد این هواپیماها در 
قالب یک قرار داد قطعی و در کوتاه ترین زمان ممکن به کشور برسند، اظهار کرد: با توجه 
به ظرفیتی که شرکت ایرباس در تامین این هواپیماها خواهد داشت، پیگیری های ایران 

ایر ادامه پیدا می کند. 
وی در پاسخ به این سوال که نحوه ی تامین مالی خرید این هواپیماهای جدید چگونه 
خواهد بود، ادامه داد: با توجه به مذاکرات انجام گرفته صندوق توسعه ملی و فاینانس 

خارجی دو منبع اصلی تامین مالی خرید این هواپیماها خواهند بود. 
مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران با بیان این که با لغو تحریم ها علیه 
ایران پروازهای مستقیم ایران ایر بدون مشکل انجام خواهد گرفت، تصریح کرد: در طول 
سال های گذشته با توجه به فشار تحریم ها ایران ایر مشکلات زیادی در این رابطه داشت 
که منجر به افزایش قابل توجه هزینه های پروازهای بین المللی به رقمی در حدود 15 تا 

17 هزار دلار بود. 
پرورش گفت: با این وجود ما برای حفظ امید و مقابله با فشارها و محدودیت ها پروازهای 
بین المللی خود را ادامه دادیم و مردم ایران نیز با حمایت قاطع خود از این پروازها هرگز 
این برنامه ها را خالی از مسافر نگذاشتند.  وی با اشاره به لغو محدودیت های سوخت گیری 
ایران ایر در چند فرودگاه بین المللی اظهار کرد: در حال حاضر در پاریس، وین، لندن، 
آمستردام، فرانکفورت و کولن مشکلات ما برای سوخت گیری به طور کامل حل شده است 
و ما امیدواریم به زودی با نهایی شدن قرار داد های اقتصادی در طول روزهای آینده تمام 
محدودیت ها در تمام فرودگاه های بین المللی از میان برد.  مدیرعامل شرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به این سوال که آیا پس از لغو تحریم ها، ایران ایر برنامه 
پروازهای بین المللی خود را افزایش خواهد داد، بیان کرد: با رسیدن ناوگان جدید و 

هواپیماهای تازه نفس می توان به افزایش پروازهای بین المللی امیدوار بود. 

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,129,000یک مثقال طلا

953,180یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,360,000سکه بهار آزاد ی

9,385,000سکه امامی

4,720,000نیم سکه

2,560,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بحث تفاهم نامه مالیاتی با تایلند از مسائل مهم برای 
بازرگانان است که امیدواریم در دو هفته آینده نهایی شود.

محمدرضا نعمت زاده در نهمین کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و تایلند بر گسترش 
همکاری های صنعتی، معدنی وتجاری دو کشور تاکید کرد و افزود: ایران از گذشته ارتباط 

خوبی با تایلند داشته است که امیدواریم این رابطه پس از لغو تحریم ها ارتقاء یابد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در این کمیسیون که با حضور »دون پرامودوینای« وزیر امور 
خارجه تایلند برگزار شد، اضافه کرد: اکنون همه درهای کشور برای گسترش روابط باز است 

و محدودیتی وجود ندارد.
وی با بیان اینکه ما تنها به دنبال همکاری های بلندمدت و استراتژیک هستیم و از هر 
ارتباطی استقبال می کنیم، ادامه داد: زمینه برای سرمایه گذاری مشترک در بخش انرژی، 
معدن، صنایع غذایی، شیشه، فولاد، لاستیک خودرو، پتروشیمی، گاز، نفت، داروسازی، نانو و 

طرح های فنی و مهندسی وجود دارد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه ایران و تایلند دارای ظرفیت ها و توانایی های 
بالایی هستند، گفت: به هر میزان که دیدارها بیشتر شود، ظرفیت های بیشتری برای گسترش 

همکاری ها فراهم می شود.
نعمت زاده همچنین با تاکید بر برقراری روابط بانکی افزود: این موضوع در سال های اخیر 
وضعیت مطلوبی نداشته است و به دلیل طولانی شدن و نداشتن همکاری لازم، بانک های هر 

دو طرف ضرر کرده اند که البته این مشکلات هم اکنون رفع شده است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: ما باید بازرگانان و سرمایه گذاران دو کشور را 
تشویق کنیم تا با همتایان خود دیدار و همکاری داشته باشند و در این میان، سفر هیات های 
تجاری هر دو کشور می تواند موثر باشد.نعمت زاده با بیان اینکه تایلند از شرکت های مهندسی 
قوی برخوردار است، افزود: در صورتی که در این بخش با هم تعامل و همکاری داشته باشیم 

می توانیم با راه اندازی تشکل های خصوصی، پیشرفت های خوبی را شاهد باشیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین به ظرفیت های بالای معدنی کشور اشاره کرد 
و گفت: ایران دارای 60 نوع ماده معدنی است به گونه ای که اکنون بزرگترین صادرکننده 
سیمان هستیم.وزیر امور خارجه تایلند نیز در این دیدار ضمن ابراز خرسندی از توسعه فعالیت 
و همکاری های مشترک افزود: در دستان دو کشور، قراردادهای امضاء نشده ای وجود دارد که 

بهتر است به نتیجه برسد؛ برای تحقق آنها لازم است نسبت به قبل، بیش از پیش بکوشیم.
دون پرامودوینای با تاکید بر لزوم اجرای تفاهم نامه ها، افزود: امیدواریم در همه زمینه های 
مطرح شده همکاری لازم و خوبی داشته باشیم.به گزارش ایرنا، هفتمین و هشتمین اجلاس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و تایلند به ترتیب در سال های 1383 و 

1389 در تهران و بانکوک برگزار شده بود.
نهمین کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و تایلند نیز با حضور دون پرامودوینای وزیر امور 

خارجه تایلند و محمدرضا نعمت زاده وزیر صنعت، معدن وتجارت روز )شنبه( برگزار شد.
دو کشور در نهمین اجلاس مشترک، پیش نویس سند های تجاری را در زمینه های نفت و 

انرژی، حمل ونقل، توریسم، زیرساخت و کارهای عمرانی آماده کرده اند.
قرار است با سفر »سومکید جاتو سریپیتاگ« معاون نخست وزیر تایلند در ششم و هفتم 
بهمن ماه به ایران که در راس یک هیات 200 نفری به تهران خواهد آمد، این اسناد امضا شود.

براساس آمارهای منتشر شده، تایلند در نیمه نخست امسال 168 میلیون دلار صادرات به 
ایران داشت که این رقم نسبت به پاسال 31.5 درصد کاهش را نشان می دهد.

مهمترین محصولات صادراتی تایلند به ایران شامل چوب، محصولات چوبی، کائوچو، 
میوه های کنسرو شده، تور ماهیگیری، قطعات خودرو و نوشیدنی است.واردات تایلند از ایران 
با افزایش 384 درصدی در این دوره به 90 میلیون و 600 هزار دلار رسیده که محصولات 

استیل، شیمیایی، سبزی، میوه ، تولیدات دارویی و پزشکی از جمله این کالاها بوده اند.

 وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ایران برای نوسازی 
ناوگان هوایی خود به چند فروند هواپیمای کوتاه برد و 400 
فروند هواپیمای برد متوسط و بلند نیاز دارد، گفت: در حال 
مذاکره برای خرید هواپیما هستیم و هنوز قرارداد خرید 114 

هواپیما از ایرباس منعقد نشده است.
عباس آخوندی روز یکشنبه در حاشیه اجلاس هوانوردی 
»ایران 2016« در گفت وگو با خبرنگاران افزود: اکنون با 
شرکت های سازنده هواپیما در حال مذاکره هستیم تا بتوانیم 
به تدریج عمر متوسط ناوگان هوایی کشور را کاهش دهیم.

وی با اشاره به مذاکرات ایران برای خرید 114 فروند 
هواپیما از ایرباس گفت: پس از اینکه قرارداد خرید این 
هواپیماها منعقد شد تحویل آنها طبق جدول مربوطه تعیین 
خواهد شد تا بتوانیم به تدریج هواپیماهای ایرباس را به 

شرکت هواپیمایی ایران ایر تحویل دهیم.
وزیر راه با بیان اینکه تحریم ها نه تنها به مردم ایران لطمه 

زد بلکه همه مردم منطقه نیز از آن آسیب دیدند؛ افزود: 
بزودی با اجرای قرارداد با شرکت ایرباس، گام های اساسی 

برای نوسازی ناوگان هوایی خود برخواهیم داشت.
وی گفت: هرچند که شرکت هواپیماسازی بویینگ به 
دلیل صدور روادید نتوانست در ایران حضور یابد با این حال 

از حضور این شرکت نیز در ایران استقبال می کنیم.
با داشتن 67  ایران  آخوندی گفت: جمهوری اسلامی 
فرودگاه عملیاتی، به هواپیماهای کوتاه، متوسط و بلندبرد نیاز 
دارد تا بتوانیم پروازهای هوایی را در کشور و به نقاط مختلف 

جهان افزایش دهیم.
توسط  هواپیما  خرید  هرگونه  از  دولت  گفت:  وی 
شرکت های داخلی حمایت می کند و امیدواریم به زودی 

مذاکرات خود را نیز با شرکت بویینگ آغاز کنیم.
وی گفت: هم اکنون از 256 هواپیما،150 فروند هواپیما 
در ایران عملیلاتی است و تقریبا 40 درصد این هواپیماها 

زمین گیر هستند.
وزیر راه و شهرسازی درباره برخی مطالب منتشر شده 
مبنی بر خرید هواپیمای سوخوی روسی نیز گفت: انتشار 
شایعه خرید هواپیماهای سوخو مربوط به برخی از رسانه 
هاست؛ هر هواپیمایی که از سازمان هواپیمایی کشوری 

مجوز پرواز گرفت می تواند وارد ناوگان هوایی کشور شود.
وی درباره برقراری خط هوایی بین ایران و آمریکا نیز افزود: 
برای برقراری این خط هوایی باید سازمان هواپیمایی کشوری 
مجوزهای لازم را صادر کند و سازمان هواپیمایی کشوری 

پیگیر این مساله است.
قوانین  اساس  بر  داشت:  اظهار  شهرسازی  و  راه  وزیر 
بین المللی، انجام همه قرادادهای منعقده در این بخش را 
تضمین می کنیم و همه سرمایه گذاران با امنیت کامل 
می توانند در ایران در بخش های مختلف صنعت هوانوردی 

کشور سرمایه گذاری کنند.

اصلاح قوانین بانکی از سوی بانک مرکزی و وزارت امور اقتصاد و دارایی به عنوان طرحی 
مشترک در حال پیگیری است. 

شاپور محمدی معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد، صبح روز یکشنبه در یک نشست خبری 
با اشاره به سیاست های خروج از رکود اظهار داشت: تحریک تقاضا به خروج از رکود کمک 

می کند و تا کنون 60 درصد از سیاست های خروج از رکود اجرایی شده است .
وی ادامه داد: دستگاه هایی مانند گمرک و تامین سرمایه به این موضوع کمک کرده اند، 
البته در بخشی از حوزه ها کمبود نقدینگی وجود دارد و یا انحراف منابع مالی باعث شده تا این 

کمبودها به وجود بیاید.
وی افزود: البته برخی از سیاست ها مانند جرائم مالیاتی می تواند موثر باشد.

وی گفت: در حوزه بانکی نیز کاهش نرخ ذخیره قانونی و توسعه بازار بین  بانکی افزایش قابل 
توجهی یافته است. همچنین انتشار اوراق بدهی سال آینده نیز ادامه خواهد یافت و هم اکنون 
7 الی 8 هزار میلیارد تومان آماده تسلیم به طلبکاران است. البته هدف ما ایجاد بدهی در کشور 
نیست بلکه هدف ساماندهی و نقدینگی کردن بدهی ها است. هدف دولت تکمیل طرح های 

قبلی به جای طرح های جدید عمرانی است.
وی تصریح کرد: همچنین آیین نامه های مالیات مستقیم در حال دنبال شدن است و از سال 

95 نیز اجرایی خواهد شد و تا پایان سال تمامی آیین نامه ها به تصویب دولت خواهد رسید.
وی ادامه داد: همچنین اصلاح قوانین بانکی از سوی بانک مرکزی و وزارت امور اقتصاد 

ودارایی به عنوان طرحی مشترک در حال پیگیری است.
محمدی با اشاره به تدوین برنامه ششم گفت: کارگروه های این وزارتخانه قبل از برنامه ششم 
نیز تشکیل شده بود و احکام و برنامه ها و استراتژی های آن با محوریت معاونت اقتصادی فعال 

بودند و سه برنامه از 11 برنامه مربوط به وزارت اقتصاد بود که سه برنامه آن مربوط به سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی و 5 برنامه دیگر را سایر دستگاه ها عهده دار بودند که در این راستا برنامه 
مردمی کردن اقتصاد یکی از مهم ترین برنامه ها تحت مسئولیت وزارت اقتصاد است. همچنین 
برون نگری اقتصادی و برنامه شفاف سازی اقتصاد از دیگر برنامه های ما در این وزارتخانه است.

وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به پساتحریم گفت: اقتصاد ما در دروان تحریم و 
پس از آن به منابع داخلی تکیه کرد و نظام مالی توسعه یافته ای نداشتیم و سیستم بانکی نقش 
شایسته خود را نتوانست ایفا کند زیرا میزان سرمایه اندک بود و ابزارهای نوین بازار پاول نیز 
توسعه نیافته بودند. محمدی خاطر نشان کرد: برای بودجه عمرانی دولت باید بتوان با مشارکت 
عمومی و خصوصی PPP را عملیاتی کرد و از منابع مالی خارح از کشور وبخش خصوصی در 

کنار منابع مالی اهر م گرفت.
وی افزود: در کشور ما منابع در دسترس است و می توان با مشارکت بخش خصوصی و 
عمومی آن را احیا کرد. یک راه اهرم کردن افزایش سرمایه  بانک ها است. زیرا بانک ها می توانند 
چند برابر سرمایه خود تسهیلات ارائه دهند همچنین استفاده از سرمایه گذاری خارجی و 

گسترش ظرفیت های بازار سرمایه از دیگر امکانات می تواند باشد.
وی در پاسخ به سوال مبنی بر اینکه آیا سال  آینده میزان درآمدی که در بودجه از محل 
دریافت مالیات در نظر گرفته شده محقق خواهد شد یا خیر؟ ، گفت: منابع مالیاتی از منشا های 
مختلفی تامین می شود و نرخ ها بالا نخواهد رفت زیرا پایه مالیاتی تضعیف می شود و در حوزه 
مالیات و قانون رفع موانع تولید نرخ ها به سمت کمک به تولیدکنندگان است تا ازطریق 
شناسایی مودیان جدید بتوانیم آنها را عملیاتی کنیم در کنار آن طرح جامع مالیاتی نیز 

پیشرفت خوبی داشته و به کمک تحقق منابع مالیاتی آمده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت؛

به دنبال همکاری های بلند مدت و استراتژیک هستیم

 وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد؛

هنوز قرار داد خرید 114 ایرباس منعقد نشده است

معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد و امور دارایی: 
سال آینده  نرخ های مالیاتی افزایش نخواهد یافت 

معاون وزیر کشاورزی اعلام کرد؛

جزئیات تجارت محصولات کشاورزی
 ایران و روسیه 

معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: انواع صیفی جات از جمله هندوانه، گوجه فرنگی، 
خیار، فلفل، پیاز و انواع سبزیجات برگی در فهرست صادرات به روسیه و محصولاتی مانند 
دانه های روغنی، ذرت، شکر و برنج جزو نیازمندی های ایران است که در فهرست واردات 

از این کشور قرار دارد. 
عباس کشاورز اظهار کرد: هیچ محدودیتی برای تولید و صادرات انواع محصولات سبزی 
و صیفی در فصل پاییز و زمستان به روسیه وجود ندارد، چراکه مناطقی مانند جیرفت 
و بندرعباس برای تولیدات کمی و کیفی مورد نیاز کشور مستعد است و تنها باید فضا 
برای صادرات در زمینه  پروتکل های قرنطینه ای فراهم شود.  وی افزود: برای صادرات 
انواع محصولات کشاورزی به روسیه چندان امیدی به صادرات سیب زمینی به این کشور 
نیست، چراکه این محصول در کشورهایی مانند بلاروس به وفور تولید می شود، اما برای 
صادرات گوجه فرنگی، خیار، هندوانه، فلفل و انواع سبزیجات برگی پتانسیل بسیاری در 
کشور وجود دارد و از سوی دیگر نیز روسیه در فصل پاییز و زمستان به علت سرمای زیاد 
امکان تولید این محصولات را ندارد.  معاون وزیر جهاد کشاورزی همچنین در خصوص 
واردات محصولات کشاورزی مختلف از روسیه اعلام کرد: برای تامین نیاز بخش کشاورزی 
در زمینه  محصولاتی مانند ذرت، انواع دانه های روغنی، شکر و برنج می توانیم با توافق 
دوجانبه این نیازمندی ها را از طریق روسیه تامین کنیم.  کشاورز ادامه داد: در حال حاضر 
زیرساخت های مناسبی برای تولید زیاد با کیفیت بالا در زمینه  انواع محصولات کشاورزی 
وجود دارد و با توجه به شرایط اقلیمی و وضعیت بارش در فصل جاری مشکلی برای 
صادرات انواع محصولات سبزی و صیفی به روسیه نداریم، چرا که به عنوان مثال سالانه 
5.5 میلیون تن گوجه فرنگی، بیش از پنج میلیون تن سیب زمینی و بالغ بر 17 میلیون تن 
سبزیجات در کشور تولید می شود و از این نظر هیچ مشکلی برای صادرات این محصولات 
در فصل زمستان به روسیه نداریم اما در فصل تابستان در ایران با محدودیت تولید این 
محصولات مواجه هستیم و از سوی دیگر نیز روسیه خود تولید ش را انجام می دهد.  وی با 
بیان این که می توانیم بیش از 1.5 میلیون تن انواع سبزیجات را به روسیه صادر کنیم، اظهار 
کرد: تنها نگرانی که برای صادرات به روسیه وجود دارد کاهش ارزش روبل )واحد پولی 
روسیه( است که اگر روند کاهشی آن ادامه پیدا کند می توان گفت تاجران ایرانی از صادرات 

به روسیه متضرر خواهند شد و باید برای ترغیب آنها تدبیری اندیشیده شود. 

معاون مسافری شرکت راه آهن اعلام کرد؛

زمان پیش فروش بلیت قطارهای نوروزی 

معاون مسافری شرکت راه آهن از آغاز پیش فروش بلیت قطارهای نوروزی از 6 بهمن ماه 
سالجاری از طریق سامانه یکپارچه فروش بلیت راه آهن خبر داد. 

 سید محمد راشدی معاون مسافری شرکت راه آهن با اعلام این خبر گفت: شروع پیک 
نوروزی قطارهای مسافری از 25 اسفند 94 به مدت 20 روز تا 15 فروردین 95 ادامه دارد 
و بر اساس برنامه ریزی انجام گرفته در تاریخ های 5 و6 و 7 بهمن ماه به صورت محوری 
فروش اینترنتی و در تاریخ های 6 و7 و 8 بهمن فروش آنلاین از طریق سامانه یکپارچه 

فروش بلیت راه آهن ج. ا. ا و توسط دفاتر فروش بلیت انجام خواهد شد.
معاون مسافری راه آهن در تشریح برنامه پیش فروش بلیت های نوروزی تصریح کرد: 
پیش فروش بلیت اینترنتی برای محورهای آذربایجان –شمالغرب –شمال و قطارهای 
کمربندی این محورها از روز 5 بهمن ماه 94 ساعت 19 به نشانی www.rai.ir و پیش 
فروش بلیت این محورها از طریق مراکز فروش از امروز 6بهمن ماه 94 ساعت 7 صبح آغاز 
می شود. وی افزود: پیش فروش اینترنتی بلیت قطار در محورهای جنوب – جنوب شرق 
شامل بندرعباس،کرمان،یزد ،اصفهان ،شیراز و زاهدان و همچنین قطارهای کمربندی این 
محورها از از روز سه شنبه 6بهمن ماه سالجاری ساعت 19 و پیش فروش بلیت این محورها 

از طریق مراکز فروش از روز چهارشنبه 7 بهمن ماه ساعت 7 صبح آغاز خواهد شد.
به گفته وی پیش فروش بلیت قطار برای محور خراسان شامل تهران- مشهد ،تهران- 
شاهرود،تهران-سمنان،سمنان – مشهد ،شاهرود - مشهد ،نیشابور – مشهد ،تهران- 
نیشابور ؛تهران-خواف ،تهران-طبس،آزادور – مشهد،طبس –مشهد ، سرخس –مشهد 
و بالعکس نیز از روز 8 بهمن از ساعت 7 صبح آغاز خواهد شد. معاون مسافری راه آهن 
خاطرنشان کرد: پیش فروش اینترنتی این محور نیز از تاریخ 7بهمن ماه سالجاری ساعت 
19 انجام خواهد شد. راشدی تصریح کرد: ظرفیت صندلی ایجادی درایام نوروز 95؛ 92 
هزار و 285 صندلی به صورت روزانه و یک میلیون و 845 هزار و 700 صندلی در کلیه 
مسیرها و در طول 20 روز ایام پیک خواهد بود. وی از کاهش 5 درصدی ظرفیت صندلی 
ایجادی در نوروز95 نسبت به سال قبل خبر داد و گفت: به منظور بازسازی ونوسازی 
واگن های مسافری حدود یکصد واگن درجه 2 و قدیمی شرکت های حمل ونقل مسافری 
از سیر خارج و جایگزین کردن تعدادی واگن درجه یک 4 تخته لوکس و قطارهای 5 ستاره 
در نورورز 95 در این مسیرها به منظور افزایش کیفیت سرویس های مسافری ریلی است.

معاون مسافری راه آهن تصریح کرد: متقاضیان خرید بلیت، حتما از طریق مراکز فروش 
بلیت و آژانس های مسافری دارای مجوز، نسبت به خرید بلیت اقدام کنند.

معاون اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی از اجرایی شدن 
60 درصد از سیاست های خروج از رکود و تحریک تقاضا خبر داد 
و گفت: همچنین برای افزایش سرمایه گذاری خارجی در کشور 
بخش های سرمایه گذاری مشخص و به سرمایه گذاران خارجی 

معرفی خواهد شد.
شاپور محمدی در یک نشست خبری به مناسبت آغاز دهه 
فجر در روزهای آینده در وزارت امور اقتصادی و دارایی، افزود: 
سیاست های خروج از رکود در بخش گمرک، تامین سرمایه در 
گردش و برخی از دستگاه های دیگر پیگیری مناسبی شده است. 

وی با بیان اینکه گفته می شود بخش خصوصی نیاز به نقدینگی 
دارد، اظهارداشت: البته برخی از بخش ها بخش خصوصی با کمبود 
نقدینگی مواجه اند؛ به همین دلیل باید به انحراف منابع در کشور 

توجه ویژه شود. 
نیز  ها،  بنگاه  گردش  در  سرمایه  بخش  در  داد:  ادامه  وی 
سیاست هایی ارائه شده است که به خط تولید و منابع مورد نظر 

آن کمک می کند. 
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به اقدامات انجام شده در سازمان امور 
مالیاتی و همچنین بانک ها گفت: کاهش نرخ ذخیره قانونی، توسعه 
بازار بین بانکی و افزایش حجم معاملات آن قابل توجه بوده به نحوی 
که نرخ بازار بین بانکی کاهش یافته و امیدواریم این امر به کاهش 

نرخ تامین مالی در کشور منجر شود. 
محمدی تاکید کرد: در بخش تحریک تقاضا نیز دامنه سیاست ها 
از مواردی که تاکنون اجرا شده گسترده تر است و به همین دلیل 

شاهد رونق و حرکت های بیشتر در اقتصاد خواهیم بود. 
 ** بخش های سرمایه گذاری خارجی در کشور مشخص 

می شود 
معاون وزیر اقتصاد از ایجاد لکه های سرمایه گذاری خارجی 
در کشور خبر داد و گفت: با مشخص شدن این این بخش ها و 
ظرفیت ها، سرمایه گذار نیازی به دریافت مجوز ندارد و به راحتی 

می تواند در زمینه فعالیت کند. 
های  لکه  این  شده  تلاش  زنجان  استان  در  وی،  گفته  به 
سرمایه گذاری ایجاد شود؛ همچنین قرار است در سایر استان ها نیز 
در این زمینه اقداماتی انجام شود تا میزان سرمایه گذاری خارجی 

در کشور افزایش یابد.  
** رتبه محیط کسب و کار 118 است 

این مقام مسئول در ادامه گفت: هر چند در آغاز فعالیت دولت 
یازدهم رتبه محیط کسب و کار کشور 152 بود اما با بهبود 34 پله 
ای به رتبه 118 کاهش یافته و این امر نشان از بهبود فضای کسب 

و کار و امکان جذب سرمایه گذاری خارجی است. 
وی ادامه داد: در همین زمینه علاوه بر 10 شاخصی که برای 
بهبود فضای کسب و کار توسط بانک جهانی تعیین شده، بیش از 
دو هزار مجوز در بخش های مختلف اقتصادی کشور مشخص شده 
و قرار است 400 مورد آن توسط وزارت جهاد کشاورزی، سازمان 
بورس، اوراق بهادار و وزارت صنعت، معدن و تجارت حذف شود که 

امیدواریم این فرایند در سایر بخش ها نیز ادامه یابد. 
 ** تعیین تکلیف 40 هزار میلیارد ریال بدهی فعالان 

اقتصادی به حساب ذخیره ارزی 
محمدی از تعیین تکلیف 40 میلیارد ریال از بدهی های فعالان 
اقتصادی به حساب ذخیره ارزش خبر داد و گفت: این امر همسو 
با اجرای قانون رفع موانع تولید انجام شد؛ ضمن اینکه آیین نامه و 
اساسنامه های مربوط به این قانون نیز توسط معاونت اقتصادی آماده 

و به دولت ارائه شده است. 
وی همچنین از انتشار 70 تا 80 هزار میلیارد ریال اوراق بدهی 
خبر داد و گفت: این اوراق با همکاری خزانه داری و سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی منتشر شده و آماده تسلیم به طلبکاران دولت است. 

وی با بیان اینکه ساماندهی بدهی و تعیین تکلیف آن در دستور 
کار دولت قرار دارد، افزود: البته این بدهی ها مربوط به گذشته است 
و دولت بدهی جدیدی ایجاد نمی کند زیرا طرح جدید عمرانی 
در دستور کار دولت نیست و فقط طرح های نیمه تمام در حال 

اتمال است.
معاون وزیر اقتصاد، از پیگیری آیین نامه های قانون جدید مالیات 
های مستقیم در معاونت اقتصادی وزارت اقتصاد خبر داد و گفت: از 
آنجایی که این قانون از سال 95 اجرایی می شود، امیدواریم تا پایان 

امسال همه آیین نامه های مربوطه تدوین و تصویب شو.
وی ادامه داد: همچنین از آنجایی که معافیت های مالیاتی مناسبی 
در قانون رفع موانع تولید در نظر گرفته شده، این امر می تواند هم 

پوشانی مناسب با قانون مالیات های مستقیم داشته باشد. 
محمدی با بیان اینکه قانون بانک مرکزی و قانون بانکداری در 
حال نهایی شدن است، گفت: امیدواریم با ارائه این دو قانون به دولت 
و مجلس شورای اسلامی، اصلاح مناسبی در این بخش انجام شود.

 ** تدوین 11 برنامه برای اجرای اقتصاد مقاومتی
وی درباره اجرای اقتصاد مقاومتی نیز گفت: 11 برنامه برای اجرای 
اقتصاد مقاومتی تدوین شده که سه برنامه مردمی کردن اقتصاد، 
برون نگری اقتصادی و شفاف سازی اقتصاد در دستور کار وزارت 
امور اقتصادی و دارایی قرار گرفته است؛ البته در همین زمینه سه 
برنامه نیز توسط سازمان مدیریت و برنامه ریزی و پنج برنامه توسط 

سایر دستگاه ها اجرایی خواهد شد. 
 ** فضای اقتصاد کشور پس از اجرایی شدن برجام

وی درباره فضای اقتصاد کشور پس از اجرایی شدن برجام نیز 
گفت: اقتصاد ما در دوران تحریم و پیش از آن با منابع داخلی به 
عنوان اهرم صرف استفاده می کرد و نظام مالی کشور توسعه یافته 
نبود و بر همین اساس نیز سیستم بانکی به دلیل کمبود سرمایه 

نتوانست نقش شایسته ای را ایفا کند.
وی ادامه داد: در بخش بودجه عمرانی نیز هر ریال تنها یک ریال 
به این بخش کمک می کرد اما در فضای جدید می تواند از منابع 
مالی خارجی و بخش خصوصی در کنار منابع مالی دولت استفاده 
کنید به گونه ای که در بودجه عمرانی باید علاوه بر منابع مالی 
دولت، از PPP )مشارکت عمومی، خصوصی و خارجی( استفاده 

کنیم.
وی، افزایش سرمایه بانک ها، رشد سرمایه گذاری خارجی و 
گسترش ظرفیت بازار سرمایه را از راه های توسعه اقتصاد کشور 
دانست و افزود: گسترش بازار بدهی، از یک طرف تامین مالی دولت 
را قانونمند می کند و از سویی دیگر، برای فعالان داخلی و خارجی 

فرصت سرمایه گذاری فراهم خواهد کرد.
فضای جدید  در  وری  بهره  افزایش  و  تکنولوژی  ارتقای  وی، 
اقتصادی را با اهمیت دانست و گفت : در این دوران به جای واردات 

کالاهای مصرفی باید به سمت انتقال تکنولوژی حرکت کنیم. 
معاون وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش ایرنا درباره اینکه رئیس 
جمهوری بعد از برجام تاکید زیادی بر خصوصی سازی در کشور 
داشته است و آیا برنامه ای برای اجرای این امر وجود دارد، گفت: 
برنامه سازمان خصوصی سازی اتمام خصوصی سازی شرکت های 
باقیمانده است؛ البته ارزیابی هایی درباره شرکت ها و فضای بازار 
سرمایه انجام شده اما مشکلات ایجادشده در فضای بازار سرمایه 

سبب شد که خصوصی سازی رونق نداشته باشد. 
وی گفت: با فضای ایجادشده در بازار سرمایه و بورس امیدواریم که 
بتوانیم خصوصی سازی را رونق دهیم ضمن این که دولت باید بیش 
از آنچه تملک می کند، هر سال واگذار کند و مساله کاهش تملک 

به طور جدی مبنا قرار گیرد. 
 ** کاهش 10 درصدی هزینه مبادلات پس از برجام

محمدی درباره کاهش هزینه مبادلات پس از اجرای برجام نیز 
گفت: برآوردهای مختلفی در این زمینه انجام شده اما این ارقام کمتر 
از هفت و بیشتر از 20 درصد نبوده است؛ بنابراین می توان گفت 
هزینه مبادلات حدود 10 درصد کاهش خواهد یافت؛ البته دلیل 

تفاوت این ارقام نیز آن است که کانال رسمی برای آن وجود ندارد.
وی درباره انبساطی یا انقباضی بودن سیاست دولت در سال 95 
نیز گفت : سیاست دولت در سال جاری و سال گذشته، انقباضی 
نبوده زیرا با نفت 30 دلاری اگر دولت به تولید کمک نمی کرد، 

تامین مالی بنگاه های اقتصادی با مشکل مواجه می شد.
به گفته وی، اقتصاد کشور می تواند تورم را تک رقمی کند و در 
عین حال از رکود نیز خارج شود اما این امر نیاز به لوازمی مانند 

افزایش سرمایه بانک ها و تقویت بازار سرمایه دارد.
 ** مذاکرات وزارتخانه های اقتصاد و صنعت و معدن برای 

مشکل خروج پتروشیمی از بورس کالا
وی درباره پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت برای خروج 
پتروشیمی از بورس به کالا نیز گفت: جلساتی در این زمینه با وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برگزار شده و به راه حل هایی نیز دست 
یافته ایم به نحوی که معاملات محصولات کم معامله، در تابلوی 
فرعی انجام تا تقاضای تولیدکنندگان و مصرف کنندگان نیز تامین 

شود.
وی تاکید کرد: هیچ کس دنبال خروج و یا ماندن محصولات 
پتروشیمی در بورس نیست بلکه مشکلاتی اعلام شده که در حال 

حل و فصل آن هستیم.

معاون وزیر اقتصاد:

 60 درصد از سیاست های خروج از رکود دولت اجرایی شد
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سایت قطری مدعی شد:

کی روش فروردین ماه 
از تیم ملی ایران جدا می شود

یک سایت خبری اعلام کرد که سرمربی تیم ملی فوتبال ایران فروردین سال آینده و بعد 
از بازی با عمان و هندوستان از ایران جدا خواهد شد.

 سایت »دوحه استادیوم پلاس« با اعلام خبر جدایی سرمربی تیم ملی ایران در ماه مارچ 
نوشت: ایران دو بازی دیگر در مرحله دوم مسابقات انتخابی جام جهانی 2018 روسیه در 

پیش دارد و به نظر می رسد کارلوس کی روش بعد از این دو بازی از ایران جدا می شود.
این خبر را »یک منبع موثق و  آگاه« در جریان مسابقه تیم فوتبال امید ایران در راه 
انتخابی المپیک به سایت دوحه استادیوم اعلام کرده و یک روز بعد از حذف ایران رسانه ای 

شده است.
در ادامه این خبر آمده است: ایران بعد از 6 مسابقه در مرحله انتخابی جام جهانی در 
گروه چهارم با 14 امتیاز صدرنشین است و دو بازی باقی مانده آنها مقابل عمان و ایران در 
روزهای 24 و 29 مارچ برگزار خواهد شد. کی روش سرمربی پیشین رئال مادرید و دستیار 
سابق الکس فرگوسن در منچستر یونایتد در سال 2011 با قراردادی دو سال و نیمه به تیم 
ایران ملحق شد. او تیم ایران را به جام جهانی برزیل رساند. کی روش با تیم ملی در جام 

ملتهای استرالیا هم حضور یافت ولی روابط فدراسیون فوتبال ایران با او خوب نبوده است.
در بخش پایانی این گزارش هم به پیشنهاد روبین کازان روسیه به کی روش و همچنین 
مشکل مالیاتی وی که باعث ممنوع الخروجی سرمربی تیم ملی و عصبانیت وی شد، اشاره 

شده است.

ا ستیلی: 

حذف تیم امید برنامه های  ما را بهم ریخت
سرمربی تیم فوتبال ملوان انزلی عنوان کرد که حذف تیم امید از رقابت های زیر 23 سال 

آسیا برنامه های تیمش را بهم زده است.
حمید استیلی درباره برگزاری اردوی یک هفته ای تیم ملوان انزلی در کیش اظهار داشت: 
اردوی خوبی را پشت سر گذاشته و 2 بازی تدرکاتی نیز انجام دادیم. برنامه ریزی ما برای 
سیزدهم بهمن بود تا هم به لحاظ جسمانی آماده باشیم و هم اینکه بازیکنان جدید بتوانند 

خودشان را با تیم وفق دهند اما متاسفانه با حذف تیم امید، برنامه های مان بهم ریخت.
وی افزود: با توجه به حذف تیم امید، برنامه بازی های ما یک هفته عقب افتاد و به جای 

سیزدهم باید هشتم بهمن به میدان برویم. این اتفاق برنامه های ما را بهم ریخت.
سرمربی ملوان در مورد کیفیت بازیکنانی که جذب ملوان شده اند، تصریح کرد: بازیکنان 
خوبی جذب تیم ملوان شده اند. ما نیاز به مهاجم داریم اما هنوز نتوانسته ایم بازیکنی در این 
پست جذب کنیم. قرار بود یک مهاجم سوئدی به همراه مهرداد اولادی به تیم اضافه شوند 
اما مهاجم سوئدی به دلیل مشکلاتی که برای او پیش آمد، نتوانست به ما ملحق شود. 
اولادی را هم مدیریت باشگاه تایید نکرد. در پست مهاجم تنها یک بازیکن از فولاد یزد 
جذب کرده ایم. استیلی در خصوص حذف تیم امید گفت: دوست ندارم درباره تیم امید 
صحبت کنم چون صحبت کردن فایده ای ندارد. محمد خاکپور مانند برادرم است و حبیب 
کاشانی و محمد مایلی کهن از دوستان من هستند. در فرصت مناسب باید این عزیزان را 

ببینم و با آنها صحبت کنم.

زولا عذر مدافع فرانسوی را خواست؛

جواد جانشین بازیکن برزیلی شد
روزنامه های قطری از حضور جواد نکونام در تیم العربی قطر به جای بازیکن برزیلی این 

تیم خبر دادند.
 تیم فوتبال العربی در حالی بعد از بازگشت از اردوی امارات تمرینات خود را در دوحه 
آغاز کرد که در روز نخست این تمرین علاوه بر جواد نکونام، تمام بازیکنان خارجی دیگر 
العربی هم حضور داشتند تا این سئوال ایجاد شود که جواد نکونام به عنوان جانشین کدام 

بازیکن به العربی رفته است.
روزنامه های الرایه و الوطن قطر در شماره امروز خود اعلام کرده اند که نکونام جانشین 
»سرخیو دوترا« بازیکن برزیلی شده است. الوطن نوشت: العربی عذر »رود فانی« مدافع 
فرانسوی را خواسته است و به جای وی »الن سیوزا« بازیکن جوان برزیلی برای تیم بازی 
خواهد کرد ... جواد نکونام هم جایگزین »سرخیو دوترا« بازیکن برزیلی شده است که در 
روزهای آینده این انتقال نهایی خواهد شد.طبق اعلام روزنامه الرایه، بازیکن برزیلی که نکونام 
جانشین وی شده است، به تیم المسیمیر خواهد رفت. این روزنامه درباره نکونام هم نوشت: 
تیم العربی در دیداری دوستانه به مصاف تیم معیذر خواهد رفت و این فرصت خوبی است 

تا »زولا« سرمربی تیم جواد نکونام که به تازگی به تیم اضافه شده است را محک بزند.

همزمان با دهه فجر؛
ششمین جشنواره فرهنگي ورزشي در قم 

برگزار می شود
گروه استان ها-فرمانده یگان ویژه قم از برگزاري ششمین جشنواره فرهنگي ورزشي دهه 

فجر با بیش از40برنامه متنوع در این استان خبر داد.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سرهنگ"حسن رودباري آملي"اظهارداشت:به 
مناسبت ایام پیروزي با برکت انقلاب اسلامي به رهبري بنیانگذار کبیر و حمایت هاي 
با شکوه مردم شهید پرور ایران اسلامي، یگان ویژه استان قم نیز به پاس بزرگداشت این 
واقعه عظیم، در سال جاري همچون گذشته جشنواره فرهنگي ورزشي کارکنان یگان ویژه 
استان را با همین عنوان به اجرا خواهد گذاشت. وي به برنامه هاي طرح ریزي شده در این 
جشنواره اشاره و تصریح کرد:در موضوعات فرهنگي، ورزشي، مذهبي و تعاملاتي برنامه هاي 
متنوع و با کیفیتي حدودا40ً برنامه در نظر گرفته شده است که با هماهنگي هاي به عمل 

آمده به انجام خواهد رسید.

درخشش بانوان کاراته کای استان قم در 
مسابقات بین المللی جام ایران زمین

ایران زمین در سبک شوتوکان  بین المللی کاراته جام  یازدهمین دوره مسابقات 
WSKF  با حمایت تربیت بدنی دانشگاه آزاد اسلامی، فدراسیون کاراته و فدراسیون 
جهانی شوتوکان در دو بخش مردان و بانوان، دوم و سوم بهمن ماه سال جاری در 

تهران برگزار شد.
     تیم های منتخب کشورهای کره جنوبی، آذربایجان؛ هنگ کنگ، گرجستان، 
ارمنستان، افغانستان و عراق در این رقابتها شرکت کردند و بدین ترتیب ،کاراته کاهای 
کشورمان در کنار حدود صدکاراته کای خارجی در این دوره از مسابقات به رقابت پرداختند 
.      در این دوره از رقابت ها هر سه نماینده کاراته کای بانوان استان قم خوش درخشیدند 
و با شایستگی موفق شدند تا یک مدال نقره و دو برنز را برای استان به ارمغان آورند. محدثه 

حسینی، رده سنی 14 و 15 سال، رشته کاتا، مقام دوم؛
مریم محسنی سیف آبادی، رده سنی بالای 21 )بزرگسال(، رشته کاتا، مقام سوم.

سرمربی که برای بازیکنانش پدر است؛
کنترل نامحسوس انتقال بازیکنان

کنترل  است  برخوردار  خوبی  بین المللی  روابط  از  که  ایران  ملی  تیم  سرمربی 
نامحسوسی روی همه بازیکنانی دارد که شاگرد او هستند. کی روش در نقشی پدرانه و 

دلسوزانه نقل و انتقال آنها را هم زیر نظر دارد.
علیرضا حقیقی به تیم ماریتیمو در پرتغال پیوست یعنی تیمی که مربیگری آن بر 
عهده نلو وینگادا است. حقیقی که مدت ها بود در روبین کازان دروازه بان ذخیره بود، 
بالاخره از این تیم جدا شد. اما نکته جالب اینجاست که در جابجایی او می توان نشانی از 
کی روش دید چون هم کشور پرتغال زادگاه این سرمربی است، هم وینگادا رابطه بسیار 
خوبی با کی روش دارد و هم حقیقی بازیکن تیم ملی ایران است. البته ممکن است خود 
وینگادا حقیقی را به پرتغال برده باشد اما حتما کی روش در جریان این انتقال بوده است.

 در مورد نکونام هم درست همزمان با حضور کی روش در قطر و صحبت های این 
مربی با رئیس باشگاه العربی انتقال او صورت گرفت. نکونام البته امروز بازیکن تیم ملی 
ایران نیست اما او روزهای زیادی برای کی روش بازی کرده و بازیکن مورد اعتماد وی 
بوده است. با این اینکه حالا نکونام دیگر بازیکن تیم ملی نیست اما کی روش بازهم 

پدرانه مراقب اوست و تلاش می کند در جریان وضعیت او قرار بگیرد.
کی روش نشان داده که به جزئی ترین حرکات بازیکنانش توجه می کند و مراقب آنها 
هم هست. شاید برخی همین حدس را نوعی اتفاق بد بدانند و این انتقال ها را مالی 
تصور کنند اما منظور ما در این مطلب به هیچ عنوان این مسائل نیست. بلکه اعتقاد 
داریم کی روش به عنوان یک مرببی بین المللی که در فوتبال حرفه ای اروپا رشد کرده 
است حتی به جزئی ترین مسائل بازیکنان مورد اطمینانش هم توجه دارد و برایش مهم 

است که بازیکنانش در چه وضعیتی باشند.
در واقع کی روش از صفر تا صد بازیکنانش را کنترل می کند و حتی برای آماده نگه 
داشتن آن ها کوچکترین موارد را هم کنترل می کند به عنوان مثال باید تاکید کرد که 
علیرضا حقیقی با این انتقال ممکن است به جای نشستن روی نیمکت ذخیره ها برود 
درون دروازه یک تیم اروپایی بایستد یا دژاگه که با این انتقال پول خوبی به دست آورد 

و همچنان نزدیک به ایران بازی می کند.
هر چه هست تصور می کنیم کی روش با این کارها تیمش را متحدتر و گوش به 
فرمان تر می کند. در واقع همانطور که تا امروز دیده ایم در تیم کی روش نظم بسیار 
زیادی دیده می شود که در تاریخ فوتبال ایران کمتر شاهد چنین اتحاد خاصی بوده ایم.

این مربی پرتغالی تنبیه و تشویق را کاملا در دستور کار خود دارد و حتی از ارتباطات 
شخصی خود هم شاید  برای بالا نگه داشتن نظم در تیم استفاده می کند. او با همین 
کار بازیکنانش را مثل موم در دست گرفته و به این ترتیب می توان تاکید کرد دخالت 
احتمالی او در انتقال ها هم اگر کنش و واکنش مالی نداشته باشد اصلا چیز بدی نیست، 
هم ارزآوری برای کشور دارد، هم تیم را متحد می کند، هم بازیکنان را تحت کنترل در 
می آورد و هم جایگاه سرمربی را ارتقا می دهد و بازیکنان را در شرایط مطلوب فوتبالی 

قرار می دهد.

نگاهی متفاوت به دلایل یک ناکامی؛
مقصران نامرئی تیم فوتبال امید ایران

علاوه بر نهادهایی که این روزها از آنها به عنوان مقصران ناکامی تیم فوتبال امید نام برده 
می شود، برخی مقصران نامرئی هم در این مسیر وجود دارند که کمتر به آنها پرداخته 

می شود اما مقصر هستند.
محمد مایلی کهن روی خط ارتباطی می آید و در مواجهه با پرسش ساده ای که 
می گوید: دلیل ناکامی تیم امید چه بود؟ می گوید »دلیلش را نمی توان در این فرصت 
محدود بگویم«. حتما حرف ها همان هاست که پیش از کی روش گفته می شد. اینکه ما 

زمین نداریم، پول نداریم هزینه های استرالیا و تایلند را با ایران مقایسه کنید و ...
این حرف ها هم تکراری است و هم غلط نیست البته قطعا کادر فنی در این اتفاق مقصر 
بوده  است اما واقعیت این است که سرمایه گذاری هم در این مهم کاملا موثر است. با این 

توضیح می رویم دنبال مقصر نامرئی حذف تیم امید از مسیر المپیک.
دیدن یا نشان دادن مقصر یا مقصرها با انگشت اشاره کاری ندارد، می توان مربی را مقصر 
اعلام کرد و آوار را روی سر او ریخت، می توان وزارت ورزش را مقصر اعلام کرد حتی کمیته 
المپیک هم هست. به هر حال این ها آمده اند پای کار و حتما هم تقصیر دارند اما واقعیت 
این است که برخی هم پای کار نیامده اند و اتفاقا آنها بیشتر مقصر هستند. مثلا صدا و سیما 

مقصر است که پای کار نیامده و حق پخش تلویزیونی را پرداخت نمی کند.
اگر صدا و سیما حق پخش را پرداخت می کرد، هم فدراسیون فوتبال و هم باشگاه ها 
شرایط مالی بهتری پیدا می کردند و هم در امکانات و هم در استخدام مربیان بهتر و 
برگزیده تر عمل می کردند. در واقع اگر وزارت ورزش و فدراسیون بر حسب وظیفه شان 
وسط گود می آیند و در ناکامی ها اولین مقصرها اعلام می شوند اما باید تاکید کرد همه 
حرف هایی که مایلی کهن هنوز نگفته و قبلا گفته بود و بعدها هم در مورد کمبودهای 

ساختاری ما می گوید با همین قانون حل می شود.
در این مسیر البته صدا و سیما تنها نیست بلکه مجلسی که نمی تواند یا نمی خواهد یا 
تشخیص نمی دهد که قوانین را باید عوض کند تا فوتبال کپی رایت داشته باشد و از زیر 
ساخت ها تغییر کند هم مقصر است، مقصری نامرئی که رو از فوتبال برداشته و کاری به کار 

این سیستم که باید درآمد زایی داشته باشد ندارد.

زهرا نعمتی:
 امیدوارم روزی پرچمدار صلح و دوستی

 در جهان باشم

پرچمدار ایران در المپیک ریو گفت: فکر نمی کردم روزی پرچمدار " المپیک" باشم، 
اما امیدوارم با کسب این عنوان روزی پرچمدار "صلح و دوستی و آرامش" در جهان باشم.

 زهرا نعمتی  اظها ر کرد: واقعا چنین عنوانی برای من خوشحال کننده بود و افتخار بزرگی 
بود، زیرا من به عنوان نماینده ورزش معلولان، بانوان و ورزش تیر و کمان می توانم پرچم 

ورزش کشورم را در ریو به اهتزاز در آورم و این افتخار بزرگی برای من است.
وی همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا تصور می کردید که چنین عنوانی نصیب 
شما شود؟ گفت: پیش از این پیشنهاد پرچمداری المپیک توسط آقای خسروی وفا به کادر 
کمیته ملی المپیک ارائه شده بود و از طرف آقای کیومرث هاشمی این مساله در حال 
بررسی بود. قطعا این پیشنهادات در پرچمدار شدن من در المپیک تاثیر زیادی داشت و تا 
حدودی پیش بینی می شد که با حمایت هایی که صورت گرفته این عنوان به من اختصاص 
پیدا کند.  نعمتی در  مورد حمایت های فدراسیون جانبازان و معلولان از او، تصریح کرد: خدا 
را شکر می کنم که هم اکنون تعامل خوبی بین فدراسیون جانبازان و معلولان و تیر و کمان 
برقرار شده است و این تعامل و همکاری قطعا می تواند کار من را هم برای المپیک و هم 

برای پارالمپیک راحت تر کند تا بدون هیچ دغدغه  فکری و ذهنی کار خود را پیش ببرم.
 پرچمدار المپیک در پاسخ به این پرسش که آیا هدف شما تنها کسب مدال در المپیک 
است و یا این که با همین انگیزه المپیک در پارالمپیک نیز حضور پیدا خواهید کرد؟ گفت: 
برای من فرقی نمی کند که پرچم کشورم را در المپیک به اهتزاز در آورم و یا در پارالمپیک. 
تمام تلاشم بر این خواهد بود تا در هر دو رویداد حضور موفقی داشته باشم و این برای من 

افتخار بزرگی است که بتوانم در المپیک و پارالمپیک با کسب مدال افتخارآفرین باشم.
 نعمتی در  رابطه با جایزه 100 میلیونی کسب سهمیه المپیک و این که گفته می شود 
هنوز این جایزه به شما تعلق نگرفته است، خاطر  نشان کرد: قرار بود این جایزه از سوی 
فدراسیون تیر و کمان طی مراسمی با حضور نمایندگان کمیته ملی المپیک به من اهدا شود 
که البته هنوز تاریخ دقیقی برای آن مشخص نشده است و من همچنان منتظر هستم 
تا برای دریافت این جایزه فدراسیون تیر و کمان زمان مشخصی را تعیین کند.  پرچمدار 
المپیک ریو در پاسخ به این پرسش که آیا برای حمایت از ورزشکاران مدال آور در المپیک 
درخواستی از مسئولان خواهید داشت یا خیر؟ افزود: تصور می کنم ورزشکاران مدال آور 
در المپیک غیر از حمایت های مالی به حمایت های روحی نیز نیاز دارند. بنا بر این برای این 
که ورزشکاران بتوانند با انگیزه مضاعفی در صحنه المپیک حضور پیدا کنند مسئولان 
باید در کنار حمایت های مالی از آنها حمایت های روحی به عمل آورند، زیرا رمز موفقیت 
یک ورزشکار در المپیک حمایت های ویژه  از نظر روحی است و من این درخواست را 
از مسئولان خواهم کرد که در کنار حمایت های مالی از نظر حمایت های روحی نیز به 
ورزشکاران کوتاهی نکنند و امیدوارم تا المپیک این حمایت ها همواره تداوم داشته باشد.  
نعمتی در پایان با بیان این که تصور نمی کردم روزی پرچمدار المپیک باشم، خاطر  نشان 
کرد: اگر به چند سال قبل برگردیم اصلا به ذهنم خطور نمی کرد که روزی پرچمدار 
المپیک باشم، ولی امروز بسیار خوشحالم که این عنوان نصیب من شد و آن را تنها لطف 
خدا می دانم که شامل حال من شده است. امیدوارم بتوانم روزی پرچمدار صلح و دوستی 

و آرامش در جهان باشم.

رییس فدراسیون فوتبال می گوید برنامه آن ها برای فدراسیون بلند مدت و 5/1 ساله بود.
 علی کفاشیان درباره حذف تیم ملی امید از انتخابی المپیک در مراسم تجلیل از تیم های فوتبال 
ساحلی اظهار کرد: برنامه ما برای تیم ملی امید بلند مدت و 5/1 ساله بود و در این مدت برنامه ها را 
اجرا کردیم و اردوهایی را که خواسته بودند را برگزار کردیم. قبول داریم که این تیم نتوانست برابر 
ژاپن نتیجه بگیرد و حذف شد اما پشتوانه سازی خوبی برای تیم ملی بزرگسالان صورت گرفت.

وی به غیبت دو بازیکن لژیونر ایران در این تورنمنت زیر 23 سال اشاره کرد و گفت: تیم ما در 
قطر بازی به بازی بهتر می شد و در دیدار برابر ژاپن نیز عملکرد خوبی داشتیم و به نظرم با این 
نمایش چیزی از ارزش های تیم ایران کم نمی شود. زحماتی که کادر فنی تیم امید کشیده از بین 
نخواهد رفت چرا که این بازیکنان بعدا تیم ملی بزرگسالان را تغذیه می کنند. در فوتبال دنیا دو 
دسته از مسابقات هستند که اهمیت دارند که یکی جام جهانی است و دیگری مسابقات باشگاهی 

و سایر تورنمنت ها تنها برای پشتوانه سازی انجام می شود.
کفاشیان درباره اختلاف کادر فنی تیم امید با سرمربی تیم بزرگسالان اظهار کرد: من اعتقاد 
دارم در هر شرایطی با تعامل می شود مشکلات را مرتفع کرد. البته به اعتقاد من در این ماه های 
اخیر اصطکاکی میان کی روش و کادر فنی تیم امید وجود نداشت. حتی کی روش می توانست 
یک ماه پیش برای تیم ملی اردو بگذارد اما ما از او خواستیم برای تعامل بیشتر با تیم امید اردو 
برگزار نکند. لژیونرها هم امکان حضور در این اردو را نداشتند و بیشتر بازیکنانی که مد نظرش 
بودند در تیم امید حضور داشتند. دقیقا به دلیل کمک به تیم امید اردوی تیم ملی را برگزار 
نکردیم و معتقدم که کی روش تعامل لازم را با مربیان تیم امید داشت. ممکن است در روزهایی 
مشکلاتی به وجود آمد اما ما هم همیشه اصرار داشتیم که باید بین مربیان تیم ملی تعامل برقرار 
باشد. حذف این تیم انتخابی المپیک اتفاق خوبی نبود اما اتفاقی است که افتاده و ما با مربیان 
داخلی نتوانستیم نتیجه بگیریم. او درباره نقش کادر فنی تیم امید در این ناکامی و در پاسخ به 
این سوال که آیا این کادر به کارش ادامه خواهد داد، گفت: ماموریت خاکپور در این تیم به پایان 
رسیده و ما در مسابقات آتی از کادر جدید استفاده خواهیم کرد. ماموریت این کادر از مربیان تا 
اتمام مسابقات انتخابی المپیک بود که به پایان رسید. تصمیم داریم برای تیم امید با کمک هیات 
رییسه فدراسیون فوتبال از پنج یا 6 ماه دیگر برنامه ریزی کنیم. خیلی از بازیکنان تیم فعلی دیگر 
شرایط همراهی با این تیم را ندارند اما ما نگران نیستیم چرا که تیم جوانان مان پشتوانه خوبی را 
به وجود آورده اند. وی در پاسخ به سوال خبرنگاری که از او پرسید وزارت ورزش اجازه انتخاب 
زلاتکو کرانچار را نداد و حالا چرا باید فدراسیون فوتبال پاسخگو باشد گفت، خاطرنشان کرد: 
حتما فدراسیون فوتبال مسئولیت شکست تیم امید را برعهده می گیرد و ما تقصیر این ناکامی را 
به گردن دیگران نمی اندازیم. 8 سال برای صعود این تیم به المپیک برنامه ریخته بودیم و حالا که 
این اتفاق نیفتاده از تمام مردم عذرخواهی می کنم. رییس فدراسیون فوتبال با بیان اینکه تیم امید 
تلاش خود را انجام داد گفت: تیم ما تیم خوبی بود. تیم های دیگر هم خوب بودند اما کارشناسان 
باید تحلیل کنند که چرا تیم های ما در مرحله حذفی شکست می خورند. تیم های ما در گروه شان 
موفق می شوند اما در مرحله حذفی نتیجه نمی گیریم.. در جام ملت های 2007 دیدار ما با کره 
جنوبی به وقت های اضافه رفت و شکست خوردیم. در جام ملتهای قبلی دیدارمان برابر عراق به 
وقت اضافه رفت و در پنالتی باختیم و این بار هم از مرحله گروهی بالا آمدیم و در بازی مقابل 
ژاپن به وقت اضافه کشید و باز هم حذف شدیم. کفاشیان درباره ارزیابی شخصی خود هم از 
عملکرد تیم امید، گفت: من نمی توانم نظر بدهم بلکه کارشناسان باید نظر بدهند. مسئله ای که 
در فوتبال ما وجود دار این است که تیم های ایرانی تا به مرحله حذفی می روند، حذف می شوند. 
ما در دیدار برابر ژاپن تا دقیقه 90 خوب بودیم اما در وقت اضافی باختیم. این را باید بدانیم که باید 
فوتبال  120 دقیقه ای ارائه کنیم. وی افزود: با این همه ما اکنون باخته ایم و مسوولیت نرسیدن 
به المپیک بر عهده ماست. این نتیجه دوباره به ما ثابت کرد که سرمایه گذاری در فوتبال پول دور 
ریختن نیست. وی در پاسخ به این سوال که اگر سردار آزمون و جهانبخش تیم امید را همراهی 
می کردند، تیم امید بهتر نتیجه می گرفت گفت: قطعا اگر این بازیکنان بودند تیم امید کامل تر 
می شد. تلاش کردیم تا این بازیکنان به تیم اضافه شوند اما چون مسابقات انتخابی المپیک جزو 
فیفا دی نیست نتوانستیم آنها را در اختیار بگیریم. AFC این مسابقات را برای پشتوانه سازی 
تیم های آسیایی برگزار می کند اما این مسابقات جایی در تقویم فیفا ندارد. البته باید این را هم 

بگویم که ارزش سایر بازیکنان دیگر کمتر از آنها نبودند و همه تلاش شان را انجام دادند.
وی درباره این موضوع که آیا ماندن کی روش در قطر می توانست در نتایج تیم امید تاثیر 
بگذارد یا خیر گفت: کی روش در زمانی که در قطر حضور داشت کار خودش را انجام داد و با 
نظارت بر عملکرد بازیکنان ماموریتش به پایان رسید و حضور او در قطر نمی توانست بر نتایج 
تیم امید تاثیرگذار باشد. رییس فدراسیون فوتبال درباره قرارداد محمد خاکپور نیز گفت: درباره 
این موضوع هم باید بگویم اگر خاکپور قراردادش را امضا کند و قراردادش را برای ما بیاورند، ما 
برای جبران زحماتش حقوق او را پرداخت خواهیم کرد. کفاشیان درباره بحث های ایجاد شده 
پیرامون موضوع سرپرستی فدراسیون فوتبال پس از پایان دوره  ریاستش در فدراسیون فوتبال 
گفت: اساسنامه فدراسیون فوتبال با سایر فدراسیون ها متفاوت است و از شما می خواهم یکبار 
زمان بگذارید و اساسنامه را به طور کامل مطالعه کنید. طبق این اساسنامه مجمع بالاترین نهاد 
تصمیم گیر است و در مجمع عمومی رئیس این مجمع، رئیس فدراسیون فوتبال است. اساسنامه 
می گوید در صورتی که در مجمع رییس تعویق یا زودتر برگزار شدند انتخابات را به رای بگذراد و 
مجمع به این موضوع رای بدهد، ریاست رییس فدراسیون ادامه خواهد داشت. در انتخابات قبلی 
هم انتخابات قرار بود آبان برگزار شود اما چند ماه به تعویق افتاد و من تا دی ماه و زمان انتخابات 

به حضورم در فدراسیون فوتبال ادامه دادم.
وی درباره ممنوع التصویری خود هم گفت: خوشبختانه ممنوع التصویر هستم و خیالم راحت 
است که می توانم حرف هایم را بزنم. شاید می خواهند تصویر من راشطرنجی کنند یا اینکه وقتی 
می خواهم صحبت کنم باید نقاب بگذارم! رییس فدراسیون فوتبال در ادامه درباره اظهارنظر 
سجادی مبنی بر لزوم انتخاب سرپرست برای این فدراسیون، گفت: با سجادی صحبت کردم. او 
گفت که منظورش فدراسیون های دیگر بوده نه فدراسیون فوتبال. در مجمعی که برگزار کردیم، 
اختیارات به هیئت رییسه واگذار شد و تا زمان برگزاری انتخابات در سال آینده همیم هیئت 
رییسه و رییس کارها را انجام می دهند و شرایط را برای برگزاری انتخابات آماده می کنند. سجادی 
و وزیر ورزش نیز به عنوان دو عضو مجمع به این پیشنهاد رای دادند. البته اگر نظر من را بخواهید 

من در مجموع با انتخاب سرپرست مخالفم چون نمی تواند کارها را پیش ببرد.
 او درباره زمان بازگشت کی روش به ایران هم، گفت: او دهم یا یازدهم بهمن برمی گردد. 
کفاشیان درباره خبر یکی از روزنامه های قطری مبنی بر ترک کی روش در فروردین 95 گفت، 
تصریح کرد: کی روش قبلا هم گفته بود که باید شرایط خوبی برای تیم ملی به وجود بیاید تا تیم 
ملی بدون دل نگرانی به جام جهانی برود. ماموریت کی روش با دو بازی تیم ملی در تعطیلات عید 
تمام می شود و پس از آن باید تلاش خودمان را انجام دهیم تا با مهیا کردن امکانات مدنظرش، 

او را نگه داریم. 

کی روش یازدهم بهمن در تهران؛

کفاشیان: ماموریت خاکپور به پایان رسید

»رائول لوزانو« می تواند یک کپی خوب از ولاسکو و کسی باشد که 
والیبال ایران را با دانش و دیسیپلین خود به تنها آرزوی باقیمانده اش 

برساند.
کارهای گروهی معمولا از جایی خراب می شود که ضوابط جای خود 
را به روابط می دهند یعنی چیزی که باید باشد تبدیل می شود به چیزی 

که اگر نباشد،  بهتر است.
نخستین باری که تیم ملی از این قضیه ضربه خورد، حدود 10 سال 
پیش و در مسابقات غرب آسیا بود که شاگردان »پارک کی وون« 3 بر 
یک به قطر باختند. آن موقع، تیم ملی ایران توان امروز و قدرت برابری 
با تیم های برتر قاره یعنی کره جنوبی، چین و ژاپن را نداشت ولی آنقدر 

هم ضعیف نبود که به تیم ولو چند ملیتی مثل قطر ببازد.
شکست مقابل قطر، فاتحه ای بود برای حضور سرمربی کره ای در تیم 
ملی ایران. همان موقع گفته می شد که پیرمرد بداخلاق کره ای کمی 
بیش از حد به شاگردانش نزدیک شده و دیسیپلین گذشته را ندارد و 

ملی پوشان هم دیگر از او حساب نمی برند.
بازی و شکست مقابل قطر، اولین جایی بود که بازیکنان تیم ملی 
ایران نشان دادند یک سرمربی قوی که البته جذبه زیادی هم داشته 
باشد باید در رأس کادر فنی تیم ملی باشد. پارک در حالی که کارنامه 
قابل قبولی به همراه تیم ملی ایران و تجربه سال ها حضور در ایتالیا را 
داشت با همین یک شکست، جایگاه خود در تیم ملی را از دست داد تا 
محمدرضا یزدانی خرم، رئیس وقت فدراسیون والیبال، »میلوراد کیاچ« 
صرب را جانشین او کند. کیاچ هم پس از عدم موفقیت در بازی های 
آسیایی 2006 قطر و مسابقات قهرمانی جهان بدون هیچ گونه اظهار 
نظری به کشورش برگشت تا همچنان یکی از نقاط تاریک والیبال 

ایران باشد.
پس از 10 سال و تغییر نسل کامل تیم ملی والیبال ایران، اسلوبودان 
کواچ، قهرمان المپیک 2000 سیدنی،  بهترین مربی ایتالیا و کسی که 
سابقه بازی در تیم های پگاه و آذرپیام ارومیه را نیز داشت پس از خولیو 

ولاسکو افسانه ای، هدایت تیم ملی ایران بر عهده گرفت.
تیم ملی ایران با کواچ به مقام چهارم لیگ جهانی و ششم جهان در 
سال 2014 رسید که در تاریخ والیبال و حتی ورزش های گروهی ایران 
بی سابقه بود. فدراسیون والیبال امیدوار بود که با کواچ به المپیک برسد 

و قرارداد او هم تا پایان المپیک 2016 بسته شده بود ولی شاگردان 
او تنها از جام جهانی 2015 به المپیک نرسیدند )انتظار زیادی هم 
نمی رفت که از جام جهانی، سهمیه المپیک بگیرند( بلکه بازی های 

انتقاد آمیزی هم مقابل کانادا و استرالیا انجام دادند.
باز هم شایعات اطراف تیم ملی حول این محور بود که ملی پوشان 
از سرمربی خود حساب نمی برند، البته این موضوع از سوی هر دو 
طرف تکذیب شد ولی در نهایت یکی از دلایل فسخ قرارداد کواچ از 
سوی فدراسیون، همین شایعات بود. رئیس فدراسیون والیبال هم در 
صحبت هایش به این نکته اشاره کرد که نمی خواهد با نگه داشتن کواچ 
برای رسیدن به المپیک در حالی تیمش شرایط خوبی دارد، ریسک 

کند.
پس از قطع همکاری توافقی با کواچ، گزینه های نام آشنای والیبال 
جهان توسط فدراسیون مورد بررسی قرار گرفتند تا در نهایت توافق 
نهایی با »رائول لوزانو« مربی 165 سانتی متری آرژانتینی به عمل آمد. 
»خوان مانوئل سیچلو« دیگر مربی آرژانتینی نیز به عنوان دستیار در 
کنار لوزانو قرار گرفت تا شاید دوران خوب حضور ولاسکو در ایران تکرار 
شود.لوزانو،  دوست صمیمی و همشهری ولاسکو، مدت زمان کوتاهی 
و برای بستن قراردادش در تهران بود ولی نحوه تمرینات و مهم تر از 
آن،  رفتار و دیسیپلین او حین تمرین با دقت توسط دبیر فدراسیون و 
سرپرست تیم ملی در لهستان رصد و تأیید شده است. قطعاً دلایل 
قطع همکاری با کواچ در شاخصه های جذب لوزانو مورد توجه خاص 
قرار گرفته است. لوزانو می تواند یک کپی خوب از ولاسکو و کسی باشد 
که والیبال ایران را با دانش و دیسیپلین خود به تنها آرزوی باقیمانده اش 

برساند.

 مسیر تحقق یک رویا؛

دیسیپلین؛ شاه کلید موفقیت تیم ملی والیبال ایران

مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان معتقد است که علی 
کفاشیان برای ریاست فدراسیون فوتبال فرد مناسبی نیست.

امید  فوتبال  تیم  حذف  خصوص  در  هاشمیان  وحید 
کشورمان از مسابقات قهرمانی زیر 23 سال آسیا و انتخابی 
المپیک 2016 ریو اظهار داشت: قبل از شروع صحبت هایم 
درباره تیم امید باید به خانواده های بهزادی و احدی بابت از 
دست دادن همایون بهزادی و رضا احدی تسلیت بگویم. به 
جامعه فوتبال هم تسلیت می گویم که دو بزرگ فوتبال را از 
دست دادیم. وقتی این بزرگان هستند یادی از آنها نمی شود، 
اما وقتی فوت می کنند، مسئولان غیرورزشی مقابل دوربین و 

در تلویزیون حاضر می شوند تا با فوت آنها، خودنمایی کنند.
 می دانستم تیم امید حذف می شود و به کاشانی گفتم

وی با اشاره به حذف تیم امید افزود: درباره تیم امید هم 
برای من خیلی راحت تر بود که تیم بالا برود تا بعد درباره 
آن صحبت کنم. اکنون که تیم باخته صحبت کردن سخت 
است، چون تا زمانی که تیم شرایط خوبی داشته باشد و نتیجه 
بگیرد، کسی چیزی نمی گوید و همه بعد از باخت صحبت 
می کنند. باید بگویم که من می دانستم این تیم حذف خواهد 
شد و سال گذشته در همین روزها بود که به دوست صمیمی 
و مشترک مان، به آقای کاشانی گفتم که ما از بازی ها حذف 

می شویم و نمی توانیم نتیجه بگیریم.
 قطری ها می دانستند فردی حریف ما نمی شوند

مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان که در آلمان 
مدرک پرولایسنس مربیگری را گرفته است، یادآور شد: در 

بازی با سوریه تیم بدی نبودیم و تا دقیقه 60 بازی هم سوریه 
مقابل ما خوب بازی کرد و تیم ضعیفی را شکست ندادیم. 
سوریه ای ها بعد از خوردن گل موقعیت خوبی داشتند و اگر 
واکنش خوب دروازه بان ما نبود، شاید بازی مساوی می شد. 
در بازی با قطر نباید فقط به این مسئله بپردازیم که قطر دو 
توپ خطرناک داشت و موقعیت های ما هم زیاد بود، بلکه باید 
به بحث تاکتیکی بپردازیم. قطری ها خوب می دانستند که به 
لحاظ فردی حریف ما نمی شوند، اما از نظر تاکتیکی به خوبی 
می دانستند باید چه کاری انجام دهند. متأسفانه من بازی با 

چین را ندیدم، اما ژاپنی ها شباهت زیادی به قطر داشتند.
 حتی اگر به ژاپن گل می زدیم، بازهم می باختیم

هاشمیان ادامه داد: ژاپن هم مانند قطر می دانست بازیکنانش 
انفرادی و تک به تک حریف بازیکنان ایران نمی شوند. بازیکنان 
تیم ایران بهتر از ژاپن بودند و کادرفنی این تیم تحلیل درستی 
از این مسئله داشت که انرژی بازیکنانش را برای دقایق پایانی 
بازی حفظ کرده بود. چهره تیم ژاپن از دقیقه 80 به بعد عوض 
شد و حتی آنها در دقیقه 84 یا 85 بازی یک موقعیت خیلی 
خوب برای گلزنی داشتند. درست است ما هم به تیر دروازه 
زدیم و موقعیت داشتیم، اما به اعتقاد من ژاپن به برنامه اش 
رسید، چون آنها می خواستند بازی را به وقت اضافه ببرند و از 
توان بدنی که ذخیره کرده بودند بهره ببرند و در نهایت از ضعف 
فنی و تاکتیکی ما استفاده کنند. به نظرم حتی اگر ما گل اول 
را می زدیم، خیلی زودتر چهره تیم ژاپن تغییر می کرد و بازهم 

به آنها می باختیم.  

نه من کاره ای هستم، نه پیشکسوتان فوتبال
وی درباره مشکل فوتبال ایران که نتوانسته در سال های اخیر 
موفق باشد، گفت: ما همیشه فقط درباره شکست ها صحبت 
می کنیم. دقیقاً سال گذشته همین موقع بود که به عراق 
باختیم و همه درباره شکست مقابل عراق صحبت کردیم، اما 
آیا چیزی تغییر کرده و بهتر شده است؟ نه من کاره ای هستم، 
نه پیشکسوتان فوتبال، چون کسی به انتقادها گوش نمی کند. 
از دست خودمان هم کاری بر نمی آید، چون تصمیم گیرنده ها 

افراد دیگری هستند. 
تیم امید پشتیبانی خوبی داشت، در کار فنی مشکل 

داشتیم
»باید واقع بینانه نظر بدهیم و انتقاد کنیم«، هاشمیان با بیان 
این جمله اظهار داشت: همه از مسائل دیگری انتقاد می کنند، 
اما تیم امید از نظر تدارکات بی نظیر بود. شما تدارکات این تیم 
را با جام جهانی 2006 مقایسه کنید و ببینید کدام تیم تدارک 
بهتری داشت. تیم امید اردوی اروپایی و آسیایی داشت. در 
هلند، ترکیه، دبی و... اردو داشت و بازیکنان هم مشکل خروجی 
نداشتند. در مجموع پشتیبانی خوبی از تیم صورت گرفت و 
بازیکنان خوبی هم در تیم امید بودند، اما در کار فنی یک مقدار 

مشکل داشتیم.
 خاکپور سرپرست و مدیر خوبی است، برای 

مربیگری عجله کرد
مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان با اشاره به رابطه اش 
با محمد خاکپور خاطرنشان کرد: من خاکپور را خیلی دوست 
دارم، اما 15، 16 ماه است که تماسی با او نداشته ام. همیشه به 
عنوان یک فرد بااخلاق او را می شناسم، برایش احترام قائلم، 
احترام می گذارم و احترام خواهم گذاشت. به نظرم خاکپور 
برای پست سرپرستی و مدیریت بسیار خوب است، اما برای 
مربیگری عجله کرد. خاکپور باید دوره های مربیگری را پشت سر 
می گذاشت، برای مربیگری زحمت می کشید و به نظرم چون 
پله های پیشرفت را یکی یکی طی نکرد، نتوانست در تیم امید 
موفق باشد. نشستن روی نیمکت تیم امید برای خاکپور زود بود، 
اما این هم به تصمیم کسانی برمی گردد که او را انتخاب کردند.

 کفاشیان برود و چه کسی جایگزین او شود؟
وی در پاسخ به این سؤال که برای حفظ بازیکنان تیم امید 
که استعدادهای خوبی هستند چه کاری باید انجام بدهیم، 
گفت: نباید به فکر و به دنبال حفظ بازیکنان باشیم، چون 
سیستم فوتبال ما فاسد شده است. فوتبال ما سررشته اش از 
دست رفته و بعید می دانم اتفاق مثبتی بیفتد و بعید است، 
خوب شود. کفاشیان برای فدراسیون فوتبال مناسب نیست، 
اما سؤال بعدی این است که او برود و چه کسی بیاید؟ اکنون 
وزارت ورزش از کفاشیان راضی نیست، اما چه کسی باید 

جایگزینش شود؟

 سرمربیگری تیم امید برای خاکپور زود بود؛
هاشمیان: کفاشیان برای فوتبال مناسب نیست

دوشنبه -پنجم بهمن ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3923



علمی و سلامت

عوارض تکنولوژی های جدید
 بر دیسک گردن 

یک جراح و متخصص ارتوپدی  عنوان کرد: دیسک گردن نتیجه ی فعالیت های طولانی 
است که در نهایت می تواند منجر به آرتروز شود.

مرتضی رجایی گفت: بین مهره ها بافتی به نام دیسک وجود دارد هر وقت این بافت  از 
حالت طبیعی خارج شود و به عصب های اطرافش فشار بیاورد به  آن دیسک گردن گفته 
می شود که این بیماری در زندگی شهری افرادی که کارهای سنگین روزمره انجام می دهند 

بیشتر دیده می شود. 
این متخصص ارتوپدی عنوان کرد: گاهی علائم دیسک گردن با درد منتشر شونده ای 
توام هستند که تا پایین بازو، دست یا داخل ناحیه کتف و شانه منتشر می شود گز گز و 

خواب رفتگی از جمله علائم این بیماری است. 
 وی ادامه داد: کارمندان و کسانی که ساعات طولانی سرشان بدون وقفه پایین است 
بیشتر در معرض ابتلا به دیسک گردن قرار می گیرند همچنین تکنولوژی های جدید مانند 
کامپیوتر، لپ تاپ و تلفن همراه می تواند نقش موثری در فشار آوردن بر روی گردن در 

صورت عدم رعایت اصول صحیح نشستن داشته باشند.  
وی درباره روش های تشخیص و درمان این بیماری افزود: در وهله اول از رادیوگرافی 
ساده و ام آر آی، سپس درمان های تزریقی در عضلات اطراف ستون فقرات به همراه 
فیزیوتراپی) که شامل گرما درمانی- سرما درمانی- ورزش های مخصوص و لیزر( استفاده 
می شود.  در قدم بعدی تزریق گاز ازن در ناحیه اطراف ستون  مهره ها و بعد از آن تزریق 
استروئیدها داخل کانال نخاعی آسیب دیده با کنترل اشعه X اما اگر انجام این روش ها 
پاسخگو نباشد تخلیه دیسک به روش  میکروسرجری و در نهایت عمل جراحی باز بروی 

بیمار صورت می گیرد. 
 رجایی اظهار داشت: این عارضه بین سن 20 تا 40 سالگی شایع است و آمار جهانی 

نشان می دهد 10 درصد افراد به این بیماری مبتلا هستند. 
 وی با بیان این که یک دیسک گردن پیش رونده کنترل نشده منجر به آرتروز می گردد، 
داشتن حالت مناسب حین فعالیت، استفاده از بالش  طبی، رعایت اصول ورزشی و انجام 

تمرینات مفید را توصیه کرد.

لنزهای چشمی ناقل بیماری ایدز و هپاتیت 
یک متخصص چشم  بیان کرد: لنزهای رنگی چشم در اثر تماس با دست می تواند سبب 

بروز عفونت و بیماری های ایدز و هپاتیت شود.
بهرام فتاحی با اشاره به اینکه استفاده از لنزهای رنگی موجب عفونت باکتریایی می شود، 
اظهار داشت: در هنگام استفاده از این نوع لنزها باید مسائل بهداشتی را کاملاً رعایت کنیم 

تا این لنزها دچار آلودگی نشوند و به چشم ها آسیبی وارد نشود.
 وی بیان کرد: اگر لنز در اثر تماس با دست و یا حتی آلودگی هوا دچار آلودگی شود 
در هنگام قرار گرفتن در چشم سبب بروز عفونت باکتریایی به نام سودوموناس شده که 
میکروبی فوق العاده خطرناک است و در عرض 48 ساعت باعث ذوب شدن قرینه و از بین 

رفتن آن می شود.
 این متخصص چشم با بیان این که لنزهای آلوده سبب بروز بیماری کراتیت می شود، 
افزود: این یک انگل خطرناک است که متأسفانه در آب موجود است و هنگامی که این 
میکروب همراه با لنز وارد چشم می شود درمان آن ماه ها و شاید سال ها طول بکشد و 
همچنین اگر در مراحل اولیه، بیماری شناخته نشود، درمان قطعی ندارد علاوه بر کدورت 

قرنیه سبب التهاب شدید و افزایش فشار چشم می شود.
 فتاحی ابراز داشت: در هنگامی که لنزهای رنگی زیاد استفاده شود، اکسیژن کافی به 

قرینه نمی رسد و این عضو متورم شده و در نهایت اشک چشم را کاهش می دهد. 
وی ادامه داد: اگر لنزها به طور صحیح داخل چشم گذاشته نشود سبب خراش قرنیه و 

آسیب قرنیه شده و در هنگام پلک زدن از چشم به بیرون پرتاب می شود. 
وی خاطرنشان کرد: لنزها می توانند سبب انتقال عفوت، هپاتیت، انگل های چشمی، 
ایدز و آب مروارید شود. که همه این مسائل با رعایت بهداشت کاملًا  قابل پیشگیری است.

تغذیه ای برای افزایش هوش کودکان 
متخصص و رئیس انجمن صنایع غذایی اظهار کرد: مواد حاوی فسفر در افزایش هوش و 

تمرکز کودکان بسیار موثر است.
محمدحسین عزیزی گفت: هوش عاملی ژنتیکی است ولی تا حدی بستگی به محیطی 
دارد که کودک در آن رشد می کند همچنین خانواده و تغذیه ی مناسب تاثیر زیادی در 

افزایش هوش کودک دارند.  
وی افزود: از آنجایی که فسفر، تقویت کننده اعصاب و مغز است مواد غذایی حاوی فسفر 

در این زمینه مفید هستند. 
عزیزی تاکید کرد: فسفر در مغز بادام، مغز پسته، مغز گردو، مواد پروتئینی، انواع گوشت 
قرمز و سفید به خصوص ماهی ، فراورده های دریایی چون میگو و نیز در لبنیات وجود دارد. 
 وی بیان کرد: وراثت 50 درصد ، تغذیه مناسب 20 درصد و 30 درصد تمرین های 

تمرکزی در افزایش هوش و تقویت حافظه موثر اند. 
 وی در پایان توصیه کرد: مطالعه، حل مسائل ریاضی و جدول از جمله روش هایی است 

که موجب تقویت و پرورش مهارت های تمرکزی می شوند. 

کودک بد غذا را اینگونه غذا خور کنید 
تعیین جایزه حتی یک اسباب بازی کوچک می تواند میل به غذا خوردن را در کودکان 

زیاد کند.
محققان دانشگاه کالیفرنیابا تصویر برداری مغناطیسی حین جایزه گرفتن کودکان 
دریافتند تعیین جایزه توسط والدین و اهدای آن ها به کودک نقش مهمی در ایجاد 

خلاقیت و حرف گوش کن کردن کودکان دارد. 
کودکانی که انگیزه زیادی برای خوردن دارند حتی اگر گرسنه باشند به خاطر دستور 
گرسنگی کاذبی که مغز می دهد و چنین برای اینکه به پاداش برسند تمام آن غذا را 
می خورند بر اساس مطالعات بدست آمده، همان جایزه کوچک انگیزه زیادی را برای انتخاب 
غذای سالم ایجاد می کند و روشن است که غذا خوردن به تنهایی لذت بخش نیست و بهتر 

است کودکان وعده شام یا ناهار خود را حداقل همراه یکی از والدین میل کند. 
 مشاوره روان شناسی معتقد است که والدین با تعیین جایزه قبل از غذا خوردن 

کودکانشان میل به خوردن غذا را افزایش می دهند.

این خوراکی ها برای کودکان کشنده هستند! 
بسیاری از خوراکی ها و تنقلات محبوب کودکان از رنگ ها و فرآورده های نفتی سرطان زا 

تهیه می شوند و باید خرید یا استفاده از آن ها هرچه زودتر متوقف شود.
خوراکی ها و تنقلات بسیاری هستند که کودکان علاقه و اصرار زیادی به مصرف آن  دارند 
اما حقیقت این است که موادی در آن ها وجود دارد که بسیار خطرناک و سرطان زا است. 
رنگ های خوراکی که در بسیاری از خوراکی ها استفاده می شود، قرمز و زرد است که در 

واقع از پترولیوم یا نفت بدست می آید.
 پترولیوم ماده ای است که برای ساخت نفت و گاز استفاده می شود و خطر ابتلا به 
بسیاری از بیماری ها همچون بیش فعالی در کودکان، سرطان و واکنش های آلرژیک را 
افزایش می دهد. علاوه بر این، رنگ های مصنوعی که در برخی از غذاها استفاده می شود 
موجب شب ادراری، عفونت های گوش، حساسیت شدید، سردرد، چاقی، آسم، دیابت، 
اگزما، نوسانات خلقی، بیش فعالی، اختلال در خواب، آسیب های کرومورومی، کهیر، احتمال 

هیپوگلیمسی و افزایش رفتارهای پرخطر می شود.
 هم اکنون استفاده از بسیاری رنگ های خوراکی در مواد غذایی و خوراکی در بسیاری از 
کشورها منع شده است زیرا این رنگ ها به شدت سمی هستند. از جمله این محصولات 
می توان به تارت های میوه فرآوری شده، شکلات های میوه ای آماده، اسنک های پنیری، 
برخی پاستیل ها و تنقلات ترقه ای اشاره کرد و مصرف این خوراکی ها می تواند اثرات 

جبران ناپذیری بر سلامتی کودکان داشته باشد.

کارشناسان هشدار می دهند؛
اضطراب و استرس عامل بروز آلزایمر

بررسی های اخیر نشان می دهد زندگی همراه با استرس و اضطراب خطر بروز افسردگی 
پیشرفته و حتی زوال عقل )دمانس( را افزایش می دهد. 

یافته های محققان دانشگاه تورنتو کانادا نشان می دهد همپوشانی گسترده فعالیت عصبی 
مغز در حالت اضطراب، ترس و استرس می تواند بیانگر ارتباط بین استرس حاد و بروز 

اختلالات عصبی-روانی نظیر افسردگی و آلزایمر باشد.
استرس حاد و مزمن یک حالت پاتولوژیکی است که علت آن، فعالیت طولانی مدت 
واکنش استرس فیزیولوژیکی حاد است که به سیستم ایمنی، متابولیک و قلبی-عروقی 
آسیب می رساند و منجر به تباهی هیپوکامپ مغز می شود. بخش هیپوکامپ، نقش حیاتی 

در حافظه بلندمدت و جهت یابی مکانی دارد.
تجربه اضطراب، ترس و استرس در صورتی که موقتی و تصادفی باشد به عنوان بخش 

عادی زندگی تلقی می شود، نظیر استرس قبل از امتحان یا مصاحبه شغلی.
اما زمانیکه این واکنش های هیجانی حاد، مزمن یا مداوم باشند، به شکل قابل توجهی با 
فعالیت های روزمره تداخل پیدا می کنند. البته به گفته لیندا مه، سرپرست تیم تحقیق، 

آسیب ناشی از استرس به هیپوکامپ مغز کاملا برگشت ناپذیر نیست.
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پژوهشگران دانشکده تربیت بدنی و علوم ورزشی دانشگاه تهران دستگاهی را برای بررسی 
حرکت مفاصل ارائه کردند که به صورت دقیق قادر به سنجش حرکت مفاصل در ورزشکاران 

آسیب دیده است.
بیژن شیری از محققان این طرح با اشاره به طراحی و ساخت دستگاه بررسی دامنه حرکتی 
اندام ها و مفاصل ورزشکاران در دانشکده تربیت بدنی و علوم ورزشی دانشگاه تهران گفت: این 

دستگاه قادر است دامنه حرکت اندام ها و مفاصل ورزشکاران را به طور دقیق اندازه گیری کند.
وی اظهار داشت: در گذشته اندازه گیری دامنه حرکتی مفاصل ورزشکاران با استفاده از خط 
کش های خاصی صورت می گرفت که دقت بالایی نداشت ولی با اجرای این پروژه تحقیقاتی، 
اندازه گیری ها در سیستم دیجیتالی صورت می گیرد که دارای دقت بالایی است. شیری، با اشاره 
به عملکرد این دستگاه خاطرنشان کرد: دستگاه عرضه شده قادر به اندازه گیری دامنه حرکتی 
مفاصل شانه و دست است. وی به اهمیت این دستگاه اشاره کرد و یادآور شد: این دستگاه با 
سنجش حرکت مفاصل ورزشکاران بویژه ورزشکاران آسیب دیده تشخیص می دهد که فرد با 
محدودیت حرکتی در مفصل مواجه است یا خیر. این محقق ادامه داد: بر اساس تشخیص 
دستگاه، برنامه بازتوانی برای ورزشکاران به منظور افزایش سطح انعطاف پذیری مفاصل ارائه 

می شود تا حرکت مفاصل به وضعیت اولیه بازگردد. 

نانوحسگری که به سادگی می تواند پروتئین ها را تشخیص دهد

دستگاه 4 کاره پوشیدنی برای درمان درد زانو ساخته شد
محققان دانشگاه امیرکبیر موفق به طراحی و ساخت نمونه 

اولیه دستگاهی پوشیدنی برای درمان بیماران ارتوپدی شدند.
مهدی مومنی، مجری طرح »یک سیستم 4 کاره با کارایی 
هیدروتراپ خودکار، بخار درمان، کمپرسور و ماساژور متغیر با 
شکل عضو« و دانشجوی ارشد رشته برق دانشگاه امیرکبیر 
گفت: با توجه به اینکه امروزه، بیماری های عضلانی و درد 
مفاصل یکی از شایع ترین بیماری ها ست، به فکر طراحی و 
ساخت دستگاهی افتادیم تا بدین واسطه بتواند در هر مکانی 

مورد استفاده قرار گیرد و کاربرد درمانی نیز داشته باشد.
وی با بیان اینکه این دستگاه در افرادی که در سنین بالاتر، 
بیشتر به بیماری هایی دچار می شوند که نیاز به آب درمانی 
دارد، اظهار داشت: مشکلات عضلانی )ضعف عضلانی، اسپاسم 
یا  استخوانی  انقباض عضلات(، مشکلات  یا  عضله، سفتی 
 ـ آرتریت مفاصل  اسکلتی )بیماری های التهابی ستون فقرات 
مختلف(، مشکلات نورولوژیکی )انواع فلج ها، ضایعات نخاعی، 
صدمات مغزی( از بیماری هایی هستند که آب درمانی برای آن 
ها مفید است. به گفته وی، همچنین احساس خستگی در پاها 
و دست ها بعد از کارهای روزمره امر عادی به شمار می آید که 

خود در برخی موارد موجب درد مفاصل و ... می شود.    
وی افزود: یکی از بهترین دلایل استفاده از این دستگاه، عدم 
استفاده از داروهای شیمیایی به هنگام استفاده از آن جهت 

درمان است که به عنوان درمانی طبیعی به شمار می رود.
به دلایل  ولی  دارد  زیادی  کاربردهای  داد: آب  ادامه  وی 
کمبود آب در دنیا، نداشتن وقت کافی برای رفتن به استخر، 
دسترس نبودن استخر برای افراد، مناسب نبودن دمای آب در 
بعضی استخرها، وجود کلر در آب استخرها نمی توان از آب 

درمانی استفاده کرد. وی با بیان اینکه این سیستم متشکل از 
هیدروتراپ خودکار، بخار درمان، کمپرسور و ماساژور متغیر با 
شکل عضو است، اظهار داشت: یکی از کاربرد های این دستگاه 
هیدروتراپ خودکار است که به عنوان فیزیوتراپی با آب می تواند 

به صورت موضعی با یک لیوان آب درد زانو را کاهش دهد.
به  آب  با  فیزویوتراپی  یا  هیدروتراپی  مومنی،  گفته  به 
صورت معمولی، روشی است که نیاز به استخر  دارد ولی 
با استفاده از این دستگاه می توان با میزان کمی آب، درد 

زانو را از بین برد.
این محقق با اشاره به بخار درمان این دستگاه چندکاره گفت: 
از این بخش می توان مانند یک سونا برای عضوی خاص )زانو و 
دست( استفاده کرد. با استفاده از بخش بخار درمان این دستگاه، 
بخار به صورت مستقیم به عضو برخورد نمی کند و از سوختگی 
جلوگیری می شود.  وی ادامه داد: به طور کلی بر پایه نتایج این 
تحقیق، گرمای ناشی از جلسات سونا می تواند به عنوان یکی از 
روش های تسکینی غیر تهاجمی درد، مطرح شود که علاوه بر 
عاری بودن از اثرات جانبی و عوارض داروهای مصرفی، استقبال 
بیشتر بیماران از آن به عنوان یک روش طبیعی در کاهش درد 

و بهبود وضعیت حرکت مفاصل را می توان انتظار داشت.
مومنی با اشاره به  بخش کمپرسور آب گرم، سرد یا یخ 
این دستگاه گفت: بین عضو و بدنه خارجی دستگاه )محیط 
اطراف(، قسمتی وجود دارد که می توان در آن آب گرم یا سرد 
و حتی یخ ریخت و از آن به عنوان کمپرسور آب گرم، سرد یا 
یخ استفاده کرد.  به گفته مومنی از مزیت این روش کمپرسوری 
می توان به قرارگیری کل عضو ، تحت کمپرس سرد یا گرم 
اشاره کرد.  وی با بیان اینکه بخش دیگری از این دستگاه شامل 

ماساژور با قابلیت تغییر شکل همانند عضو بدن است، عنوان 
کرد: در این دستگاه ماساژوری طراحی شده که می تواند تغییر 

شکل دهد و متناسب با شکل عضو، ماساژ عضو را انجام دهد.
 وی با بیان اینکه کاربرد ماساژور این دستگاه مزایای بسیاری 
دارد، گفت: این ماساژور طوری طراحی شده که عملکردی 
همانند دست داشته باشد و می تواند کل نقاط عضو بدن را 

پوشش دهد.
 مومنی با اشاره به مزایای استفاده از این دستگاه پوشیدنی 
چندکاره توضیح داد و گفت: درمان به روش طبیعی بدون ضرر، 
صرفه جویی در مصرف آب با توجه به کمبود آب، استفاده 
خانگی در هر مکانی از دستگاه، قرارگیری عضو در آب سرد 
یا گرم ساکن، عملکرد هیدروتراپی خودکار با آب سرد و گرم، 
درمان و شادابی و رفع خستگی و تقویت عضلات با استفاده از 
بخار گرم، استفاده برای افرادی که دارای جراحاتی هستند و 
نمی توانند از آب کلردار استخر استفاده کنند از مزایای استفاده 

از این سیستم به شمار می روند.
 به گفته وی، همچنین استفاده در زمان ها و دفعات مختلف، 
اندازه و سایزهای  افراد در تمام  قابلیت استفاده برای تمام 
مختلف، هزینه کم تولید، وزن و حجم کم درنتیجه قابلیت 
حمل آسان از دیگر مزایای استفاده از این دستگاه محسوب 

می شود. 
وی اظهار داشت: اکنون این طرح در مرحله نهایی ثبت 
اختراع است و نامه دانشگاه علوم پزشکی اراک مبنی بر عدم 
تکراری بودن آن نیز صادر شده است. همچنین این طرح در 
ایده بازار مهندسی پزشکی دانشگاه امیرکبیر شرکت داشته 

است.

تولید نانوالیاف پلیمری
 در ترمیم بافت های آسیب دیده  بدن 

پژوهشگر دانشگاه زنجان، موفق به تولید نانوالیاف پلیمری با قطر و خواص مکانیکی بهینه 
شد. تولید این نانوالیاف با این خصوصیات گامی مهم در جهت ترمیم بافت های آسیب دیده  
بدن در بحث مهندسی بافت به شمار می رود. این مواد نانوساختار در مقیاس آزمایشگاهی 
تولید شده اند اما در آینده در صورت افزایش مقیاس و مقدار تولید قابلیت تجاری شدن 

خواهند داشت.
حوادث مختلف می توانند به انواع بافت های درونی و بیرونی بدن انسان آسیب 
برسانند. از این رو ترمیم کامل و سریع این بافت های آسیب دیده می تواند یکی از 
مهم ترین اهداف علومی همچون مهندسی بافت و مهندسی پزشکی باشد. در این 
راستا، فراهم کردن مناسب ترین محیط برای رشد و جایگزینی بافت های جدید 

ضروری به نظر می رسد.
دکتر امیر دوستگانی در رابطه با اهداف طرح گفت: »نانو الیاف به دلیل نسبت سطح به 
حجم بسیار بالا می توانند خواص ویژه ای را از خود نشان دهند. همچنین ساختار بافت های 
بدن انسان دارای ساختار نانو لیفی و الیافی با قطر کمتر از 500 نانومتر هستند. در این 
پژوهش قطر متوسط الیاف و خواص مکانیکی بهینه سازی شده اند تا نانو الیافی با کمترین 
قطر ممکن و حداکثر استحکام به دست آید. این داربست ها می توانند فضای مناسبی برای 

جایگزینی و ترمیم بافت های آسیب دیده فراهم کنند.«
وی در ادامه افزود: »در بحث مهندسی پزشکی جهت ترمیم بافت های آسیب  دیده نیاز 
به ساختارهای سه  بعدی مشابه بدن انسان است تا محیط مناسبی برای رشد و تکثیر 
سلول های مورد نظر فراهم شود. با استفاده از نتایج حاصل از این تحقیق، امکان تهیه و 
ساخت داربست های پلیمری با خواص مناسب فراهم می شود. به علاوه، با در اختیار داشتن 
شرایط بهینه می توان با سرعت بیشتر و هزینه  کمتری به داربست های با خواص مناسب 

دسترسی پیدا کرد.«
 دوستگانی مراحل انجام این پژوهش را این چنین بیان کرد: »ابتدا محدوده  مناسب 
متغیرهای فرایند الکتروریسی برای تهیه  نانو الیاف پلی وینیل الکل به  دست آمده و سپس 
با استفاده از طراحی آزمایش و روش پاسخ سطح، مقادیر پارامترهای فرایند برای تهیه  
داربست های نانو الیاف با شرایط بهینه مشخص شد. سپس به منظور بررسی درستی 
داده های به دست آمده، چند نمونه در شرایط بهینه تهیه شد و قطر و استحکام آن ها با نتایج 

نرم افزار مورد مقایسه قرار گرفت.«
 نتایج آزمون ها نشان داده اند که افزایش غلظت محلول موجب افزایش قطر متوسط الیاف 
شده، اما استحکام آن ها را کاهش می دهد. از سوی دیگر افزایش ولتاژ اعمالی در فرایند 

الکتروریسی موجب کاهش قطر متوسط الیاف و افزایش استحکام آن ها می شود. 

ساخت دستگاه سنجش حرکت
 مفاصل ورزشکاران

به تازگی پژوهشگران با استفاده از کامپوزیت نانولوله های 
تشخیص  برای  جدید  روش  یک  ابداع  به  موفق  کربنی، 

پروتئین ها از جمله فیبروژن شدند.
 با استفاده از نانولوله های کربنی، مهندسان شیمی موسسه 
روش  یک  ابداع  به  موفق   )MIT( ماساچوست  فناوری 
جدید برای تشخیص پروتئین ها از جمله فیبروژن )یکی از 

فاکتورهای انعقاد ضروری برای لخته شدن شدن( شدند.
شود،  ادغام  کاشت  قابل  یک حسگر  با  روش  این  اگر 
برای رصد و کنترل بیمارانی که خون آنها رقیق تر است 
مفید خواهد بود و به پزشکان این اطمینان را می دهد که 
داروهایی که تجویز می کنند در لخته شدن خون مزاحمت 

ایجاد نمی کنند.
 MIT دانشگاه  در  شیمی  مهندسی  استاد  استرانو 
می گوید:» در این روش جدید در ابتدا سایت های تشخیصی 
سنتزی )مشابه با آنتی بادی های طبیعی ( برای پروتئین ها 
تهیه می شوند و در ادامه به طور مستقیم به یک نانوحسگر 
قوی همچون یک نانولوله کربنی اتصال می یابند.« همچنین 
محققان برای تهیه سایت تشخیصی مشابه برای انسولین 
پیشرفت های چشمگیری داشته اند که می تواند سبب کنترل 
بهتر بیماران دیابتی شود. از این روش همچنین می توان 
برای تشخیص پروتئین های مرتبط با سرطان یا بیماری های 
 Nature قلبی استفاده کرد. نتایج این تحقیقات در مجله

Communication چاپ شده است.
حسگر جدید آخرین نمونه روش ابداع شده در آزمایشگاه 
استرانو است که به عنوان تشخیص مولکولی فاز کورونا 
شناخته )CoPhMoRe( می شود. این روش دارای مزیت 
برهمکنش های بین یک پلیمر و سطح یک نانوذره است 
همانند هنگامی که پلیمر به دور سطح یک نانولوله کربنی 
تک جداره فلورسنتی می پیچد. مناطق مشخصی از پلیمر 
مشابه با لنگر کشتی به سطح نانوذره اتصال می یابند در حالی 
که بخش های دیگر پروتئین به درون محیط جهت گیری 
می کنند. این مناطق جهت گیری کننده که به عنوان فاز 
جذب شده یا کورونا نیز شناخته می شوند دارای ساختار سه  

بعدی هستند که این ساختار وابسته به ترکیب پلیمر است.
هنگامی  که یک پلیمر ویژه به سطح نانوذره جذب می شود 
CoPhMoRe فعال می شود و یک کورونا ایجاد می کند 
که مولکول های هدف را شناسایی می کند. این برهمکنش ها 
بسیار ویژه هستند، درست همانند پیوند بین یک آنتی بادی 
و مولکول هدف آن. اتصال مولکول هدف، سبب تغییر در 
فلورسنت طبیعی نانولوله کربنی می شود و به این ترتیب 

محققان می توانند تعداد مولکول های هدف را تعیین کنند.
برای  این روش  از  استرانو  تحقیقاتی  تیم  در گذشته   
پیدا کردن محل های تشخیص و پیشرفت نانوحسگرهای 
استرادیول و ریبوفلاوین و غیره استفاده می کردند. این مقاله 
جدید بیانگر اولین تلاش این محققان برای تشخیص فازهای 
کورونا است که می توانند پروتئین ها )که بزرگتر و پیچیده تر 
و شکننده تر از مولکول های انتخاب شده در کارهای قبلی 

هستند( را شناسایی و اندازه گیری کنند.
پلیمر مختلف شامل  از 20  این مطالعه محققان   در 
DNA، RNA و پلی اتیلن گلیکول برای واکنش با سطح 
کردند.  مقایسه  را  آنها  رفتار  و  کردند  استفاده  نانوذرات 
هیچ کدام از پروتئین ها به تنهایی هیچ گونه تمایل و کششی 
نسبت به 14 پروتئین تست شده انسانی ندارند اما هنگامی  
که محققان کامپوزیت پلیمر-نانولوله را تست کردند، متوجه 
شدند که بین یکی از این نانولوله های اصلاح شده و فیبروژن 

یک هماهنگی خاصی وجود دارد. 
فیبروژن که یکی از فراوان ترین پلیمرها در خون انسان 
است، بخشی از فرایند لخته شدن خون است. هنگامی که 
یک رگ خونی آسیب می بیند، آنزیم ترومبین فیبروژن را 
به فیبرین تبدیل می کند که یک پروتئین چسبناک است 

و سبب ایجاد لخته و در نهایت بسته شدن زخم می شود.
 حسگر فیبروژن با تعیین مقدار فیبروژن موجود در خون 
می تواند به پزشکان در جهت تعیین اینکه آیا بیمار دارای 
توانایی لخته شدن خون برای محافظت از بیمار در برابر 
جراحت است یا خیر، کمک کند. علاوه بر این، این حسگر 
می تواند به پزشکان در محاسبه دقیق تر مقدار دارو تجویز 

شده کمک کند. 
محققان اعتقاد دارند عامل های تشخیص مولکولی سنتزی 
آنها در مقایسه با سیستم های طبیعی موجود که بر اساس 
آنتی بادی یا توالی DNA هستند ) که شکننده تر و با گذر 

زمان تجزیه می شوند( برتری دارند.
 بیسکر نویسنده اول مقاله می گوید: » یکی از مزیت های 
این سیستم این است که کاملاً سنتزی است و طول عمر 

بسیار بیشتری درون بدن دارد.«
 علاوه بر انسولین پژوهشگران علاقمند به تشخیص و 
اندازه گیری تروپونین ) پروتئینی که از سلول های قلبی در 
حال مرگ آزاد می شود( یا تشخیص پروتئین های مرتبط با 

سرطان هستند. 

راههای پیشگیری از سکته مغزی
البته هر سکته مغزی قابل پیشگیری نیست، اما عوامل شناخته شده ای وجود دارند که 
با اصلاح عادات سبک زندگی، قابل پیشگیری هستند. دانستن برخی از عوامل قابل کنترل 
سکته مغزی و سازگاری با این عادات ساده برای پیشگیری از وقوع آن سودمند می باشد.

 سکته مغزی می تواند با پیامدها و عوارض بلندمدتی که دارد ویران کننده باشد. البته 
پیشرفت هایی که در زمینه درمان سکته مغزی صورت گرفته، شرایط را برای بیماران 
بهتر کرده است. اما معمولا برای درمان موثر، یک بازه زمانی کوتاه وجود دارد.  یکی از 
رویکردهای مهم در این مورد، پیشگیری است، مخصوصا اگر خطر سکته مغزی برای شما 
وجود داشته باشد. البته هر سکته مغزی قابل پیشگیری نیست، اما عوامل شناخته شده ای 
وجود دارند که با اصلاح عادات سبک زندگی، قابل پیشگیری هستند. دانستن برخی از 
عوامل قابل کنترل سکته مغزی و سازگاری با این عادات ساده، برای پیشگیری از وقوع 

آن سودمند می باشد.
کاهش فشار خون بالا

فشار خون بالای مزمن سبب افزایش خطر سکته مغزی می شود. همچنین منجر 
به بیماری های قلبی و عروقی می گردد که دو عامل خطر شناخته شده سکته مغزی 
می باشند. اولین قدم برای کنترل موثر فشارخون بالا، بررسی مداوم و منظم فشارخون 
است. درمان فشارخون بالا می تواند شامل رژیم غذایی کم نمک، کنترل وزن، ورزش 
منظم و کنترل استرس باشد. گاهی هم نیاز به استفاده از داروهای کاهنده فشارخون 

وجود دارد. پزشک می تواند بهترین شیوه ها را به شما توصیه کند.
کنترل بیماری قلبی

بیماری قلبی می تواند از موقع تولد ظاهر شود و یا توسط عامل وراثت، بعدها بروز کند. 
بیماری قلبی می تواند در اثر فشارخون بالا، چاقی، دیابت و یا کلسترول خون بالا نیز ایجاد 
شود.  بیماری قلبی ممکن است شامل بیماری عروق کرونری، مشکلات دریچه های قلب، 

مشکلات عضلات قلب، بزرگ شدن قلب و یا ضربان قلب نامنظم باشد.
بسته به علت آن، راه های موثر زیادی برای مدیریت بیماری قلبی وجود دارد. اگر علت 
این مشکل، فشار خون بالا باشد، بهترین کار چکاپ های منظم و پیوسته توسط پزشک 

است تا با مشکلات احتمالی پیش از تشدید شدن مقابله شود.
کاهش کلسترول خون بالا

کلسترول خون بالا منجر به بیماری قلبی و بیماری عروق مغزی می گردد. افزایش 
کلسترول معمولا به دلیل تغذیه با چربی های ناسالم رخ می دهد. کاهش کلسترول 
نیازمند رژیم غذایی با چربی متوسط یا کم، ورزش متعادل و گاهی درمان دارویی است.

 کنترل دیابت
دیابت می تواند منجر به بیماری های قلبی و عروقی و عروق مغزی گردد. دیابت، 
اختلالی در متابولیسم قند خون است که می تواند مادرزادی یا اکتسابی باشد. افراد 
مبتلا به دیابت نوع یک، نیاز به کنترل دقیق میزان قند خون دارند که معمولا توسط 
درمان انسولینی صورت می گیرد.  افراد مبتلا به دیابت نوع دو هم، نیازمند کنترل تغذیه، 

مدیریت وزن و گاهی درمان دارویی برای حفظ میزان مناسب قند خون هستند.
کنترل چاقی

چاقی هم عامل خطری برای سکته مغزی می باشد، چون می تواند منجر به فشارخون 
بالا و افزایش کلسترول خون گردد. چاقی اغلب توسط رژیم غذایی و ورزش قابل کنترل 
است. اگر کم کردن وزن با رژیم و ورزش دشوار باشد، گاهی مکمل های کاهش وزن یا 
عمل جراحی می تواند موثر واقع شود. ژنتیک هم در چاقی نقش دارد و برخی افراد نیز به 

همین دلیل بیشتر از دیگران در معرض افزایش وزن هستند.
ترک سیگار

سیگار باعث بروز بیماری های قلبی، عروق مغزی و فشارخون بالا می شود. ترک عادت 
سیگار کشیدن می تواند دشوار باشد. رویکردهای گوناگونی مانند کنترل رفتار، مشاوره، 
گروه حامی، چسب های نیکوتین و برنامه های ترک سیگار می توانند برای کمک به ترک 
این عادت سودمند باشد.  پژوهش ها نشان داده است که خیلی از اثرات مضر سیگار را 
می توان با ترک آن، به مرور زمان از بین برد. اغلب ترک سیگار، با کمک و راهنمایی های 

یک مراقب سلامت حرفه ای بسیار موفقیت آمیزتر خواهد بود.
کنترل استرس: استرس هم می تواند با افزایش فشار خون، بیماری قلبی، دیابت و 
بیماری عروق مغزی منجر به سکته مغزی گردد. مدیریت استرس و اضطراب اغلب شامل 
رویکرد فراگیر در زمینه رفتار و واکنش های هیجانی می شود. استرس را نمی توان با 
ارقام و اعداد سنجید و نیاز به شیوه ای بلندمدت برای کنترل بهینه دارد. سایر عوامل 
سکته مغزی که کمتر متداول هستند ممکن است پیچیده تر باشند، مانند بیماری های 
خودایمنی و اختلالات لخته شدن خون. این بیماری ها نیازمند کنترل پزشکی و 

تخصصی برای درازمدت هستند.

زمستان و شب های بلندش بهترین زمان برای نوشیدن دمنوش های طبیعی است. 
دمنوش هایی که هم خوابتان را راحت می کند و هم شما را از سرماخوردگی نجات خواهند 

داد. اما شما از دنیای دم نوش ها چه می دانید؟
حتما شما هم هنگام وارد شدن به عطاری ها از خواندن اسامی عجیب و غریب و ظاهر جالب 
برخی گیاهان دارویی هیجان زده شده اید و دوست دارید از آنها سر در بیاورید. درچندسال 
اخیر دوباره گرایش به دمنوش های قدیمی سر زدن به خوراکی هایی که پیش از این 

مادربزرگ ها به زور به خوردمان می دادند زیاد شده است. 
اگر زمان و مکان کافی ندارید: از همان اول مشخص کنید که می خواهید چه اوقاتی از 
شبانه روز دمنوش مصرف کنید. اگر در زمان اداری هوس نوشیدن یک لیوان دم نوش دلچسب 
کرده اید اما  زمان و مکان دم کردنش در قوری را ندارید بهتر است سراغ دمنوش های بسته 
بندی و کیسه ای بروید. اگر سراغ دمنوش های کیسه ای رفتید بدانید دمنوش ها با چای 
کیسه ای تفاوت دارند و نمی شود با چندبار غلتاندن در آب جوش از آنها استفاده کرد. پس بهتر 

است به فکر یک لیوان درست و درمان مخصوص دمنوش برای روی میزتان باشید.
  اگر سری به مغازه های ظروف بزنید. لیوان های مخصوصی را می بینید که برای دم 
کشیدن دمنوش های کیسه ای و عادی طراحی شده اند و با توجه به دوجداره بودن آنها 

می توانید از نوشیدن یک دم نوش در محل کارتان حسابی لذت ببرید.
 انواع دمنوش ها: مکان های مختلف کشور همواره دمنوش های مخصوص به خودشان را 
داشته اند و ممکن است سبک سیاق یک دمنوش خاص میان اقوام و مکان های مختلف تفاوت 
داشته باشد. به همین خاطر اگر برای صرف دمنوش به کافه های مختلف بروید دمنوش های 
متفاوتی را تجربه خواهید کرد که شاید اسمشان را برای اولین بار شنیده باشید. ما اینجا 
سعی می کنیم چند دمنوش خوش طعم و مفید را که شاید بیشتر از بقیه به کارتان بیاید 

معرفی کنیم.
به؛ خوشرنگ و خوش عطر : این دمنوش خوش عطر و خوش طعم خوراک اعصاب و 
روان است و می تواند دوست خوبی برای قلب و معده شما هم باشد. آویشن؛ برهردرد بی درمان 
دوا در روزهایی که آلودگی هوا نفس بسیاری از شهروندان در شهرهای بزرگ را گرفته است. 
خوردن دمنوش هایی با خاصیت درمانی می تواند جلوی بسیاری از بیماری های ناشی از این 
آلودگی به خصوص سرماخوردگی را بگیرد. دمنوش آویشن یکی از کامل ترین دمنوش های 
طبیعی است که بر هر درد بی درمان دواست. شاید پیش از این فقط آویشن را در گوشه کنار 
غذاهای مختلف به خصوص فست فودها خورده باشید. اما دمنوش این بار دست به کار شوید 
و در این وانفسای آلودگی هوا برای خودتان یک لیوان آویشن دم کنید تا حال معده، روده و 
کبدتان حسابی خوب شود. همچنین این دمنوش می تواند روند بهبود سرماخوردگی را به 

سرعت افزایش دهد.
 چای ترش؛ یک لیوان آهن:  این چای سرخرنگ هواداران خودش را دارد. هوادارانی 
که می توانند از رنگ دل انگیز و طعم ترش این چای حسابی لذت ببرند. گیاه سرخ رنگ 
این چای، که به چای مکه نیز معروف است برعکس چای معمولی یکی از منابع غنی آهن به 
شمار می آید. این چای به طرز شگفت آوری می تواند برای بیماران دیابتی مفید باشد و به 
پرفشاری خون شما کمک می کند. برای خوش عطر شدن این دمنوش نیز می توانید از کمی 

پونه هم استفاده کنید.
هل و زعفران؛ بنوشید و بخندید:  این دو گیاه محبوب هرکدام به طور جداگانه در 
چای معمولی نیز استفاده می شوند اما در این دمنوش به تنهایی استفاده می شوند. دانه های 
خوشبوی هل می تواند سیستم عصبی، دستگاه تنفسی و دستگاه گوارشی را آرام کند. زعفران 
نیز باتوجه به طبیعت گرم و خشکی که دارد می تواند مقوی قلب،محرک قوای مغزی است. از 

قدیم ترها معروف بوده است که خوردن زعفران شادی بخش و خنده آور است. 
قاصدک؛ درمان دردها:  دمنوش این گیاه خاصیت سرد و خشک دارد و نوشیدنی بسیار 
مناسبی برای مادران شیرده است. اگر گرم مزاج هستید این دمنوش به شما توصیه می شود. 
چون تعریق بدنتان را زیاد و خونتان را حسابی تصفیه می کند. افرادی که دردهای رماتیسمی 
دارند می توانند هفته ای سه بار از این دمنوش برای تسکین و بهبود دردهایشان استفاده کنند. 
حتی از این دمنوش می توان به عنوان یک ضماد برای نیش عقرب و یا زنبود استفاده کرد. 
به دلیل آنتی اکسیدان ها و ویتامین سی که در این گیاه است از استخوان ها در برابر آسیب 

محافظت می کند. 
بابونه؛ دشمن سردرد : اگر از زخم و یا ورم معده رنج می برید و نمی دانید که با آن چکار 
کنید؟ بهترین توصیه ما به شما دمنوش بابونه است. بابونه از قدیم یکی از محبوبترین گیاهان 
در عطاری ها بوده است که به دلیل مفید بودن آن برای پوست و مو مورد استقبال مردم قرار 
می گرفته است. اما این دمنوش می تواند علاوه بر بهبود اعصاب و روان می تواند برطرف کننده 

سنگ های کلیوی نیز باشد. 
به لیمو؛ محبوب مادربزرگ ها:  به لیمو یک گیاه معطر است که بویی شبیه به لیمو دارد. 
برگ این گیاه معطر خاصیت درمانی فراوانی دارد که می تواند به رفع تپش قلب، استرس و 
خستگی های روحی، بی خوابی، سردرد و سرماخوردگی و سرفه کمک کند. این دمنوش 
محبوب بسیاری از مادربزرگ ها و پدربزرگ هاست. یادتان باشد این دمنوش برای افراد باردار 

و شیرده منع شده است.
تخم کتان؛ لاغر شوید : همه کسانی که به فکر لاغر شدن و آب کردن شکم شان هستند 
همواره به دنبال معجون معجزه آسایی می گردند که بتواند در این هدف بزرگ آنها را یاری کند. 
بنابراین ما به این افراد دمنوش تخم کتان را توصیه می کنیم. ازاین گیاه که طبع گرم و خشکی 
دارد می توانید صبح ها هنگام صبحانه استفاده کنید. چون می تواند به شدت به سوخت و ساز 
بدنتان و در نتیجه سیستم گوارش کمک کند. همچنین این دمنوش اشتها را کاهش می دهد 
بنابراین غذای کمتری مصرف کنید. همچنین در روزهایی که سونامی سرطان در همه جای 
دنیا جان بسیاری از افراد کم سن و سال را می گیرد. دمنوش تخم کتان در رده نوشیدنی های 
ضد سرطان ) سرطان روده و سرطان سینه( قرار دارد. برای درمان پوکی استخوان نیز می توانید 

از این گیاه استفاده کنید.
گل گاوزبان؛ عصبانی نمی شوید:  از قدیم همیشه به کسانی که زود عصبی می شدند و 
یا استرس زیادی داشتند گل گاو زبان توصیه می کردند. نوشیدن این دمنوش در ایام امتحانات 
و یا مواقعی که مشغله های فکری شما زیاد است به شدت توصیه می شود. اگر در خانواده تان 
کسی هست که از افسردگی و یا اضطراب بیش از حد رنج می برد می توانید با دم کردن روزانه 
این دمنوش مفید به بهبود وضعیتش کمک کنید. برای راحت نوشیدن و لذت بردن از این 
دمنوش می توانید از نبات و یا لیمو عمانی هم استفاده کنید. قدیمی ها این دمنوش را امتحان 

کرده اند و جواب گرفته اند. 
برای خوش طعم شدن دمنوش تان این نکات را رعایت کنید:

دم نوش ها هرچه تازه تر باشند طعم و عطر لذت بخش تری دارند. پس هنگام خرید 
حواستان را جمع کنید و از خرید دمنوش های خاک گرفته و خیلی کهنه پرهیز کنید.

مراقب باشید هنگام نگهداری دمنوش درب شیشه و یا کیسه مورد نظر را محکم ببندید 
تا عطر دمنوش شما از بین نرود. از قدیم همیشه نبات های زعفرانی دوست صمیمی دم 
نوش های سنتی بوده است. شما هم می توانید از نبات های چوبی برای دلپذیر شدن طعم 
دم نوشتان استفاده کنید. یادتان باشد دم نوش نوشیدن با شربت تفاوت دارد و معمولا در 
استکان های کوچک سرو می شود. مخصوصا اگر تازه کار هستید به خوردن دمنوش ها عادت 
ندارید. بهترین زمان نوشیدن دمنوش بعد از صرف شام و یک تا دوساعت قبل از خواب است. 
از این زمان طلایی برای رسیدن به یک آرامش واقعی استفاده کنید. شب های بلند زمستان 

نوشیدن یک استکان دمنوش تازه دم هنگام کتاب خواندن لذت عجیبی دارد.
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حسادت فرزند اول به فرزند دوم 
زمانی که فرزند دوم متولد می شود، میزان اقتدار و قدرت فرزند ارشد خانواده کمتر 
شده و او به اجبار برای جلب توجه والدین و ارضای نیاز وابستگی، با عضو جدید خانواده 

رقابت می کند.
پیدایش تغییرات در زندگی افراد، پیامدهایی را به همراه دارد و تولد نوزاد کوچک در 
خانواده از این امر مستثنی نیست و ممکن است در روابط والدین با فرزند اول اختلال ایجاد 

کرده و باعث ایجاد تغییراتی در رفتار کودک شود.
 زمانی که فرزند دوم متولد می شود، میزان اقتدار و قدرت فرزند ارشد خانواده کمتر 
شده و او به اجبار برای جلب توجه والدین و ارضای نیاز وابستگی، با عضو جدید خانواده 
رقابت می کند. اکثر والدین نیز ناخواسته، به فرزند کوچک خود توجه بیشتری را معطوف 

می کنند. 
 فرزند اول تاکنون مرکز توجه والدین خود بوده و برای حفظ این جایگاه، بطور غیرارادی 

به خواهر یا برادر خود حسادت می کند. 
روان شناسان معتقدند، عدم توجه به تغییرات رفتاری کودکان پس از تولد فرزند دوم، 

می تواند به صدمه دیدن سلامت روان کودک منجر شود.
 البته باید توجه داشت که عملکرد والدین بستگی زیادی به شرایط سنی کودک دارد 
مثلا یک کودک سه ساله در مورد تغییری که قرار است در خانواده اتفاق بیفتد به اندازه 
یک کودک 5 ساله نمی فهمد. اما به هر حال، فهمیدن و درک احساسات کودک و نحوه 

برخورد وی با این موضوع، بخشی از پیشرفت احساسی وی را شامل می شود. 
کودک بالای 3 سال پخته تر است

اگر فاصله بین تولد فرزند دوم و اول زیر 3 سال باشد باعث می شود فرزند اول از لحاظ 
روانی آسیب ببیند. مادر به دلیل بارداری و تولد فرزند دوم از نظر روانی، عاطفی یا حتی 
تغذیه نمی تواند توجه کافی به فرزند اول خود داشته باشد و قادر به ایجاد فضای مناسبی 

برای رشد فرزند اولش نخواهد بود.
 اما گر فاصله سنی بین کودک اول و دوم بالای 3 سال باشد فرزند اول به یک پختگی 
و در اثر آن به شناخت بیشتری از خود رسیده است. در نتیجه این موضوع به مادر کمک 
می کند فرزند دوم خود را با مشکل های کمتری به دنیا بیاورد، اما باید این نکته را هم 
بپذیریم که حسادت یکی از موضوعات طبیعی در فرزند اول محسوب می شود که خواه 
ناخواه به وجود خواهد آمد اما نوع رفتار والدین به خصوص مادر می تواند روی تعدیل و 

تقلیل این حس تاثیر داشته باشد. 
   تغییرات رفتاری کودکان بعد از تولد فرزند دوم

اکثر کودکان پس از به دنیا آمدن خواهر یا برادر کوچکشان، دچار تغییرات رفتاری 
می شوند، بسته به نوع شخصیت کودک و آماده سازی والدین، این تغییرات می تواند 

مثبت یا منفی باشد.
 لجبازی، پرخاشگری، حسادت، ترس از جدایی از مادر، دیدن کابوس های شبانه از 
جمله واکنش های منفی است که در فرزند اول پس از به دنیا آمدن فرزند دوم ایجاد 
می شود و در اکثر کودکان بروز چنین رفتارهایی طبیعی بوده و با عملکرد صحیح والدین 
رفع می شود. در برخی موارد، اختلال در عادات غذایی و خواب کودک، پرخاشگری های 

عصبی و آسیب رساندن به نوزاد مشاهده می شود. 
برای به حداقل رساندن این لطمات احتمالی، بهترین کار این است که شما پیش از تولد 
نوزاد جدید، در باره تغییری که قرار است در خانواده اتفاق بیفتد صحبت کنید. اما در نظر 
داشته باشید دیر یا زود، نوزاد متولد می شود و باید فرزند خود را برای این پدیده آماده کرده 

باشید. و او را ایفای نقش خواهر یا برادر بزرگ تر آماده کنید.  
مسایل پزشکی خود را برای کودک توضیح دهید

به فرزند خردسال خود توضیح دهید که مراجعه شما به پزشک به علت بیماری نیست 
بلکه مادران باردار باید مرتب به پزشک مراجعه کنند تا وضعیت مادر و نوزاد داخل شکمش 

چک شود. این موضوع می تواند از نگرانی های او بکاهد. 
او را می توانید در مراجعات پزشکی، همراه خود ببرید، حتی کودک شما می تواند به 
صدای قلب جنین شما گوش کند یا حتی او را از طریق دستگاه سونوگرافی ببیند و احیانا 
سوالاتی را که در ذهن دارد با پزشک سونوگرافی در میان بگذارد. حتما با راهنمایی و 

کمک مشاور خانواده به تمام سوالات او در باره مسافر کوچک خانواده پاسخ دهید.
  با ورود فرزند دوم، از توجه خود به کودک کم نکنید

با کودک خود در مورد اهمیت نقش او در ارتباط با نوزاد خانواده و کمک های موثری 
که می تواند داشته باشد صحبت کنید. در ضمن دقت داشته باشید اگر وسایل نوزادتان را 
آماده و مرتب می کنید، حتما تغییراتی هم در اتاق کودک خود اعمال کنید تا حس کند 

او هم به اندازه نوزاد خانواده مهم و در مرکز توجه قرار دارد.  
  به فرزند اول مسئولیت بدهید

اما راهکار درست، دادن اطلاعات به فرزند اول است یعنی والدین قبل از اینکه تصمیم به 
بارداری بگیرند خوب است با کودک در این مورد صحبت کنند. درواقع، باید برای کودک 
توضیح داد که با تولد خواهر یا برادری که در راه است ممکن است توجه و محبت والدین 

به اندازه فعلی نباشد چون برادر یا خواهر به توجه و کمک والدین نیاز دارد.
 در واقع، باید کودک را از شرایطی که قرار است ایجاد شود، آگاه کنیم. از جمله 
کارهایی که می توان انجام داد سهیم کردن کودک در مراقبت و نگهداری فرزند 
دوم است. درواقع، با دادن مسئولیت هایی به فرزند اول او را در تولد فرزند دوم سهیم 
کنیم. برای مثال از کودک می خواهیم که چیدمان اتاق فرزند دوم را بر عهده بگیرد 
تا احساس حسادت به حداقل ممکن برسد. این راهکار مدیریتی ارتباطی بین فرزند 

اول با دوم است.
 فرزند دوم را از فرزند اول دور نکنید

هرگز سعی نکنید فرزند اول را از فرزند دوم دور کنید. بسیاری از والدین با تصور 
اینکه فرزند اول ممکن است به فرزند دوم آسیب برساند فرزند دوم را از او دور نگه 
می دارند که این کار به هیچ وجه درست نیست و باعث بروز حسادت در فرزند اول 

خواهد شد.
 مادر با تولد فرزند دوم همچنان باید نوع ارتباط فرزند اول با دوم را مدیریت کند 
یعنی کماکان مسئولیت هایی را به فرزند اول در خصوص نگهداری و مراقبت از فرزند 
دوم بدهد تا تعامل بین فرزند اول و دوم را بیشتر کند. وقتی فرزند دوم به یک سالگی 
رسید لازم است از اتاق والدین جدا شود. در 6 ماه اول لازم است کودک کنار والدین 
بخوابد، در 6 ماهه دوم توصیه می شود کودک در تختی مجزا اما همچنان در اتاق 
خواب والدین خود باشد و اما در 6 ماه سوم بهتر است کودک از اتاق والدین خارج شود 

و در اتاق فرزند اول بخوابد.
 این کار به فضای ارتباطی بین فرزند اول و دوم کمک بخواهد کرد. معمولا فرزند اول 
ممکن است این حس را داشته باشد در شرایطی که فرزند دوم کنار والدینش خوابیده، 
او به نوعی تنها رها شده و به همین دلیل خود را تنها رها شده و به همین دلیل خود را 
تنها حس می کند و حس حسادت در او ایجاد می شود، بنابراین قبل از اینکه باعث بروز 
چنین حس هایی در فرزند اول شویم لازم است در مورد چنین شرایطی برای فرزند اول 
شفاف سازی کنیم و برایش توضیح دهیم در چند ماه اول برحسب نیازهای فرزند دوم لازم 

است او کنار والدین بخوابد. با این کار حساسیت ها را به حداقل خواهیم رساند.

چگونه در زمان حال زندگی کنیم؟ 
ما در خاطرات لذت بخشمان و آنچه که مشتاقانه در انتظار هستیم دنبال شادي 
مي گردیم غافل از اینکه هدیه هاي کوچک روزمره و ساده زندگي هستند که رضایت 
و خرسندي ما را تقویت مي کنند اما آنچه که انتظار داریم براي ما خوشي بلندمدتي به 
ارمغان آورد، به ندرت چنین مي کند؛ خواه کم کردن وزن باشد یا ارتقاي شغلي. با دستیابي 
به چنین اهدافي البته خوشحال خواهیم شد اما بعد از مدتي دوباره به همان میزاني که 

قبلا در زندگي شاد بوده ایم، برمي گردیم.
 روان شناسان به این باور رسیده اند که حال خوب ما و شادي مان با تغییر نگرش ما درباره 
انتظارات، خاطرات و لحظه حال تغییر مي کند. تمرکز روي زمان حال کمک مي کند 
دریابیم چگونه شاد باشیم. از طرف دیگر، هر چه سنمان بالاتر مي رود، نگرشمان به شاد 
بودن رشد مي کند. بالا رفتن سن کمک مي کند جنبه هاي منفي را نادیده بگیریم و به وجه 
مثبت قضایا گرایش داشته باشیم. جوانان طبیعتا منفي گرا هستند. تحقیقي در دانشگاه 
استنفورد تاثیر سن را روي اهداف و انتظارات بررسي کرد و نشان داد جوانان سریع تر جذب 

جنبه هاي منفي مي شوند، اما افراد مسن تر روي وجه مثبت تمرکز مي کنند.
 شاید این تغییر نگرش بخشي از فرایند رشد باشد. از سوي دیگر، با گذر زمان فرد روابط 
بهتر و بیشتري با اعضاي خانواده و دوستان نزدیکش برقرار مي کند و به همین ترتیب 
نسبت به دوران جواني اش که تمایل داشت به تنهایي خطر عواقب فعالیت هایش را بپذیرد، 
شادتر خواهد بود. تحقیقي روي 184 فرد 18 تا 94 ساله نشان داد افراد مسن تر شادي 
بیشتر و طولاني مدت تري را تجربه مي کنند. خاطرات خوش همیشه در یاد آنهاست و غم 
و عصبانیت یادشان نمي آید. همچنین افراد مسن تر کمتر نگرانند که دیگران درباره شان 

چه فکر مي کنند.
 محققان فکر مي کنند این تغییر نگرش به این علت است که با بالا رفتن سن فرد آگاه تر 
مي شود و بهتر درک مي کند که زمان با شتاب در حال گذر است. از این رو بیشتر به لذت 
بردن از لحظه هاي زندگي و شاد بودن حتي با کوچک ترین چیزها اهمیت مي دهد و کمتر 

نگراني به خود راه مي دهد.
 در حالي که جوانان درگیر مسائلي مانند کار پیدا کردن، تشکیل خانواده، خرید خانه و... 
هستند و همیشه درباره آینده نگرانند. فاصله بین آرزوها و دستاوردها اغلب اجازه نمي دهد 
جوانان از موارد کوچک و زیباي زندگي لذت ببرند و شاد شوند. آنها در پی شادي هاي 
خیلي بزرگ اند که اغلب به سادگي محقق نمي شود. همچنین جوانان کمتر به سلامت 
خود اهمیت مي دهند، اغلب خواب کافي و تغذیه سالمي ندارند. در حالي که افراد مسن تر 

بیشتر از خود مراقبت مي کنند و طبیعتا سلامت خود شادي آور است.
  اگر بخواهیم در یک کلام نسخه اي براي شاد بودن بپیچیم باید روي زمان تمرکز کنیم. 
اگر مي خواهید شادي همراه همیشگي زندگي تان باشد، از لحظه ها لذت ببرید. در زمان 
حال زندگي کنید و قدردان همه اتفاقات کوچک و بزرگ زندگي تان باشید. حتي اگر این 
شادي کوچک به موقع رسیدن به اتوبوس، خواندن یک لطیفه بامزه در روزنامه یا پیدا 

کردن کمي پول در جیب شلوار قدیمي تان باشد!

گاهی اوقات، احساس می کنیم تمام چیزی که 
نیاز داریم ماندن در رختخواب و تماشای تلویزیون 
است. با این حال، زمانی که تنبلی تبدیل به مسئله ای 
مزمن« شود و مانع از انجام وظایف روزانه یا دستیابی 
به اهدافمان شود، باید هر چه سریع تر برای مقابله با 

آن دست به کار شد.
 توقع بیش از حد از خود:

بعضی ها بیش از حد از خود توقع دارند در نتیجه 
هرگز کار را نمی توانند به سامان برسانند.

امام علی )ع( می فرمایند: به راستی که زیان کارترین 
مردم در معامله وناامید ترینشان در تلاش وکوشش، 
آوردن  بدست  راه  در  را  خود  تن  که  است  کسی 
آرزوهای خود فرسوده است  به خواسته های خود 
نرسیده است چنین کسی با حسرت از این جهان 
نتیجه  گرفتار  آخرت هم  ودر  بر می_بندد  رخت 

کرده_های خویش است.
 خود کم بینی :

گاهی علل سستی افراد خود کم بینی است . خود 
کم بینی هم ریشه در عواملی دارد از جمله عوامل 
فردی وشخصیتی وعوامل محیطی واجتماعی که 
همه با هم دست به دست هم می دهند وفرد نسبت 
به خود احساس خود کم بینی می کند .عوامل فردی 
مثلا از خود توقع دارد که کاری را به انجام رساند 
وقتی نمی تواند به انجام برساند وناقص انجام می دهد 
خود کم بین می شود .عوامل محیطی پدران ومادران 
میخواهند از روی دلسوزی فرزندان از نوابغ روزگار 
باشند اما شیوه برخورد را نمیدانندوبه همین دلیل 
پیوسته اورا با دیگران مقایسه میکنند واورا تحقیر 
میکنند وچون فرزند نمیتواند به خواستهای بلند 
پروازانه پدر ومادر جامه عمل بپوشاند رفته رفته در 

خود احساس خود کم بینی میکند .
عدم آینده نگری :

برخی ها قادر به دیدن آینده نیستند وتنها به فکر 
حال هستند وفکر میکنند همه چیز برای حال آفریده 
شده است وفردایی وجود ندارد هرچند باید حال را 
غنیمت شمرد ولی باید برای آینده هم برنامه ای داشته 

باشد و نتیجه ی آن چیزی جز مادی گرایی نیست.
لذت جویی وراحت طلبی:

بسیاری از تنبلی ها نتیجه لذت جویی آنی است 
مثلا در شب امتحان به جای اینکه به فکر درس 
خواندن باشد به شب نشینی وتفریح می پردازد چون 

از این لذت آنی خوشش می آید.
آموزش و یادگیری تنبلی :

داشته  نفرت  چیزی  از  گاه  هر  انسان  کودک 
باشد و یا بدش بیاید با جیغ کشیدن وفریاد زدن نا 
خوشنودی خویش را از آن ابراز می دارد .اما هرچه بر 
او زمان میگذرد وبه تدریج بزرگتر وبر تجارب او افزوده 
میشود و شیوه برخوردبامسائل را تغییر می-دهد مثلا 
به جای فریاد کشیدن همواره قول می  دهد ولی آنرا 

انجام نمی دهد.
 بی نظمی و بی برنامه  گی:

و  نظمی  بی  وسستی  تنبلی  عوامل  از  یکی 

بی برنامه گی است نداشتن برنامه معین ومشخص در 
زندگی وبی توجهی به تدبیر و طراحی برای آینده ، 
کارهایی با حجم بسیار کم در نظر شخص به صورت 
انبوهی از کارهای انجام نشده مجسم میکند .این 
حالت باعث میشود تا شخص خود را نا توان از انجام 

آن کار ببیند ودر انجام آن تنبلی وسستی میکند.
افسردگی:

یکی از عوامل تنبلی افسردگی است ، روبرو شدن 
با مردم برای انسان افسرده کسالت آور وخسته کننده 

است.
احساس عدم مسئولیت در برابر دیگران :

اگر انسان در برابر دیگران احساس مسئولیت نکند 
وتنها به فکر خود باشد، در مسئولیتی که به عهده دارد 

تنبلی وسستی می کند.
گاهی از ترس قضاوت دیگران تنبلی می کند:

می ترسد از اینکه نتواند کار را به خوبی انجام دهد و 
دیگران اورا بی عرضه وبی دست وپا بنامند .

هم نشینی و دوستی با افراد تنبل:
واز  است  مسری  بیماری  یک  سستی  و  تنبلی 
شخصی به شخص دیگر سرایت میکند از این رو اگر 
دوست انسان تنبل و سست باشد این تنبلی و سستی، 

او در انسان اثر میگذارد .
پذیرش کارهای طاقت فرسا:

گاه انسان به کاری مبادرت می کند که از توان او 
خارج است و چون نمی تواند آن را به انجام برساند 

زمینه تنبلی وسستی را در او ایجاد میکند.
تجربه نکردن لذتِ تلاش وکوشش:

بعضی ها چون لذت تلاش و کوشش را تجربه 
نکرده اند و نمی دانند که تلاش و کوشش چه لذتی 

دارد همواره تنبلی می کنند .
 از کلمه باید استفاده نکنید.

تنبل ها بیشتر به خود می گویند: باید آن نامه ها را 
بنویسم ، باید شروع کنم. عبارت های بایددار معمولا 
موثر نیستند، زیرا احساسی از گناه تولید می کند و 
در نتیجه شرایطی فراهم می کنند که شما از انجام 
آن خودداری می کنید. در همان لحظه که به خود 
می گویید : »باید این کار را بکنم« احتمالا این اندیشه 
را در سر دارید ...»اما حالا به انجام آن مجبور نیستم، 
تا فرصتی دیگر صبر می کنم.« گاهی اوقات هر چه 
بیشتر به خود بگویید که باید کاری صورت دهید، 

انجامش به همان اندازه دشوار می شود.
قاطعیت نشان دهید.

خیلی ها به علت نداشتن قاطعیت و موافقت کردن 
انجام آن ندارند،  انجام کارهایی که علاقه ای به  با 
برای  البته همه ما در مواقعی  مسامحه می کنند. 
کمک به دیگران تن به انجام کارهایی می دهیم که 

به آن علاقه ای نداریم، اما اگر احساس کنید شما باید 
همیشه آری بگویید و همه را راضی کنید ، می تواند 
مساله ساز شود. ممکن است بیش از حد خود را متعهد 
کنید و به جای آن که برخوردی صادقانه داشته باشید 
، تن به مسامحه دهید و آنوقت کار مهم تری را با 

تاخیر انجام دهید.
 وقت مشخصی را تعیین کنید.

)مثلا چهارشنبه از ساعت 10 تا 10/15 دقیقه( 
و این وقت را منحصرا به انجام کاری که به تعویق 
انداخته اید اختصاص دهید. خواهید دید که همین 15 
دقیقه کوشش، کل مشکل تعلل ورزی شما را از میان 
برمی دارد. در به عهده گرفتن کاری که از آن پرهیز 
دارید شجاع باشید.یک عمل شجاعانه می تواند همه 
ترس های شما را از میان ببرد. دیگر به خود نگویید 
عملکردتان باید خوب باشد. به خاطر داشته باشید که 

نفس عمل کردن بسیار مهم تر است.
کلمات ای کاش، آرزو و شاید را از فرهنگ لغات 
خود حذف کنید.این کلمات ابزار به تعویق اندازی 
کارها هستند. هر وقت این کلمات وارد ذهن شما 
می شوند ، جملات تازه ای را جانشین آنها کنید. مثلا 
جمله »امیدوارم کارها رو به راه شوند« را به جمله »آن 
کار را عملی خواهم کرد« تبدیل کنید و این یکی را 

به زبان آورید.

 به خود پاداش بدهید.
بزرگ ترین نیروی انگیزه بخش در جهان، شور و 
هیجان و رضایت از کاری است که انجام می دهید. 
اگر احساس کنید که پاداش تلاش خود را می گیرید 
انگیزه ای برای کار بیشتر به دست می آورید؛ اما اگر 
کاری که می کنید هرگز به قدر کافی خوب نباشد 
، زندگی، فعالیتی کسل کننده و بی نشاط می شود. 
که  کاری  دلیل  به  اغلب  مفید  و  موفق  اشخاص 
می کنند به خود امتیاز می دهند و احساس هیجان 

دارند.
مثبت فکر کنید.

وقتی به کاری که از انجامش طفره رفته اید فکر 
می کنید ، احتمالا ناراحت می شوید و ترجیح می دهید 
خود  به  که  است  این  علتش  بکنید.  دیگری  کار 
پیام های منفی می دهید و در اثر آن خود را گناهکار 
و شکست خورده می بینید. می توانید برخورد با این 
افکار منفی را بیاموزید تا تحت تاثیر آنها قرار نگیرید. 

این افکار را یادداشت کنید. کار بسیار مهمی است.
اجازه بدهید تکرار کنم. علت طفره روی شما از 
کار این است که درباره آن به طرزی غیرمنطقی و 
غیرواقع بینانه فکر می کنید. وقتی از کاری اجتناب 
می کنید، همیشه درباره چیزی خود را فریب می دهید.

اگر انجام کاری برایتان سخت است ، نگرش خود را 
نسبت به انجام آن تغییر دهید . اگر دلتان می خواهد 
دنیا تغییر کند، شکوه و شکایت نکنید،کاری بکنید 
به جای این که لحظات خود را با انواع نگرانی های 
اختلال آمیز نسبت به کارهای معوق مانده بگذرانید، 
با این نقطه ضعف فلاکت بار مبارزه کنید و پیوسته در 
لحظه حال زندگی کنید. یک فرد عمل کننده باشید، 

نه آرزوکننده، امیدوار یا انتقادکننده.
 نگاه دقیقی به زندگی خود بیندازید.

ببینید اگر می دانستید فقط 6 ماه دیگر زنده خواهید 
انتخاب  را  کارها  همین  و  روش ها  همین  آیا  بود، 
می کردید؟ اگر نه بهتر است کارهایی که »می خواهید« 
انجام دهید، زیرا به طور نسبی هر چه دارید همین 
است. اگر ابدیت زمان را در نظر بگیریم، 30 سال یا 
6 ماه فرقی با هم ندارند. زندگی شما لحظه ای بیش 

نیست و تاخیر در هر کاری بی معنی است.
 زمان حال را با دقت بررسی کنید.

ببینید اکنون از چه چیزی اجتناب می کنید و 
شروع به مقابله و مبارزه با ترس از زندگی مثبت و 
سازنده کنید. به تعویق اندازی موجب نگرانی نسبت 
به امری در آینده می شود و این نگرانی جانشین زمان 
حال شما می شود. اگر آن امر به صورت »اکنون« در 

آید نگرانی نسبت به آینده طبعا باید از بین برود.
تغییر کند، شکوه و  اگر دلتان می خواهد دنیا   
شکایت نکنید،کاری بکنید به جای این که لحظات 
به  نسبت  اختلال آمیز  نگرانی های  انواع  با  را  خود 
کارهای معوق مانده بگذرانید، با این نقطه ضعف 
فلاکت بار مبارزه کنید و پیوسته در لحظه حال زندگی 
آرزوکننده،  نه  باشید،  عمل کننده  فرد  یک  کنید. 

امیدوار یا انتقادکننده.

علل تنبلی و راهکارهایی برای رفع آن 

فرمانده انتظامي شهرستان قم  خبرداد:

دستگیري سارقان یک تن چوب اراضي ملي 
فرمانده انتظامي شهرستان قم گفت :با تلاش مأموران پاسگاه لنگرود فرماندهي انتظامي 

شهرستان قم سارقان یک تن چوب هاي جنگلي اراضي ملي دستگیر شدند.
سرهنگ"هادي دیده ور در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:در پي اعلام 
مرکز پیام مبني بر تحت تعقیب بودن یک دستگاه خودروي وانت پیکان از استان همجوار به اتهام 
سرقت چوب هاي جنگلي از اراضي ملي موضوع در دستور کار مأموران انتظامي پاسگاه لنگرود 

فرماندهي انتظامي شهرستان قم قرار گرفت.
به گفته وي خودرو مذکور در جاده قدیم"کاشان-قم"شناسایي و پس از طي مسافتي متوقف 

و راننده به همراه دو تن از سرنشینان خودرو دستگیر شدند.
سرهنگ"هادي دیده ور"با اشاره به کشف مقادیري مواد مخدر از نوع شیشه از متهمان، 

افزود:حدود یک تن چوب هاي جنگلي مسروقه از اراضي ملي در این رابطه کشف شد.
فرمانده انتظامي شهرستان قم گفت:متهمان به همراه پرونده متشکله جهت سیر مراحل قانوني 

تحویل مرجع قضایي استان و نهایتاً با صدور قرار قانوني مناسب روانه زندان شدند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد:

کشف محموله تریاک در بطري هاي نوشابه
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف بیش از70کیلوگرم تریاک در قم خبر داد.

سرهنگ غلام عباس بلُفکه در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:مأموران 
مبارزه با مواد مخدر استان قم با انجام اقدامات اطلاعاتي یکي از قاچاقچیان مواد مخدر که 
قصد داشت محموله مواد مخدر را از یکي از استان هاي جنوبي به قم منتقل کند شناسایي و 

دستگیري وي در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
به گفته وي در ادامه با اعزام اکیپ هاي عملیاتي به محورهاي مواصلاتي نهایتاً خودرو کامیون 

متعلق به متهم شناسایي و با توقیف خودرو وي دستگیر شد.
سرهنگ بلفکه افزود:با انتقال کامیون به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان در بازرسي از آن 
بیش از70کیلوگرم تریاک در قالب59بطري نوشابه از قسمت جعبه روغن هیدرولیک کشف شد.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم با اشاره به تحویل متهم به مرجع قضایي استان، از 
همکاري پلیس مبارزه با مواد مخدر فاتب در این رابطه قدرداني کرد.

فرمانده انتظامی گچساران  اعلام کرد:

قتل دایی توسط خواهرزاده در گچساران
فرمانده انتظامی گچساران از قتل مردی 47 ساله توسط خواهرزاده وی با اسلحه ساچمه زنی 

به دلیل اختلافات مالی خبر داد.
علی کرم بازیان اظهار کرد: شب گذشته در منطقه کارکنان دولت کوچه 10 جنوبی یک فقره 
قتل رخ داد که بر اساس گزارشات دریافتی در این ماجرا پسری حدودا 29 ساله دایی 47 ساله 

خود را به وسیله اسلحه ساچمه زنی هدف قرار داده و به قتل رسانده است.
 ـپ«  فرمانده انتظامی گچساران با تشریح کامل این ماجرا تصریح کرد: قاتل 29 ساله »الف 
 ـم« مراجعه کرده و پس از مشاجره لفظی با وی با اسلحه  ساعت یک شب به منزل دایی خود »م 

ساچمه زنی وی را به قتل می رساند.
بازیان بیان کرد: بر اساس اعترافات قاتل دلیل اصلی مشاجره لفظی وی با مقتول اختلافات مالی 
 ـپ« با شلیک از اسحله ساچمه زنی به مقتول وی  بوده است. وی یادآور شد: در این حادثه »الف 
را مورد اصابت قرار داده که متأسفانه پس از اعزام به بیمارستان به دلیل شدت جراحات وارده »م 

 ـم« جان خود را از دست می دهد.

فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري  خبرداد:

توقیف محموله هفت میلیاردي گوشي قاچاق 
فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري از توقیف یک دستگاه "پژو پارس"، حامل انواع 
گوشي تلفن همراه خارجي قاچاق به ارزش هفت میلیارد ریال در محور"یاسوج- لردگان" خبر 

داد. 
سردارنورعلي یاري در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، گفت: به دنبال دریافت خبري 
مبني بر حمل کالاي قاچاق از محورهاي مواصلاتي استان به سمت استان هاي مرکزي کشور، 
ماموران فرماندهي انتظامي شهرستان "لردگان" طرح مبارزه با قاچاق کالا را در محور "یاسوج- 

لردگان" به مرحله اجرا گذاشتند. 
 فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري افزود: ماموران هنگام کنترل خودروهاي عبوري، 

یک دستگاه سواري پژو پارس حامل کالا را متوقف کردند. 
این مقام ارشد انتظامي خاطر نشان کرد: در بازرسي از این خودرو، 705 دستگاه انواع گوشي 

تلفن همراه خارجي فاقد مدارک گمرکي به ارزش هفت میلیارد ریال، کشف شد. 
یاري، با اشاره به ارسال پرونده به مرجع قضائي، از عموم مردم خواست هرگونه فعالیت 
قاچاقچیان کالا را براي اقدام سریع و ضربتي پلیس، به تلفن یا پیامک 110، مرکز فوریت هاي 

پلیسي، گزارش کنند. 

رئیس بازرسی پلیس پایتخت  اعلام کرد :

دست رد پلیس به رشوه 450 میلیونی قاچاقچیان 

فرمانده انتظامي استان قزوین  خبرداد:

دستگیري سارقان مسلح طلا فروشي درقزوین 

 رئیس بازرسی پلیس پایتخت از رد رشوه 450 میلیون ریالی توسط ماموران وظیفه شناس 
پلیس مبارزه با مواد مخدر تهران بزرگ از باند سوداگران مرگ خبر داد. 

به گزارش ایسنا، سرهنگ سید جعفر حسینی در این باره گفت: در پی اطلاع ماموران پایگاه 
ششم پلیس مبارزه با مواد مخدر تهران بزرگ از فعالیت یک باند گسترده توزیع مواد افیونی در 
محدوده اتوبان محلاتی، پرونده ای در این رابطه تشکیل و رسیدگی به موضوع در دستور کار 

قرار گرفت. 
وی ادامه داد: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد اعضای یک باند متشکل از پنج مواد 
فروش سابقه دار به سرکردگی فردی به نام "یعقوب" در محدوده اتوبان محلاتی در امر توزیع 

گسترده شیشه بین افراد معتاد فعالیت می کنند. 

حسینی تصریح کرد:با تجمیع اطلاعات بدست آمده، ماموران پایگاه ششم محدوده فعالیت 
متهمان را تحت نظر گرفتند تا اینکه موفق شدند صبح روز جمعه - دوم بهمن ماه- هر پنج 
متهم را حین فعالیت دستگیر و در بازرسی از آنان 163 گرم شیشه، 100 عدد پایپ، دو دستگاه 
ترازو، یک دستگاه پول شمار کشف و دو دستگاه خودرو نیز توقیف کنند.  براساس گزارش سایت 
پلیس،  رئیس بازرسی پلیس پایتخت در پایان تصریح کرد:متهمان پس از دستگیری به همراه 
مواد مکشوفه برای بازجوئی های فنی و تحقیقات بیشتر در خصوص جرایم احتمالی دیگر به پایگاه 
منتقل شدند اما در طول مسیر سوداگران جهت فرار از دست قانون به ماموران وظیفه شناس 
پایگاه ششم پلیس مبارزه با مواد مخدر مبلغ 450 میلیون ریال رشوه پیشنهاد دادند که ماموران 

ضمن رد رشوه وجه مذکور را صورتجلسه کرده و متهمان را تحویل قانون دادند. 

فرمانده انتظامي استان قزوین از دستگیري سارقان مسلح 
طلافروشي یکي از بخش هاي شهرستان بوئین زهرا و چهار 

مالخر در این خصوص خبر داد. 
 سردار مهدي محمودي  در تشریح این خبر گفت: به دنبال 
سرقت مسلحانه از یک طلافروشي در یکي از بخش هاي 
شهرستان بوئین زهرا توسط افرادي با سر و صورت پوشیده، 
شناسایي و دستگیري سارقان به طور ویژه در دستور کار 

مأموران پلیس آگاهي استان قزوین قرار گرفت. 
وي افزود: کارآگاهان پس از تحقیقات واقدامات اطلاعاتي 
و بررسي هاي لازم و استفاده از شگردهاي خاص پلیسي، 
مخفیگاه هاي سارقان را شناسایي کردند.  محمودي افزود: 
مأموران پلیس آگاهي استان پس از هماهنگي با مقام قضائي 
با همکاري مأموران انتظامي شهرستان بوئین زهرا و پشتیباني 
نیروهاي ویژه پلیس استان، طي عملیاتي جداگانه هر دو 

سارق مسلح را دستگیر کردند.  وي با اشاره به این که سارقان 
مسلح داراي سوابق متعدد کیفري در زمینه سرقت و اعتیاد به 
مواد روانگردان شیشه بودند، ابراز داشت: یکي از سارقان پس 
از سرقت، طلاهاي مسروقه را به برادر خود جهت انتقال به 
اسلامشهر تحویل مي دهد که ماموران با مراجعه به محل 
اختفاي طلاهاي مسروقه در "اسلامشهر" تهران چهار مالخر را 
دستگیر که مالخرها به ذوب کردن و تبدیل طلاي مسروقه به 
طلاي نو اعتراف کردند. فرمانده انتظامي استان قزوین اضافه 
کرد:  از سارقان دو قبضه اسلحه تپانچه و یک عدد افشانه اشک 
آور و دو قبضه چاقو و همچنین آثار البسه سوزانده شده و یک 
عدد گوشواره طلا در مکان امحاء آثار جرم کشف شد. این مقام 
ارشد انتظامي خاطر نشان کرد: فعالیت این سارقان موجب 
ایجاد ناامني شده بود اما با دستگیري این افراد، مردم با ابراز 

شادي از زحمات پلیس تقدیر و تشکر کردند. 
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قاتل علت قتل را مصرف شیشه اعلام  کرد 

قتل خاله  توسط پسر خواهر 
پسر جوانی که خاله خود را با ضربه چاقو به قتل رسانده 
بود در اولین اعتراف مدعی شد شب جنایت شیشه مصرف 

کرده است.
به گزارش خبرنگار حوادث فارس، در ساعت 9 صبح روز 
21 دی ماه امسال از طریق مرکز فوریت های پلیسی 110، 
وقوع جنایتی در زیر زمین یک ساختمان مسکونی ) محل 
زندگی مقتوله و پسرش ( در میدان امام حسین – خیابان 

اقبالی – خیابان ثارالله، به کلانتری 128 تهران نو اعلام شد.
با حضور مأمورین کلانتری در محل و انجام بررسی های 
اولیه مشخص شد مقتوله بنام "سوسن . ب" ) 36ساله ( بر اثر 
ضربات جسم تیز به ناحیه گردن به قتل رسیده و فرزند وی 
بنام "شایان . ع"  ) 8 ساله ( نیز بر اثر ضربات مشابه به ناحیه 
گردن مجروح گردیده که بلافاصله جهت اقدامات درمانی به 

بیمارستان منتقل می شود.
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع قتل عمد و به دستور 
بازپرس شعبه هشتم دادسرای امور جنایی تهران ، پرونده در 
اختیار اداره دهم ویزه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار 

گرفت.
در تحقیقات اولیه از محل جنایت مشخص شد که مقتوله 
بهمراه فرزندش ) شایان ( و خواهرزاده اش بنام "شهاب . ت" 
)20 ساله( از حدود یک هفته پیش به تهران آمده؛ از چند 
روز گذشته به صورت موقت در محل جنایت اقامت پیدا کرده 
بودند تا محل مناسبی برای زندگی ، از سوی بنگاه املاک 

برای آنها پیدا شود.
شاگرد بنگاه مسکن که نسبت به اسکان موقفت مقتوله و 
همراهانش در زیززمین محل سکونتش اقدام کرده بود ، در 
اظهاراتش به کارآگاهان گفت: "حدود 10 روز پیش مقتوله 
بهمراه پسر و خواهرزاده اش به بنگاه مراجعه کرد اما با توجه 
به پول ودیعه اندکی که داشت از من خواست تا محل مناسبی 
را با حداقل کرایه برای آنها پیدا کنم؛ آنها مکانی را برای زندگی 
نداشتند و به همین علت به آنها اجازه دادم تا به صورت موقت 
در زیر زمین خانه مان زندگی کنند تا بتوانم برای آنها مکان 

مناسبی را پیدا کنم ".
 شاگرد بنگاه املاک در خصوص نحوه کشف جسد مقتوله 
از چند روز پیگیری ، سرانجام  به کارآگاهان گفت: پس 

توانستم مکان مناسبی را برای مقتوله پیدا کنم؛ ساعت 8 روز 
حادثه برای دادن خبر پیدا شدن خانه به پشت در اتاقی آمدم 
که مقتوله بهمراه پسر و خواهرزاده اش در طی آن چند روز 
آنجا بودند؛ چندین بار مقتوله ، پسرش و نهایتا خواهرزاده اش 

را صدا کردم اما صدایی نیامد.
این در حالی بود که کفش های مقتوله مقابل در ورودی 
قرار داشت؛ آرام آرام در حالیکه همچنان مقتوله و پسرش را 
صدا می کردم وارد اتاق شدم که ناگهان چشمم به پتویی افتاد 
که بر روی مقتوله و پسرش قرار داشت . ابتدا تصور کردم که 
آنها در حال استراحت هستند اما با کمی دقت متوجه خون 
آلود بودن پتو شدم. پتو را که کنار زدم متوجه شدم که مقتوله 
از ناحیه گردن دچار جراحت های شدیدی شده ! شایان نیز 
همانند مادرش از ناحیه گلو دچار جراحت شدیدی شده بود 
اما او هنوز بیهوش نشده بود و تنها توانست یک جمله بگوید: 
عمو ، شهاب مادرم را کشت و پس از آن بیهوش شد. من نیز 

با دیدن این صحنه بلافاصله با شماره 110 تماس گرفته و 
موضوع را به پلیس خبر دادم.

با شناسایی خواهرزاده مقتوله به عنوان عامل جنایت، 
بلافاصله اقدامات پلیسی جهت دستگیری وی آغاز شد؛ در 
همان تحقیقات مقدماتی مشخص شد که شهاب پس از 
ارتکاب جنایت، تهران را به مقصد شهریار ترک، یک روز را 
در منزل یکی از بستگان گذرانده و از آنجا به محل سکونت 
خانواده اش در شهرستان بیران شهر رفته اما پس از اطلاع از 
خبر زنده بودن پسرخاله اش )پسر مقتوله( مجددا متواری 

شده است.
پلیسی و همچنین  اقدامات گسترده  انجام  با  سرانجام 
آموزش خانواده متهم ، سرانجام متهم در روز 3 بهمن در 
خیابان 15 خرداد دستگیر و جهت انجام تحقیقات به پلیس 

آگاهی تهران بزرگ منتقل شد.
متهم در اظهارات اولیه مدعی شد که پیش از ارتکاب 
جنایت شیشه مصرف کرده و در زمان ارتکاب جنایت، در 

حالت طبیعی قرار نداشته است.
وی در اظهاراتش عنوان داشت: برادر کوچکترم در حدود 
20 روز پیش از جنایت در یک حادثه تصادف رانندگی فوت 
کرد و از آن زمان من شروع به مصرف شیشه کردم. شب 
جنایت، پس از مصرف شیشه به خانه آمدم ؛ داخل اتاق دو 
نفر را به شکل حیوان! دیدم که از خود صدای عجیبی در می 
آوردند! وقتی به بالای سر آنها رسیدم، ناگهان آنها به سمت من 
حمله ور شدند. من نیز با چاقوی ] همراه خود [ به سمت آنها 
ضرباتی پرتاب کردم. زمانیکه به حال طبیعی خود بازگشتم 
متوجه شدم که خاله و پسرخاله ام را کشته ام که بلافاصله 

پس از پوشاندن بدن آنها از محل متواری شدم.
سرهنگ کارآگاه آریا حاجی زاده، معاون مبارزه با جرایم 
جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ، با اعلام این خبر گفت: 
در حال حاضر تحقیقات در خصوص این پرونده در مراحل 
مقدماتی قرار دارد و کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی در 
حال تکمیل تحقیقات و انجام اقدامات پلیسی جهت شناسایی 
انگیزه واقعی جنایت هستند؛ متهم پرونده نیز با قرار بازداشت 
موقت و جهت انجام در اختیار اداره دهم ویزه قتل پلیس 

آگاهی تهران بزرگ قرار گرفته است.
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ایمان/  صادق چهرقانی:
شورای  مجلس  دوره  دهمین  انتخابات  سیاسی  تکاپوهای   
اسلامی که ۷ اسفندماه سال جاری برگزار می شود، از چندی پیش 
آغازشده و گروه های مختلف سیاسی کشور، فعالیت های خود را در 

این راستا آغاز کرده اند.

»قم« در کانون توجه
 »قم«، به واسطه وجود مراجع عظام تقلید و حوزه علمیه در آن، 
به عنوان یکی از پایگاه های مهم سیاسی مذهبی کشور محسوب 
همه  برای  انتخابیه،  حوزه  این  در  پیروزی  ازاین رو،  و  می شود 
گروه های سیاسی کشور مهم محسوب می شود؛ اما در این میان 
تحرکات جبهه پایداری که آیت الله »محمدتقی مصباح یزدی« پدر 
معنوی این جریان سیاسی محسوب می شود، قابل توجه و تأمل 
است؛ چه آنکه »مرتضی آقا تهرانی« دبیر کل جبهه پایداری برای 
رصد دقیق تر اوضاع سیاسی شهر قم و برنامه ریزی ویژه، شخصاً به 
این شهر می آید و بعد از سخنرانی در مسجد طفلان مسلم خیابان 
توحید در منطقه محروم نیروگاه، با دو کاندیدای موردحمایت جبهه 
پایداری در قم، یعنی »احمد امیرآبادی فراهانی« نماینده فعلی قم 
در مجلس و »وحید یامین پور« مجری سابق تلویزیون در برنامه 

»دیروز، امروز، فردا«، دیدار می کند.
 »مرتضی آقا تهرانی« در سخنرانی خود در مسجد »طفلان 
نیروگاه شهر قم عنوان کرده است که »جبهه  مسلم« منطقه 
پایداری سعی می کند روی نواحی قومیتی قم تمرکز کند.« کاری 
که دوره قبل انتخابات مجلس، روی »احمد امیرآبادی فراهانی« 
انجام شد و وی با ۱2 هزار اختلاف رای نسبت به نفر چهارم، به 
عنوان سومین نماینده قم به مجلس راه یافت؛ این کار آن قدر به 
مذاق جبهه پایداری و یاران آیت الله مصباح یزدی خوش آمده که 
آن ها برای پیروزی در انتخابات مجلس این دوره قم، می خواهند به 
صورت ویژه روی موضوع، »تمرکز برنواحی قومیتی قم« کار کنند.

 »مرتضی آقاتهرانی« که معلم اخلاق دولت محمود احمدی نژاد 
بود و شخص احمدی نژاد و یاران و همکاران او بار ها پای درس 
اخلاق وی نشستند، اخیرا در مصاحبه ای با یکی از نشریات گفته 
است که »اگر بنا بر امر به معروف و نهی از منکر فیزیکی بود، 
باید هاشمی رفسنجانی را تیکه پاره می کردیم«؛ سخنی که با 
واکنش های متعددی مواجه شد؛ بسیاری سیاسیون این اظهارات 
را از شخصی که لباس روحانی به تن کرده مایه تأسف خوانده و 
در راستای اسلام داعشی دانستند و اضافه کردند که اگر جبهه 
پایداری واقعا به دنبال امر به معروف و نهی از منکر است، چرا 
در مقابل فسادهای هزاران میلیارد تومانی رخ داده در زمان دولت 
قانونی دیگر آن دولت،  محمود احمدی نژاد و بسیاری تخلفات 

سکوت کردند؟
اما اینکه جبهه پایداری، بعد از شکست آشکاری که در انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۹2 از ملت ایران خوردند و دکتر »حسن 
روحانی« به عنوان رئیس جمهور منتخب مردم روی کار آمد، چرا 
تمرکز ویژه ای روی استان قم و پیروزی در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی از این حوزه انتخابیه دارد، دلایل مختلفی می تواند داشته 
باشد که شاید یکی از آن ها، ناراحتی از رابطه بسیار خوب دولت 
تدبیر و امید با مراجع تقلید است که همواره در مقابل نظر تندروها 
و جبهه پایداری بوده است. برای بررسی دقیق تر علت تمرکز جبهه 
پایداری در انتخابات مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه استان 
قم، به سراغ آیت الله »محسن غرویان« استاد خارج فقه حوزه 
علمیه قم و حجت الاسلام و المسلمین »تقی قرائتی« از اساتید 
حوزه و رئیس مؤسسه مسجد که برادر کوچک تر استاد »محسن 

قرائتی« معروف است، به گفت و گو پرداختیم.

خطر تفکر داعشی در متن انقلاب
حجت الاسلام و المسلمین »تقی قرائتی« در پاسخ به سؤالاتی 
در خصوص جبهه پایداری و تندروها سیاسی، به روزنامه ایمان 
می گوید: »مرحوم امام خمینی )ره( در سخنانی در مورد تندروها 
کشور و مرجعیت صحبت کرده اند؛ ایشان می فرمایند، من دست 

مراجع تقلید را می بوسم و من خادم مراجع هستم، کسی حق 
ندارد نسبت به مراجع کمترین اهانتی کند، چرا که اگر مراجع ما 
مورد اهانت قرار گیرند هیچ چیز از اسلام و انقلاب ما نمی ماند«؛ 
شما می بینید که مرحوم امام خمینی )ره( چگونه از مراجع تقلید 
حمایت می کنند اما اکنون این تندورها سیاسی کارهایی می کنند 
که هیچ کدام از آن ها مورد تأیید مراجع تقلید و علما نیست؛ مثلا 
یک سری تندروها سیاسی به اسم انقلابی گری کارهایی مثل حمله 
به سفارت عربستان را انجام می دهند که هیچ طور نمی شود آن 
را توجیه کرد؛ حضرت آقا )رهبری( نیز گفتند که این کار، کار 
بد و اشتباهی بوده است. این استاد حوزه علمیه قم با اشاره به 
اظهار نظر چندی پیش یکی از بزرگان تندروها  سیاسی کشور 
مبنی بر اینکه اگر بنا بر امر به معروف و نهی از منکر فیزیکی بود، 
باید هاشمی رفسنجانی را تیکه پاره می کردیم. گفت: متأسفانه آن 
کسانی که این کار ها را می کنند حتی در درس خواندن عادی شان 
هم گیر دارند؛ کسی که به نام حوزه می گوید من فلانی را تیکه پاره 
می کنم، این تفکر داعشی در متن انقلاب است؛ که ما اگر بخواهیم 
امر به معروف را عملیاتی کنیم، فلانی را تیکه پاره می کنیم؛ از 
طرفی این ها اگر چه ادعای مبارزه با آمریکا را دارند، اما حقیقت 
چیز دیگری است؛ این ها خودشان در آمریکا تحصیل کردند؛ یعنی 

کسی که نان آمریکا را خورده نمی تواند با آمریکا بجنگد.

می خواهند قم را خراب کنند
قرائتی در پاسخ به این سؤال که چرا »قم« برای جبهه پایداری 
مهم شده و آن ها می خواهند نمایندگی مجلس قم از آن آنان باشد؟ 
گفت: این ها می خواهند »قم« را خراب کنند؛ »قم« شهر علم است؛ 
شهر مرجعیت است؛ شهر انصاف است؛ و شهر تدین و اعتدال 
است؛ شهری نیست که هر کسی هرچه می خواست به هر کسی 
بگوید و مثلا بگوید بنابر امر به معروف تو را تیکه پاره می کنم؛ خود 
مراجع بزرگوار تقلید و علمای ما، هر فتوایی که می دهند 30 بار، 
کلمه های شاید، انشاالله، احتمالا و... را به کار می برند و بعد آخر آن 
هم می نویسند احتیاط فراموش نشود؛ حالا کسی می خواهد به اسم 
حوزه و لباس روحانیت بیاید و هر چه خواست به اسم روحانیت 
و قم بگوید؟ از طرفی نمی دانیم این ها شاگرد کدام مرجع تقلید 
هستند؟ کجا درس خواندند؟ با چه اشخاصی درس خواندند؟ این ها 

سؤالاتی است که قابل تأمل است.

رابطه خوب مراجع تقلید با دولت یازدهم
وی با تصریح بر اینکه ما مقلد مراجع بزرگوار تقلید هستیم، 

گفت: اجمالا عموم مراجع تقلید با دولت قبلی ارتباطی نداشتند 
و با دولت فعلی ارتباط دارند و ما هم مرید و مقلد مراجع هستیم؛ 
یعنی در زمان دولت قبل، اکثریت مراجع تقلید، وزرای دولت را راه 
نمی داند، خود رئیس جمهور قبلی را تحویل نمی گرفتند و هیچ 
صحبتی نمی کردند، اما الان در شرایط فعلی می بینیم که مرتب 
وزرای دولت به دیدار مراجع تقلید می آیند، مشورت می کنند؛ آنها 

هم حرفی داشته باشند به رئیس جمهور می زنند.

می خواهند افراطی گری را در قم نهادینه کنند
رئیس مؤسسه مسجد در خصوص دلایل تمرکز جبهه پایداری 
برای انتخابات مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه استان قم 
نیز می گوید: می خواهند افراطی گری را در قم نهادینه کنند؛ ولی ما 
باید محکم باشیم و نصایح مراجع تقلید را به عموم بگیریم و قبول 
کنیم؛ یعنی ما نه یک مرجع تقلید خاص، بلکه مراجع تقلید را با هم 
قبول داریم. قرائتی در خصوص اظهارات دبیرکل جبهه پایداری در 
خصوص تمرکز روی نواحی قومیتی قم در منطقه نیروگاه این شهر، 
گفت: این ها مباحث برای زمان انتخابات آن هاست، ولی وقتی رأی 
گرفتند باهیچ قومی سازگاری ندارند؛ این ها برای اینکه رأی بگیرند، 
می آیند و حتی دست هم می بوسند و با مردم حرف می زنند؛ باید 
یادآور شد که یک طلبه واقعی برای تبلیغ دین به روستا ها هم می رود، 
اما باید پرسید این ها سابقه تبلیغ دین در کدام روستا را دارند؟ این ها 
سابقه تبلیغ دین برای قومیت ها و نشست و برخواست با آن ها را 
ندارند، اما حالا که دیدند در شهر قم، جمعیت زیادی از مهاجرین از 
روستا ها و قومیت های مختلف کشور زندگی می کنند، آمدند دنبال 

مهاجرین که رأی جمع کنند و این هم یک سیاست دروغ است.

تأکید بر انتخابات آزاد برای شکست تندروها
آیت الله »محسن غرویان« از اساتید خارج فقه حوزه علمیه 
قم نیز که در گذشته های دور شاگرد آیت الله مصباح یزدی پدر 
معنوی جبهه پایداری بود اما به دلایلی از آن مجموعه جدا شد، در 
گفت و گو با روزنامه »ایمان«، گفت: در ابتدا باید گفت که باید در 
انتخابات، آن زمینه و مقدمات لازم برای شرکت آزاد همه قومیت ها 
و همه مردم فراهم شود، آن وقت ببینیم که آرای واقعی مردم کدام 
است و رأی مردم، بیشتر به کدام گروه و حزب و جناح و خط 
مشی سیاسی بیشتر تعلق می گیرد؛ در حال حاضر حس می شود 
که باطن مردم و آن رأی واقعی مردم یک چیز است و آنچه که 
گروه ها و احزاب و تندروها و دلواپسان، در سایت  هایشان اظهار 
می کنند چیز دیگر و خلاف آن باطن خواسته های مردم است؛ 

یعنی گروه های دلواپس افراطی، باطن مردم را منعکس نمی کنند.

مقابله با علی لاریجانی از هدف های اصلی تندروها
این استاد خارج فقه حوزه علمیه قم یکی از دلایل تمرکز جبهه 
پایداری روی استان قم و انتخابات مجلس شورای اسلامی از این 
حوزه انتخابیه را ناراحتی از عملکرد »علی لاریجانی« نماینده فعلی 
مردم قم و رئیس مجلس شورای اسلامی، به ویژه در همراهی وی 
با دولت دکتر حسن روحانی از جمله در مسئله توافق هسته ای 
می داند و می گوید: در قم حساسیت مسئله به خاطر این است که 
آقای لاریجانی رئیس مجلس است و ایشان از قم کاندیدا شدند؛ 
مخالفین ایشان و دلواپسان خیلی دنبال سرمایه گذاری هستند 
که رأی آقای لاریجانی را کم کرده و کاهش دهند؛ در دوره قبل 

انتخابات مجلس نیز شاهد بودیم این کار را می کردند.
غرویان افزود: مسئله دیگر این است که به هر حال می خواهند 
از احساسات مذهبی مردم قم سوءاستفاده کنند و حرف هایی را 
مطرح می کنند که مثلا بگویند مردم قم که در شهر حوزه علمیه 
زندگی می کنند گرایش به تندروها و دلواپسان دارند. این ها مواردی 

است که آن ها سرمایه گذاری می کنند.

استفاده جبهه پایداری از ابزار عوام فریبی
این عضو هیئت علمی جامعة المصطفی )ص( در خصوص علت 
تمرکز جبهه پایداری روی نواحی قومیتی شهر قم در انتخابات 
این دوره مجلس شورای اسلامی نیز گفت: آن ها با تمرکز روی 
قومیت ها و با شعارهای عوام فریبانه سعی می کنند که آرای آن ها 
را به سمت خودشان جلب کنند تا مثلا نشان دهند که افراد فلان 
قوم و قبیله، تمایل به اندیشه های آنان دارند؛ این ها مسائلی است 

که باید به آن توجه شود.
او اضافه کرد: قم شهر مرجعیت و حوزویان و پایگاه روحانیت 
انتخابات  است و این ها تمرکزشان روی شهر قم و پیروزی در 
مجلس از این حوزه انتخابیه برای این است که بعد ها اعلام کنند، 
شهر قم که پایگاه انقلاب و پایگاه شهادت و خون و قیام بوده، 
همفکر ما محسوب می شود، در حالی که ظاهر یک چیز است 
و باطن مردم قم چیز دیگری است؛ این ها می خواهند احساسات 

مذهبی را به نفع خودشان مصادره کنند.

تفکر جبهه پایداری در قم ریشه ای ندارد
غرویان با تأکید بر اینکه جبهه پایداری در اصل و ریشه قم 
جایگاهی ندارد، به 2۱0 هزار رأی مردم استان قم به دکتر حسن 
روحانی در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹2 اشاره کرد و گفت: 
قطعا اگر   همان شرایط آزاد رأی دادن انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۹2، در انتخابات این دوره مجلس شورای اسلامی وجود داشته 
باشد و مردم رأی واقعی خودشان را به صندوق ها بریزند، شرایط 
مشابه سال ۹2 در شهر قم تکرار خواهد شد؛ البته اگر موانع ایجاد 
نکنند، دوباره مردم قم   همان رأی خودشان را به مشی اعتدالی 
همراه با دولت نشان خواهند داد و آقای لاریجانی هم رأی اول را 
می آورند؛ علاوه بر آن، نمایندگان معتدل و همسو با دولت، رأی 

اکثریت را در شهر قم خواهند آورد.
این استاد خارج فقه حوزه علمیه قم اضافه کرد: مراجع بزرگوار 
تقلید با حرکت های افراطی به ویژه در شهر قم، مکررا مخالفت 
کرده، توبیخ کرده و تشر زدند که نمونه آن موضع گیری شدیدشان 
در مخالفت با حرکت تندروها در برهم زدن جشن پیروزی انقلاب 
در 22 بهمن سال ۹۱ و اهانت به رئیس مجلس و همین طور در 
مسئله مخالفت های افراطیون با مسئله برجام و توافق هسته ای 
است؛ تعجب می کنم که مسئله برجام و توافق هسته ای که با تأیید 
مراجع بزرگوار تقلید، رهبر معظم انقلاب و شورای نگهبان به ثمر 
نشست، اما بازهم می بینیم که افراطیون این موضوع را بهانه ای برای 
حرف زدن های بی پایه و اساس کرده اند؛ صد در صد حرکت هایی 
که اینها انجام می دهند برای مشغول کردن ذهن دولت است و همه 
آنها، نق زدن هایی است که دولت و دولتمردان را از مسیر فعالیت 

اصلی خودشان باز دارند.

آیت الله راستی کاشانی در دیدار با بعضی از فضلاء حوزه علمیه، 
به شرکت آیت الله حاج سید حسن خمینی در انتخابات خبرگان 

واکنش نشان داد.
 به گزارش جماران، آیت الله راستی کاشانی گفت: صلاحیت 
علمی و تقوایی و سیاسی حاج سید حسن آقا محرز و واضح است و 
نیازی با تائید حقیر یا دیگران ندارد. اگر شرایط یادگار امام مورد سوال 

یا تردید واقع شود، پس چه کسی دارای شرایط است؟!
وی در این خصوص گفت: حقیر بنا نداشتم مطلبی را بیان کنم؛ 
البته توسط نور چشمی فرزند عزیزم آقای میرزا علی آقا که خود از 
افاضل و علماء هستند - بعضی توصیه های لازم را به اطلاع آقایان 
بزرگوار ایَدهم تعالی رسانده و خبر دادم، لکن به جهت بعضی مسائل و 
احیاناً برخوردهای ناصواب و مغرضانه و بی انصافی ها و حسادت هایی 
که به خدا پناه می برم، از باب اداء وظیفه و تکلیف و به جهت حقی که 
سیّدناالاستاد حضرت آیت الله العظمی امام خمینی قدس سره به 
حقیر دارند و به جهت محبتی که مرحوم آقای حاج سید احمد آقا 
داشتند، لازم دیدیم حقایق و واقعیاتی را یادآوری و بیان کنم. جناب 
آقای سید حسن آقا هم شخصیت هستند و هم از خاندان شخصیت 
و عزیز، هم بزرگ هستند و هم از خاندان بزرگ، هم خودشان آقا 
هستند و هم از خاندان آقا. جدّ بزرگوار شان، استاد بزرگوار ما حضرت 

امام راحل که معلوم است و حرکتی که آن بزرگمرد انجام دادند، فقط 
برای رضای خدا و حق تعالی و برای ترویج مذهب اهل بیت بود. 
انسانی الهی و خدایی که جهات و اوصاف علمی و منزلت و عظمت 

ایشان پوشیده مانده و حق ایشان ادا نشده است.
جدّ مادریشان استاد عزیز حضرت آیت الله طباطبایی سلطانی 
بروجردی طاب ثراه که در این مجال کوتاه، در وصف ایشان همین 
بس که بزرگی چون حضرت امام راحل به ایشان ارادت داشتند 
ومورد عنایت و توجه مرجع اعلای شیعه، سیدالطائفه حضرت آیت الله 
العضمی بروجردی قدس سره بودند. این نسبت و انتساب خانوادگی 
و شرافت، امتیاز بزرگی است که از آن غفلت نباید کرد؛ و این شرافت 

و بزرگی برای یادگار امام است و زهی سعادت.
 الحمدلله آقای حاج سید حسن دارای اوصاف و کمالات ذاتی 
هستند. حقیر از نزدیک خبر دارم و هم از طریق بحث ایشان مطلع 
هستم - حداقل قریب 20 سال یا بیشتر از مجاهدت علمی و تحصیل 
و تعلم و تدریس و تعلیم وی باخبر هستم. آسید حسن آقا سالیان 
متمادی به تحصیل و تعلّم از مقدمات و سطح و سطوح عالیه تا خارج 
فقه و اصول و در منقول و معقول و علوم الهی با جدیت و پشتکار 
و نظم، اشتغال داشته اند. بواسطه هوش سرشار و استعداد عالی و 
فوق العاده در علوم دینی بهره وافر برده اند و به مراتب عالی رسیده اند.

در این سالیان مشغول به تدریس و تعلیم و مجلس درس خوب 
و گرمی داشته و دارند. علاوه بر تدریس سطوح عالیه، سالیانی است 
که به تدریس خارج فقه و اصول اشتغال دارند و الحمدلله که حوزه 
علمیه به وجود ایشان متنعّم و بهره مند است و فظلا و طلاب از 
ایشان استفاده می نمایند. علاوه بر این در تمام این ایام، مباحثه و 
بحث با افاضل داشته و دارند و پیوسته و مستمر به فقه و اصول 
ملازمت دارند. اضافه بر آن مقالات علمی و کتب و تقریرات یادگار 
امام شاهدی دیگر بر توانایی علمی و فکری ایشان می باشد. یادگار 
امام عالم فاضل و در مراتب علمی و موفق و کوشا هستند. آقای حاج 
سید حسن خمینی دارای قوه استنباط و مرتبه اجتهاد و مشارٌبالبنان 
هستند. علاوه بر همه اینها دارای مطالعات گسترده و اطلاع و احاطه 
در مباحث فکری و نظری و دانش های مختلف می باشند که ایشان را 

جامع و ممتاز نموده است.
 یادگار امام مایه وزانت و اعتبار برای مجلس خبرگان هستند، 
همان طور که بعضی بزرگان فرموده اند. حقیر ایشان را بسیار دوست 
می دارم و همیشه برای ایشان دعا می کنم و امیدوارم که حوزه علمیه 
و نظام اسلامی و جامعه قدردان ایشان و بهره مند از نعمت وجود 
ایشان باشند. امید برای حوزه علمیه و نظام هستند و مورد عنایت 
و لطف مراجع عظام و مقام معظم رهبری می باشند. جعله اللّه ذخرًا 

للحوزه العلمیه و مروّجا و حامیاً للِمذهب الحقّ وللفرقه الناجیه و 
للطایفة الامامیة الاثنی عشریّه از باری تعالی می خواهم که تا سیّدنا 
الُاستاد جدّ بزرگوارشان را و جدّ مادری ایشان را و پدر عزیزشان را با 
اهل بیت عصمت و طهارت محشور فرمایند و بیت حضرت امام )س( 
را همیشه عزیز بدارد و بر توفیقات و تأییدات جناب آقای حاج حسن 

آقا و دو برادر فاضل شان بیفزاید.
 خداوند انشا الله جناب حسن آقا را در ظل عنایات حضرت بقیة 
الله )ارواحنالتراب مقدمه الفداء و عجل الله تعالی فرجه الشریف( حفظ 

و محافظت بفرماید.
انّه علی کل شئی قدیر

انّه خیر ناصر و معین
انّه ولیّ الهدایة والتوفیق

عضویت در دفتر استفتائات امام خمینی، عضویت در شورای عالی 
موقّت اعزام قضات ، عضویت در شورای تشخیص صلاحیت فقهی و 
اجتهاد کاندیداهای شورای عالی قضایی ، نمایندگی امام در شورای 
عالی مدیریّت حوزه علمیه قم ، ریاست شورای عالی حوزه علمیه قم، 
عضویت در جامعه مدرسین حوزه علمیه قم )تاکنون( و نمایندگی 
مجلس خبرگان رهبری در دوره های اوّل و دوم از استان تهران  از 

جمله سوابق آیت الله راستی کاشانی است.

عامل حمله به سفارت عربستان بازداشت شد

 حسن کردمیهن را بشناسید
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: کردمیهمن توسط 

مقام های انتظامی بازداشت شده است.
 به گزارش ایلنا، محمدرضا محسنی ثانی، با اشاره به نقش حسن کردمیهمن در حمله به 
سفارت عربستان، اعلام کرد: آقای کردمیهمن که برای مدتی در کشور سوریه به سر می برد، 

پس از ورود به ایران توسط مقام های انتظامی در فرودگاه بازداشت شد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به موضوع نقش حمایت 

برخی نهادها از کردمیهن، اظهار داشت: این اقدامات سازمان یافته نبوده است.
کرد میهن کیست؟

هرچند سخنگوی وزارت کشور سرنخی از آمر حمله به سفارت عربستان داد و از فردی 
گفت که در شهر کرج زندگی می کرده است اما هیچ مرجع رسمی نامی از کسی که دستور 
حمله را صادر کرده بود، نداد تا پیگیری ایلنا به نام »حسن کردمیهن« برسد؛ فردی که 
برای خود برو و بیایی دارد و مغز متفکر حمله به سفارت عربستان خود او بوده است؛ همان 
کسی که بنا به گفته مقام های امنیتی کشور، مدتی در ایران نبوده و بعد از ورود به ایران 

بازداشت شده است.
حسن کردمیهن تا چند سال پیش در کرج مشهور بود. هیات الرضا محفل انصار 

حزب الله کرج هست که حسن کردمیهن این هیات را سازماندهی می کند.
کردمیهن به مرور شهرتش از شهر بیرون رفت و هیاتی را هم پشت ترمینال جنوب در 
محله خزانه بخارائی علم کرد تا جوانان تهرانی را مجذوب خود کند. او هم روضه می خواند 
و هم واعظ است و البته مرد عمل، چنانچه سال ۹2 وقتی مسئولان ستاد قالیباف در کرج 
نتوانستند رضایت او را جلب کنند، خودش آستین  را بالا زد و برای سردار ستادهای منظمی 

راه اندازی کرد؛ ستادهایی که موفق تر و پرشور تر از ستادهای اصلی شهردار تهران بودند.
این خطیب مشهور، با حمایت مالی برخی سازمان ها و نهاد ها، فعالیت های فرهنگی 
گسترده ای دارد. در کنار هیات های مذهبی، برنامه های متعدد دیگری نیز در دستور کار 
قرار داده تا جوانان بیشتری را جذب تفکرهای منحصر به فرد خود کند. ماجرای شش 
دانش آموز کرجی غرق شده در دریا که نام یکی از موسسه های نزدیک به کردمیهن در آن 
آورده می شد، نام او را بیشتر به رسانه ها کشاند. در آن زمان نایب رئیس فدراسیون نجات 
غریق کشور گفته بود که وقتی مربی این بچه ها و کسی که مسئولیت را برعهده داشته، 
دقت نداشته و مسئولیت پذیر نبوده، قطعا این حادثه تلخ پیش می آمده چون می دانسته که 

پرچم سیاه نصب شده و نجات غریق هم نبوده است.
اما آنچه بیش از همیشه کردمیهن را در رسانه ها مشهور کرده است، نقش لیدری او در 
حمله به سفارت عربستان بود، چنانچه وی تنها کسی بود که نه تنها این اتفاق را محکوم 
نکرد بلکه به توجیه آن پرداخت »حمایت ما از خشم و غیرت بود نه غارت؛ که اگر در 
برابر چنین موجودی غیرت به خرج ندهند هیچکس امنیت ندارد تمام علما را خونشان 
را می ریزند. سفارت چیه؟ یک مشت آدمی اینجا هستند که به عزت ما می خندند. با 
بی احترامی باید بیرونشون کنند. دولت که کاری نمی کند. یک مشت جوون، غیرت به خرج 

می دهند. این شور انقلابی را که نمی توانید جلوش را بگیرید.«
کردمیهن که حمله به سفارت عربستان را عامل تابیدن نور خورشید به دل مستضعفان 
خوانده بود، جای دیگر اما در نقش یک مصلح ظاهر شده بود و خطاب به کسانی که تحت 
فرمانش حمله کرده اند، گفته بود: »هرکسی هم ما را می شناسد اگر چیزی برداشته است 

پس بدهد به مراجع ذی صلاح بدهد به پلیس ضد جاسوسی بدهد.«
در کنار موسسه نور معرفت، کردمیهن چندین موسسه فرهنگی دیگر نیز ثبت کرده 
است که ظاهرا همگی با اهداف مشترکی فعالیت می کنند، اهدافی که گاهی یکی از آنها 
حمله به سفارت عربستان می شود. چه آنکه در صوتی که از سخنرانی او توسط خبرگزاری 
آنا منتشر شده است، گفته بود که پرتاب مهر با علی لاریجانی و حمله به سیدحسن خمینی 

لازم نبود، اما حمله به سفارت عربستان لازم بود.
حسین ذوالفقاری معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور گفته بود، این افراد سازماندهی 
شده آمدند و بیش از ۱0 سال است که در کرج و تهران و با محورهایی در زمینه امور 
خیریه و فعالیت های مذهبی فعالیت دارند. از مسئولان نیز عده ای دانسته و ندانسته از آنها 

حمایت کرده اند.

سردار سلامی تشریح کرد:

جزییات جدیدی از بازداشت 
تفنگداران آمریکایی

جانشین فرمانده کل سپاه درباره بازداشت تفنگداران آمریکایی گفت: این رویداد، یک 
پیروزی آشکار، بزرگ و فتح مبینی برای ملت ایران در یکی از حساس ترین برهه های 

انقلاب اسلامی بود.
به گزارش ایسنا، سردار حسین سلامی شنبه شب در برنامه نگاه یک شبکه یک سیما 
افزود: این پیروزی زمانی اتفاق افتاد که آمریکایی ها رجزخوانی می کردند و می خواستند 
تحریم های جدیدی را بر ضد ایران اعمال کنند. آمریکا با توجه به تحولات منطقه تلاش 
داشت چالش های سیاسی را در عرصه بین المللی برای کشور ما ایجاد کند اما دقیقا جایی 
که نیاز بود بت بزرگی شکسته شود تا بت های کوچک در دستگاه سیاسی خود ایران را بر 
اساس حقایق ببینند این اتفاق روی داد. این بازداشت غلبه روح ایمان به وسیله نیروهای 

آموزش دیده در مکتب اهل بیت )ع( بر کسانی بود که بر ابزارهای مادی تکیه می کنند.
وی با بیان این که »آمریکایی ها تجهیزات پیشرفته تری داشتند و به وسیله دو ناو 
پشتیبانی می شدند« گفت: اثبات کردیم که آن چه در عرصه نبرد تعیین کننده است نیروی 
ایمان است و این رویداد تلفیق شجاعت نظامی و شجاعت سیاسی بود. یک ساعت پس از 
دستگیری تفنگنداران آمریکایی ناو هواپیمابر آمریکایی متوجه گم شدن نیروهای آمریکایی 
شد و بسیار دستپاچه و هیجانی و خارج از کنترل وارد صحنه و به جزیره فارسی نزدیک 
شد و رزمناوهای شان بسیار عصبی و ناآرام هشدارهایی دادند که جنبه عملیات روانی 
داشت؛ اما نیروهای سپاه آرام و با قلب های مطمئن رویدادها را زیر نظر داشتند. وی ادامه 
داد: زمانی که بالگرد آمریکایی ها می خواستند وارد جزیره فارسی شوند و تفنگداران را خارج 
کنند از طرف سپاه به آنان اعلام شد که اگر وارد حریم آب های ایران شوید منهدم خواهید 
شد و این اخطار مقتدرانه و باتدبیر موجب شد آن ها عقب نشینی کنند. پس از این اخطار 
رزمناوها و هواپیماهای آمریکایی عقب نشینی کردند. جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی با تاکید بر این که »ما در پی جنگ نیستیم اما رزمندگان ما مشتاق دفاع از 
میهن هستند« ادامه داد: صدها موشک آماده پرواز بود و به آمریکایی ها اخطار داده شد که 
اگر به رفتارهای خود ادامه دهید مورد اصابت شدیدی قرار می گیرید. اگر آمریکایی ها اشتباه 
می کردند جهنمی از آتش برای آن ها ایجاد می شد و شکست سنگین تری برای آن ها رقم 
می خورد. در ۱5 ساعت 25 ناو دشمن در منطقه حضور یافت اما هر چه نیروهای ما جلوتر 
می رفتند آن ها عقب تر می رفتند و ناو هواپیمابری که تا فاصله 20 مایلی جزیره فارسی آمده 
بود تا فاصله ۷0 مایلی عقب نشینی کردند. وی در عین حال خاطرنشان کرد: بررسی های ما 
نشان داد که تفنگداران آمریکایی واقعا گم شده بودند. وقتی آمریکایی ها دستگیر شدند رفتار 
برادران ما با آن ها کریمانه بود و جلوه ای از رفتار اسلامی را به کسانی که در دست ما اسیر 
بودند نشان دادند. اضطراب بسیاری بر آمریکایی ها حاکم بود اما پاسداران به آن ها آرامش 
می دادند و زمانی که می خواستند باز گردند تا آخرین فشنگ را به آن ها تحویل دادند و 
تا خروج آن ها از سرزمین مان آنها را زیر نظر داشتند. این رفتار، بزرگی، اقتدار و شجاعت 
حقیقی است که در سینه دریادلان سپاهی نهفته است. وی افزود: بازداشت تفنگداران 
آمریکایی موجب شد که نیروهای کشورهای مختلفی که در منطقه به عنوان نیروهای 
ائتلاف حضور دارند برآورد جدیدی از قدرت جمهوری اسلامی ایران بدست آورند. آن ها 
متوجه شدند در این جا هیچ ملاحظه ای وجود ندارد و فهمیدند ایران با هیچ قدرتی شوخی 
ندارد. آن ها متوجه شدند این جا مکانی است که خطاهای تاکتیکی ممکن است برای آن ها 

شکست و آسیب های راهبردی داشته باشد.

مصوبات نمایندگان مجلس شورای اسلامی؛

تشخیص سیاسی بودن جرم
به دادگاه سپرده شد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در طرح جرم سیاسی، تشخیص سیاسی بودن اتهام 
را به دادسرا یا دادگاهی سپردند که پرونده در آن مطرح است.

به گزارش ایرنا، نمایندگان در جلسه علنی دیروز )یکشنبه( مجلس و در ادامه بررسی 
طرح جرم سیاسی مواد 5 و 6 را نیز مصوب کردند. با تصویب نمایندگان مجلس در ماده 
5، تشخیص سیاسی بودن اتهام با دادسرا یا دادگاهی است که پرونده در آن مطرح است. 
براساس این مصوبه، متهم می تواند در هر مرحله از رسیدگی در دادسرا و تا پایان جلسه 
اول دادرسی در دادگاه نسبت به غیر سیاسی بودن اتهام خود ایراد کند. همچنین مرجع 
رسیدگی کننده طی قراری در این مورد اظهارنظر می کند. مجلسی ها تصویب کردند که 
شیوه صدور و اعتراض به این قرار تابع مقررات آیین دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب 
در امور کیفری است. نمایندگان مجلس شورای اسلامی همچنین در ماده 6 امتیازاتی که 

مجرمان سیاسی می توانند از آن بهره مند شوند را مشخص کرند.
بر این اساس، موارد زیر نسبت به متهمان و محکومان جرایم سیاسی اعمال می شود.

الف- مجزا بودن محل نگهداری در مدت بازداشت و حبس از مجرمان عادی
ب- ممنوعیت از پوشاندن لباس زندان در طول دوران بازداشت و حبس

پ- ممنوعیت اجرای مقررات ناظر به تکرار جرم
ت- غیر قابل استرداد بودن مجرمان سیاسی

ث- ممنوعیت بازداشت و حبس به صورت انفرادی به جز در مواردی که مقام قضایی 
بیم تبانی بدهد یا آن را برای تکمیل تحقیقات

ضروری بداند، لکن در هر حال مدت آن نباید بیش از ۱5 روز باشد.
ج- حق ملاقات و مکاتبه با بستگان طبقه اول در طول مدت حبس

چ- حق دسترسی به کتب، نشریات، رادیو و تلویزیون در طول مدت حبس
با تصویب ماده 6 تمام مواد این طرح به تصویب رسید و برای اعمال نظر به شورای 

نگهبان ارسال شد.

نکتـه

اخبــار

با توجه به شرایط منطقه و اینکه بدخواهان نظام به انتخابات هفتم اسفندماه چشم 
دوخته اند، جا دارد که مردم ایران اسلامی با حضور گسترده در انتخابات خبرگان رهبری و 
مجلس شورای اسلامی نمایندگانی متدین، ولایتمدار، با صلابت، توانمند، پر تلاش و مردمی 

را انتخاب کنند.
به گزارش ایسنا، براساس فرمایشات مقام معظم رهبری و تأکیدات دولت، مسئولان 
مکلف هستند تا زمینه های حضور پرشور مردم در انتخابات را فراهم کنند تا هفتم اسفند به 

خلق یک حماسه سیاسی دیگر منجر شود.

لیست جامعه روحانیت برای انتخابات خبرگان 
هنوز نهایی نشده است

حجت الاسلام والمسلمین سیدرضا تقوی قائم مقام جامعه روحانیت مبارز زمان تدوین 
نهایی لیست این تشکل برای انتخابات خبرگان را پس از اعلام نتایج بررسی صلاحیت ها 
از سوی شورای نگهبان اعلام کرد. وی در پاسخ به پرسشی درباره تدوین لیست جامعه 
روحانیت مبارز برای انتخابات خبرگان، اظهار کرد: جامعه روحانیت هنوز در این خصوص به 

جمع بندی نهایی نرسیده است.

شورای نگهبان برای گرایش های مختلف سیاسی فرصت برابر ایجاد کند
تشکل انتخاباتی »صدای ملت« با انتشار بیانیه ای ضمن ابراز امیدواری نسبت به تأیید 
صلاحیت بسیاری از ردشدگان و احراز صلاحیت نشده ها در انتخابات مجلس اعلام کرد که 
به صورت فعال در انتخابات پیش رو حضور خواهد داشت و درباره کاندیداهای اصلح در حوزه 
انتخابیه تهران و مراکز استان ها و حتی المقدور سایر حوزه های انتخابیه اعلام نظر خواهد کرد.

جبهه یکتا از لیست نهایی ائتلاف اصولگرایان تبعیت می کند
محمد عباسی عضو جبهه یکتا درباره نحوه مشارکت جبهه یکتا در شورای ائتلاف 
اصولگرایان گفت: ما از تصمیمات این شورا حمایت می کنیم و تاکید ما بر تقویت همگرایی 

اصولگرایان است.
این فعال سیاسی تاکید کرد: ما از لیست نهایی ائتلاف اصولگرایان تبعیت کرده هر چند 
از اعضای یکتا هم در این لیست حضور نداشته باشند البته ما شاخص ها و مصادیق مورد نظر 

خود را به شورای ائتلاف اصولگرایان معرفی کرده ایم.

دنبال خانه نشینی نبوده و لیست انتخاباتی ارائه می کنیم
حجت الاسلام محسن رهامی دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با اشاره 
به اینکه به دلیل مشخص نبودن تکلیف نامزدهای ردصلاحیت شده اصلاح طلبان، هنوز 

نتوانسته ایم لیست انتخاباتی را ببندیم، گفت: ما در هر صورتی لیست انتخاباتی ارائه خواهیم 
کرد.

وی درباره آخرین اقدامات انتخاباتی اصلاح طلبان اظهار کرد: ما تعامل و رایزنی خود را با 
شورای نگهبان ادامه می دهیم و به تصمیمات این شورا امیدواریم. سابقه هم نشان داده که 

حدود 20 درصد از ردصلاحیت شده ها در مراحل بعدی تایید شده اند.

تشکیل 40 پرونده تخلفات انتخاباتی
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای سخنگوی قوه قضائیه از تشکیل 

۴0 پرونده درباره تخلفات انتخاباتی از جمله تخلفات در فضای مجازی خبر داد.
وی اظهار کرد: در این مدت نسبت به سنوات قبل، پرونده زیادی نداشتیم، گرچه همین 
مقداری هم که هست باید کم و کمتر شود، اما در 3۱ استان، در مجموع ۴0 پرونده تشکیل 
شده که بیشتر مربوط به مواردی است که در فضای مجازی تخریب هایی علیه برخی نامزدها 

صورت می گیرد.

هفته آینده فراکسیون رهروان وارد تهیه 
لیست های انتخاباتی می شود

ایرج عبدی عضو هیات رئیسه فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت گفت که این 
فراکسیون هفته آینده وارد موضوع ارائه لیست های انتخاباتی در تهران و سایر شهرستان ها 

می شود.
این عضو هیات رئیسه فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت در مورد رایزنی های انجام 
شده برای بررسی صلاحیت نمایندگان ردصلاحیت  شده گفت: پیگیری هایی از طریق 
کانال های قانونی شده است و دکتر لاریجانی نیز با توجه به شناختی که از اعضای فراکسیون 
رهروان داشتند نیز رایزنی هایی انجام داده است و تمامی تلاش بر این است که حقی از آنها 

ضایع نشود.

موافق رعایت مر قانون هستیم نه مر سلیقه
حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی با تاکید بر این که نباید 
شورای نگهبان را به سمت مصلحت اندیشی سوق داد، گفت: گفت وگو با شورای نگهبان در 

قانون اساسی مطرح نشده است.
وی در تحلیل خود از رایزنی روسای جمهور و مجلس با اعضای شورای نگهبان اظهار 
کرد:  روسای قوای مجریه و مقننه می خواهند شورای نگهبان را به سمت مصلحت گرایی 

سوق دهند نه قانون گرایی.
این فعال سیاسی اصولگرا همچنین با بیان اینکه مرجع تصمیم گیری درباره ی انتخابات 

مشخص شده است، تصریح کرد: در قانون مذاکره و رایزنی وجود ندارد. فصل الخطاب در 
قانون مشخص شده است پس مذاکره مفهومی ندارد واین راهی که آقای روحانی و لاریجانی 

در پیش گرفته اند درست نیست.

واکنش کوچک زاده به اظهارات رئیس جمهور
 درباره رد صلاحیت ها

به اظهارات  نماینده اصولگرای مجلس شورای اسلامی نسبت  مهدی کوچک زاده 
رئیس جمهور درباره رد صلاحیت ها واکنش نشان داد و از سخنان روحانی انتقاد کرد.

کوچک زاده گفت: خوب است رئیس جمهور به این سوال پاسخ دهد که تأیید صلاحیت 
ایشان در زمان نمایندگی و حتی ریاست جمهوری از سوی شورای نگهبان با روش 

قنبرنمایی گزینی و یا زیادبن ابیهایی بوده است یا خیر؟

نمی توان رفتار انتخاباتی مردم ایران را 
تک بعدی دید و تحلیل کرد

امیر محبیان تاکید کرد که نمی توان رفتار انتخاباتی مردم ایران را تک بعدی دید و 
تحلیل کرد.

این استاد دانشگاه درباره مفهوم انتخابات و رفتار انتخاباتی خاطرنشان کرد: انتخابات یک 
رفتار سیاسی است که مرتبه ای از مشارکت سیاسی تلقی می شود. انتخابات بیانگر انتظارات و 

گرایشات اکثریت مردم در موضوعات اجتماعی، اقتصادی، سیاسی و فرهنگی است.
محبیان افزود: تجربه نشان داده است که ایرانی ها معمولا برای انتخاب فرد موردنظر، 
لحظه آخر تصمیم می گیرند. تقیه و پنهان کاری از ویژگی ها و خصوصیات ایرانی ها در 

انتخابات است که این خود ریشه در بحث های زمینه ای و تاریخی متفاوتی دارد.

تاکید کشاورز بر شفافیت هزینه های تبلیغات انتخاباتی
بهمن کشاورز رئیس اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران با اشاره به 
ثبت نام وکلای دادگستری در انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: حضور وکلا در مجلس 

باعث مصون ماندن حقوق مردم از تعرض از جهات مختلف می شود.
این حقوقدان با بیان اینکه استفاده از فضای مجازی در حد مجاز بودن تبلیغات منع نشده 
است و اصولا نباید اشکال داشته باشد، گفت: مطلب بسیار مهم موضوع شفافیت هزینه های 
تبلیغات است. حالت ایده آل این است که اگر فردی شایسته و لایق خدمت به مردم در 
لباس نمایندگی مجلس است، مردم به سراغش بروند و از او درخواست کنند که این زحمت 
را قبول کند؛ به عبارت دیگر اینکه کسی برای ورود به مجلس هزینه کند آن هم هزینه ای 

گزاف و گاه غیرقابل باور، نه تنها قابل قبول نبوده بلکه قابل توجیه هم نیست.

»ایمان« علت توجه خاص تندروها به انتخابات قم را بررسی می کند؛

تلاش جبهه پایداری برای نفوذ در شهر اعتدال

32 روز تا انتخابات

نگاه های امیدوار به شورای نگهبان

آیت الله راستی کاشانی:

سید حسن خمینی دارای مرتبه اجتهاد است
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توانگرى اى كه از ظلم بازت دارد 
بهتر از فقرى است كه به گناهكارى 

وادارت كند.
دوشنبه - پنجم بهمن ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3923 روزنامه

60 درصد کارتن خواب های پایتخت روستایی اند
گفته می شود: معاون توسعه روستایی و مناطق محروم معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه موضوع 
حاشیه نشینی یکی از بزرگترین گفته می شود: معضلات شهر تهران است گفت: 60 درصد کارتن خواب 
های پایتخت روستایی هستند. ابوالفضل رضوی در آیین تجلیل از دستگاه های اجرایی نمونه شرکت کننده 
در نمایشگاه ملی روستا و عشایر که در محل استانداری تهران افزود: برای جلوگیری از رشد معضل سیاسی 
و اجتماعی حاشیه نشینی و کارتن خوابی باید با ایجاد انگیزه، روستاییان را در روستاها نگه داشت و از 
مهاجرن آنان به کلانشهرها جلوگیری کرد. وی گفت: هیچ روستانشینی هوای مطلوب روستا را بر هوای 
آلوده کلانشهرها ترجیح نمی دهد مگر اینکه شرایط کسب و کار وی را وادار کند. به گفته رضوی، در سال 
۱3۸3 جمعیت روستاییان کشور بدون احتساب عشایر ایران 33 درصد بود که در حال حاضر به 2۷ درصد 
کاهش یافته است. رضوی خاطرنشان کرد: براساس آمار، روستاییان تهرانی ثروتمندترین روستاییان کشور 
هستند و روستاییان خراسان جنوبی و سیستان و بلوچستان نیز به ترتیب در ردیف فقیرترین روستاییان 

کشور قرار دارند.

 »ریال ایران« در صرافی های پاکستان کمیاب شد
گفته می شود: صرافی های پایتخت و دیگر شهرهای پاکستان این روزها و با گذشت مدت کمی از لغو 
تحریم ها، با افزایش تقاضا برای خرید ریال ایران مواجه شده اند و بهای ریال در مقابل روپیه پاکستان در چند 
روز اخیر بیش از دوبرابر افزایش یافته است . صرافی های پایتخت پاکستان به خبرنگار ایرنا گفتند که با توجه 
به جهش ناگهانی ریال ایران در چند روز اخیر، انتظار می رود ارزش هر ۱0 میلیون ریال ایران در هفته ها یا 
ماه های آینده به بیش از 500 هزار روپیه پاکستان افزایش یابد و به همین دلیل کسانی که از طریق خرید 
ارزهای خارجی سرمایه گذاری می کنند، به شدت به سمت خرید ریال ایران روی آورده اند بطوری که ریال 

ایران در صرافی های شهرهای بزرگ به شدت کاهش یافته است.

اعلام زمان تعیین صلاحیتهای داوطلبان خبرگان
گفته می شود: آزمون شفاهی داوطلبان نمایندگی پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری از 
روز پنجشنبه گذشته اول بهمن ماه آغاز شده و امروز دوشنبه پنجم بهمن  پایان می یابد. با پایان یافتن آزمون 
شفاهی فقهای شورای نگهبان از داوطلبان نمایندگی پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری، از روز 
سه شنبه ششم بهمن ماه، اسامی تأیید، رد و عدم احراز صلاحیت شدگان نمایندگی مجلس خبرگان رهبری از 
سوی شورای نگهبان به وزارت کشور اعلام می شود و وزارت کشور هم این اسامی را برای اطلاع داوطلبان در 
اختیار استانداری ها و فرمانداری ها قرار می دهد. طبق تقویم برگزاری انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان 
رهبری، داوطلبان در روزهای سه شنبه و چهارشنبه )ششم و هفتم بهمن ماه( از نتایج آزمون و وضعیت شان از 

حیث رد، تأیید و عدم احراز صلاحیت مطلع می شوند.

تشکیل سومین کمیته ائتلاف اصولگرایان
گفته می شود: پایگاه خبری پارس مدعی شد: بعد از تشکیل کمیته »اجرایی« و کمیته » تایید صلاحیت 
نامزدها« سومین کمیته ائتلاف اصولگرایان با عنوان کمیته »استانها« نیز تشکیل شد.اعضای این کمیته ۷ 
نفره را آقایان سیدرضا تقوی، حسین فدایی، صادق محصولی، علیرضا زاکانی، حمیدرضا حاجی بابایی، اسدالله 
بادامچیان و محمدرضا باهنر تشکیل می دهند.بر اساس تصمیم اولیه این کمیته، شاخص های تعیین شده 
در شورای مرکزی برای نامزدها به شوراهای اصولگرایان در استانها ارسال شده است و این کمیته در تعیین 
نامزدها هیچ دخالتی نخواهد داشت.در صورتی که در استانها موضوعی مورد اختلاف قرار گیرد »کمیته امور 

استانها« آن را مورد بررسی حکمیت قرار می دهد

29 بهمن ماه آخرین فرصت بدهکار بزرگ نفتی
گفته می شود: مدیر امور حقوقی شرکت ملی نفت با بیان اینکه اطلاعی از اعلام شماره حساب توسط 
بانک مرکزی به بابک زنجانی ندارم، گفت: این آخرین فرصتی است که بابک زنجانی بابت پرداخت بدهی داده 
شده و حداکثر تا 2۹ بهمن ماه فرصت دارد تا بدهی خود را بپردازد. به گزارش ایرنا، اروز گذشته وکیل یکی 
از شاکیان بابک زنجانی گفت: بانک مرکزی، شماره حساب یک بانک چینی را به بابک زنجانی و دادگاه اعلام 
کرده تا متهم ردیف اول پرونده نفتی، بدهی دو میلیارد و 66 میلیون یورویی شرکت نفت را به این حساب واریز 
کند؛ اما وکیل بابک زنجانی این موضوع را تکذیب کرده و اعلام کرد: هیچ شماره حسابی از سوی بانک مرکزی 

اعلام نشده است. بانک مرکزی هنوز نسبت به این موضوع، واکنشی نشان نداده است.

نقلِ مکانِ فیتیله ای ها به آپارات
گفته می شود: کارگردان و بازیگر برنامه فیتیله گفت: برای ایام نوروز ۹5 در تدارک برنامه ای شاد هستیم 
که از طریق شبکه مجازی آپارات آن را عرضه می کنیم. محمد مسلمی درباره  فعالیت های اخیر فیتیله ای ها 
بعد از توقف برنامه تلویزیونی این گروه به ایلنا گفت: درحال حاضر دو فیلم نامه آماده در  ژانر کودک و و نوجوان 
به یکی - دو تهیه کننده ارائه داده  ایم و در حال رایزنی هستیم. وی در این باره که چه زمان کار آغاز خواهد شد 
و آیا چشم انداز جشنواره کودک را هدف گرفته اید؟ گفت: طی یک هفته آینده نتیجه این که کدام فیلم نامه 
ساخته شود؛ قطعی شده و با تهیه کننده به تفاهم می رسیم. به اعتقاد کارگردان و بازیگر برنامه فیتیله؛ برای 
مسئولان سازمان صداوسیما شادی بچه ها دراولویت نیست و این  موضوع که این گروه سنی منتظر پخش 
این برنامه هستند نیز برایشان اهمیتی ندارد. در این شرایط مسائل دیگری برای سیاستگذاران صداوسیما مهم 

است. آن ها ترجیح می دهند که فضای انتخابات را در کمال آرامش جلو ببرند.

محکومیت ضارب »علی خلیلی« به حبس 
گفته می شود: وکیل مدافع ضارب علی خلیلی از محکومیت موکلش به حبس از لحاظ جنبه عمومی 
جرم خبر داد. محمدرضا زمانی در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: صبح دیروز حکم موکلم به من ابلاغ شد و 
وی به سه سال و پنج ماه حبس محکوم شده است. وی یادآور شد: دادگاه موکلم از جنبه عمومی جرم، 22 
دی ماه برگزار شده بود. علی خلیلی تیرماه ۹0 در حین بازگشت به منزل توسط افراد شرور مورد ضرب و 
جرح قرار گرفت که پس از دستگیری ضارب و مطرح شدن شکایت، خلیلی در نهایت رضایت داد. چهارم 
فروردین ۹3 علی خلیلی در بیمارستان درگذشت و یک ماه بعد رئیس سازمان پزشکی قانونی اعلام کرد که 
ضربات وارده به خلیلی با مرگ او بی ارتباط نبوده است، لذا با شکایت اولیای دم، رسیدگی به پرونده او دوباره 

در دستور کار قرار گرفت.

تکذیب شایعه مهاجرت یک خواننده سنتی
گفته می شود: شایعه مهاجرت سالار عقیلی خواننده موسیقی سنتی تکذیب شد. باشگاه خبرنگاران جوان 
نوشت: یکی از نزدیکان سالار عقیلی درباره گفت وگوی این خواننده سنتی کشورمان با شبکه تلویزیونی »من و تو« 
توضیحاتی داده است. در پی انتشار شایعه مهاجرت سالار عقیلی و پخش گفت وگوی وی با شبکه ماهواره ای 
»من و تو«، یکی از نزدیکان ضمن تکذیب این جریان گفت: سالار عقیلی فقط در مورد تور کنسرت های خارجی 

خود با این شبکه گفت وگو کرده است. وی ادامه داد: جریان مهاجرت به هیچ وجه صحت ندارد.

چند نفر از ایرانی ها موبایل خریده اند؟
گفته می شود: آمار اعلام شده از آخرین وضعیت اپراتورهای موبایل در کشور توسط دفتر بررسی های 
اقتصادی وزارت ارتباطات حاکی از آن است که برغم آنکه ۱۴۴ میلیون و ۱۹۹ هزار و 306 خط موبایل تا 
پایان شهریورماه سال جاری در کشور واگذار شده اما در مجموع ۷2 میلیون و ۸6 هزار و 30 خط تلفن همراه 
دایر و فعال است. همچنین ضریب نفوذ موبایل در ایران ۹2.0۹ درصد اعلام شده و اپراتور همراه اول با داشتن 
۴۱ میلیون و 2۹۱ هزار و ۸۱ مشترک فعال، بیشترین سهم را از بازار تلفن همراه به خود اختصاص داده است.

تکذیب تابعیت پرتغالی علیرضا حقیقی 
گفته می شود: علیرضا حقیقی، دروازه بان تیم ملی در لیگ پرتغال حضور دارد. گفته می شود وی تابعیت 
پرتغال را گرفته است و دو ملیتی محسوب می شود. پدر علیرضا حقیقی در این باره گفت: این موضوع صحت 
ندارد، علی رضا به علت حضور در لیگ پرتغال کارت اقامت گرفته است و تابعیت این کشور را ندارد. وی در 
پایان خاطر نشان کرد: علی رضا حقیقی 2 سال  است که در لیگ پرتغال دروازه بانی می کند، وی برای ماندن 

در این کشور کارت اقامت گرفته است.

درخواست پسر شیخ نمر از کامرون
گفته می شود: روزنامه ایندیپندنت نوشت: محمد النمر، پسر آیت الله نمر، روحانی مبارز عربستان، از 
نخست وزیر انگلیس خواست برای نجات پسرعمویش از اعدام، وارد عمل شود. پایگاه اینترنتی این روزنامه 
انگلیسی نوشت: پسر روحانی سر شناس شیعه، که عربستان سعودی او را اعدام کرد، از دیوید کامرون، 
نخست وزیر انگلیس، خواست تا به آن چیزی که وی آن را قتل پدرش خواند و نیز حکم اعدام صادره برای 
پسرعمویش علی النمر، اعتراض کند. ایندیپندنت در ادامه نوشت: »شیخ نمر دوم ژانویه به همراه چهل و شش 

نفر دیگر سر بریده شد.«

نامحـرمانه

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه گفت: قم در بُعدهای 
مختلف مورد توجه جهان اسلام است و باید از نظر خدمات 

شهری نیز برای سایر شهرها الگو باشد.
آیت الله مرتضی مقتدایی روز یکشنبه در دیدار سید 
مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم بیان داشت: خدمت در شهر 
قم ارزش بالایی دارد و وجود بارگاه ملکوتی حضرت معصومه 
)س(، حوزه علمیه قم و مراجع تقلید برکتی بزرگ برای این 

شهر به شمار می آید.
وی افزود: تعداد زیادی از بزرگان دینی، مراجع تقلید و 
استادان حوزه در قم حضور دارند و چند هزار طلبه در قم 
زندگی می کنند، اما در بین این ها کسانی هستند که در آینده 
یک مرجع تقلید و یا شخصیت برجسته ای خواهند شد. نایب 
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهار اطمینان کرد 
که در آینده اوضاع خدمات شهری قم رو به بهبود و تنظیم 
برنامه ها دقیق، علمی و کارشناسی شده باشد. وی گفت: مردم 
استان قم مردمی ولایی و متدین هستند و استحقاق خدمت 
دارند گرچه مردم قم بی توقع هستند ولی باید به خاستگاه 
انقلاب که همان شهر قم باشد توجه ویژه شود. مقتدایی ابراز 
داشت: کارکنان شهرداری قم باید به تکریم ارباب رجوع عنایت 
ویژه ای داشته باشند و برنامه ها به گونه ای باشد که مراجعان 
تکریم شوند و تقاضاهای مردم نیز باید به خوبی ترتیب اثر داده 
شود. وی تاکید کرد: مراجع تقلید در شهر قم گاهی نظرهایی 
نسبت به برخی مسائل دارند و تذکرهایی می دهند و شهردار و 
معاونان باید ارتباط نزدیک با مراجع تقلید داشته باشند تا شاهد 
رضایت آن ها باشیم و در حقیقت تذکرهای دلسوزانه مراجع به 
نفع نظام و استان قم است. وی افزود: باید گزارشی از وضع فعلی 
و نیازهای ضروری شهر قم تهیه شود تا بودجه ای که سالانه 

از دولت به این استان تخصیص داده می شود، افزایش یابد.

فاز اول مترو قم سال آینده به بهره برداری می رسد
شهردار قم نیز در این دیدار گفت: با توجه به وجود ۱۴ 
پروژه نیمه کاره در سطح شهر، بیش از ۱۴5 میلیارد تومان 
برای تکمیل آنها نیاز می باشد که با پیگیری مدیران در حال 
حاضر تمام این پروژه ها فعال شده است. دکتر سقائیان نژاد 
افزود شهری قم در راستای رفع مشکلات ساختاری مجموعه 
شهرداری است، اظهار کرد: شهرداری قم شکل گیری ساختار 
جدید شهری آماده پیگیری روندی جدی در مدیریت شهر 
است. وی با تاکید بر اینکه ساز و کار شهرداری برای مدیریت 

شهر مناسب سازی شده است، افزود: با توجه به وجود ۱۴ 
پروژه نیمه کاره در سطح شهر، بیش از ۱۴5 میلیارد تومان 
برای تکمیل آنها نیاز بوده که با پیگیری مدیران در حال حاضر 
تمام این پروژه ها فعال شده است. شهردار قم اولویت بندی 
برای اتمام پروژه های سطح شهر را امری اجتناب ناپذیر عنوان 
کرد و گفت: تقاطع غیرهمسطح عماریاسر یکی از پروژه های 
مهم و زیرساختی شهر است که در حدود 50 درصد پیشرفت 
داشته و 25 درصد از باقیمانده این پروژه در اختیار پیمانکار 
جزء قرار گرفته تا سرعت بیشتری در جریان تکمیل آن داشته 
باشیم. وی به وضعیت پروژه مترو در قم اشاره کرد و افزود: 
پروژه مترو شرایط بسیار خوبی پیدا کرده و حفاری از میدان 
شهید مطهری عبور کرده است و در پی این هستیم که تا 
پایان سال آینده فاز اول پروژه از ایستگاه کامکار تا میدان شهید 
مطهری راه اندازی نمائیم. دکتر سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه 
مدیریت فعلی شهرداری هیچ وقت زیر بار احداث منوریل نمی 
رفت، تصریح کرد: با این حال این پروژه در زمان مدیریت های 
گذشته آغاز شده و باید هزینه انجام شده به سرانجام برسد. 
وی ادامه داد: برای تکمیل روند این پروژه طرح های متنوعی 
پیش روی شهرداری قرار گرفته است که ادامه دادن مسیر تا 

پردیسان و توقف در ایستگاه مصلی از آن جمله است. شهردار 
قم بر ضرورت به نتیجه رساندن پروژه منوریل در شهر تاکید 
کرد و افزود: براساس نظرات کارشناسی تصمیم در خصوص 
پروژه منوریل بر این است که این پروژه تا ایستگاه میدان 
مطهری متوقف شده و برای ادامه آن بررسی های مفصل تر 
صورت بگیرد. وی از تست واگن های منوریل در بهمن ماه 
امسال خبر داد و گفت: با برنامه ریزی صورت گرفته در اوایل 
سال آینده نیز مسافرگیری منوریل آغاز می شود. تر سقائیان 
نژاد در بخش دیگری از سخنان خود به معضلات و مشکلات 
موجود در شهرداری قم اشاره و تصریح کرد: شهرداری  قم 
جهت تکمیل پرژه های شهری و پرداخت بدهیهای بانکی 
و ... نیازمند بیش از 5 هزار و ۹۷0 میلیارد تومان اعتبار می 
باشدوی به بدهی هزار و ۷30 میلیارد تومان شهرداری به بانك 
ها اشاره و خاطرنشان کرد: سود این تسهیلات بانکی بیش از 
۴50 میلیارد تومان در سال است که در حال مذاکره برای رفع 
این دیون هستیم. شهردار قم ادامه داد: در این توافقات با بانك 
های طرف شهرداری تاکنون تهاتر 500 میلیارد تومان از بدهی 
ها نهایی شده که سعی داریم در مورد بقیه بدهی ها هم به 

زودی تصمیم گیری کنیم.

آیت الله مقتدایی در دیدار شهردارقم:

 قم از نظر خدمات شهری باید الگو باشد

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: 
شب گذشته بودجه پیشنهادی هزار و 350 میلیارد تومانی 
سال آینده شهرداری به شورای اسلامی شهر قم تقدیم 

شد.
محسن رنجبر با اشاره به موعد ارائه بودجه سال آینده 
شهرداری به شورای اسلامی شهر قم، گفت: روند برنامه 
ریزی های بودجه ای در شهر قم به خوبی پیش رفته است.

وی به اصلاح بودجه شهرداری در سال ۹۴ اشاره کرد 
و افزود: شهرداری در بودجه ۹۴ با اصلاحیه ای اعتبارات را 

از هزار و ۱00 میلیارد تومان به هزار و 200 میلیارد تومان 
رساند که 330 میلیارد تومان اوراق مشارکت مترو نیز در 

این اصلاحیه گنجانده شده بود.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با 
بیان اینکه بودجه سال آینده افزایش بالغ بر 20 درصدی 
را نسبت به بودجه سال گذشته تجربه خواهد کرد، یادآور 
شد: این میزان افزایش در بین شهرهای کشور کم نظیر 

است.
وی از ارائه بودجه هزار و 350 میلیارد تومانی شهرداری 

در سال آینده به شورا خبر داد و گفت: این بودجه با تکیه 
بر منابع داخلی شهرداری در جلسه امروز شورای شهر قم 

ارائه می شود.
رنجبر با بیان اینکه در بودجه سال آینده بر کاهش 
دیون خصوصا بدهی های بانکی هدفگذاری شده است، 
خاطرنشان کرد: در بودجه سال آینده پیش بینی شده که 
بالغ بر ۴00 میلیارد تومان از بدهی های بانکی شهرداری 
که حجم هزینه های جاری را به شدت افزایش می دهد، 

کاهش یابد.

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان قم گفت: با 
هدف کمک به رشد جسمانی کودکان روستا، مهد ها و 
کودکانی که در مهدهای مناطق کم برخوردار و حاشیه ای 
استان قم زندگی می کنند طرح توزیع یک وعده غذای 

گرم اجرا می شود.
مریم علیشیری، اظهار داشت: جلسه آموزش اصول و 
تغذیه کودکان زیر 5 سال که با مدیران مهدهای کودک 

تحت نظارت سازمان بهزیستی برگزار شده است.
معاون امور اجتماعی بهزیستی قم افزود: با هدف 

کمک به رشد جسمانی کودکان روستامهد ها و کودکانی 
که در مهدهای مناطق کم برخوردار و حاشیه ای استان 
زندگی می کنند طرح توزیع یک وعده غذای گرم اجرا 

می شود.
از  هفته  در  روز  تعداد 300 کودک یک  وی گفت: 
یک وعده غذای گرم و مناسب استفاده می کنند آن ها با 
غذایی که مهدکودک تهیه می بیند با هم سر یک سفره 
نشسته و ضمن بهره مندی از یک وعده غذای سالم و 
کامل، با تعاملات اجتماعی، آداب و رسوم زندگی جمعی 

آشنا می شوند.
علیشیری با اشاره به کمک به تامین شهریه مهد 
کودک ۸۷۴ خانواده های کم درآمد بیان کرد: ماهیانه 
مبلغ 200 هزار ریال از شهریه مهد کودک فرزندان 
خانواده های کم درآمد و با شرایط اقتصادی نامناسب 
با تایید دفتر امور کودکان و نوجوانان به حساب مهد 
کودکان  بهره مندی  امکان  تا  می شود  واریز  کودک 
اولیه  آموزشهای  از  نیازمند و کم درآمد  خانواده های 

بهره مند شود.

با رقم 1350 میلیارد تومان:

بودجه 1350پیشنهادی سال آینده شهرداری قم تقدیم شورا شد

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان قم:

طرح توزیع یک وعده غذای گرم در استان قم اجرا می شود

آگهی
مجمع عمومی شرکت تعاونی مسکن کارکنان 

مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی
در  آید  می  عمل  به  دعوت  تعاونی  اعضای  کلیه  از  بدینوسیله 
جلسه مجمع عمومی مذکور راس ساعت 12/45 روز یکشنبه مورخ 
1394/12/9 با دستور جلسه ذیل در محل سالن اجتماعات مرکز 
تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی تشکیل می گردد، حضور به هم 

رسانند.
لازم به ذکر است داوطلبین عضویت در هیئت مدیره و بازرسی 
تعاونی می بایستی حداکثر ظرف مدت 7 روز از تاریخ انتشار آگهی 
فوق الذکر با در دست داشتن مدارک لازم به محل دفتر شرکت تعاونی 

مراجعه و نسبت به تکمیل و تحویل فرم کاندیداتوری اقدام نمایند. 
ضمنا هر یک از اعضاء جهت معرفی نماینده تام الاختیار/ وکیل خود 
به منظور حضور در جلسه فوق الذکر و اعمال رای می بایستی به اتفاق 
یکدیگر )عضو و نماینده( حداکثر تا تاریخ 1394/11/12 به محل دفتر 
شرکت تعاونی مراجعه تا پس از احراز هویت و تائید وکالتنامه، ورقه 

ورود به جلسه جهت نماینده عضو صادر شود.
دستور جلسه:

1 – انتخاب هیئت مدیره و بازرسان شرکت تعاونی
2 – ارائه گزارش عملکرد شرکت تعاونی

3 – تصویب بودجه سال 1394 
4 – طرح و تصویب صورت های مالی منتهی به سال 1393 

هیئت مدیره شرکت

دریچه

اخبار

احساس تعلق 
شهروندان به شهر

برای تحقق شهری مطلوب و مناسب برای 
عملکردهای  بهبود  ونیز  شهروندان  زندگی 
مدیریت شهری در اداره شهر، تعلق پذیر نمودن 

ساکنین به محیط پیرامون زندگیشان یعنی شهر گامی مهم و اساسی می باشد 
به نحوی که بهر میزان این حس تعلق و علاقه مندی نسبت به شهر و به تبع آن 
محیط پیرامون سکونت یعنی محله ها در میان ساکنین تقویت گردد احساس 
رضایت ونیز تبدیل ساکنین به شهروندانی را که دغدغه مستمر ارتقای کیفیت 
زندگی در شهرشان خواهند داشت نظاره گر خواهیم بود. همچنین مدیریت 
شهری در پیشبرد اهداف و برنامه هایی که می بایستی برای داشتن شهری 
شایسته برای زندگی شهروندان دنبال نماید موفق تر خواهد بود و همراهی 
و تعامل سازنده شهروندان با مدیریت شهری و به تبع آن بهبود شاخص های 
کیفیت بخش به زندگی در شهر را به همراه خواهد داشت. به اعتقاد نگارنده 
این مهم در شهرمان قم موردتوجه جدی و برنامه ریزی هدفمند مدیریت 
شهری قرار نگرفته است. شواهد و برون داد این مدعا را می توان در پایین بودن 
شاخص های کیفیت زندگی در شهرمان ونیز عدم احساس رضایت شهروندان 
از عملکرد مدیریت شهری به نسبت دیگر شهرهای هم تراز مشاهده نمود. 
اجرای برخی تصمیمات سلیقه ای و بدون پشتوانه کارشناسی در مدیریت 
شهری وبی توجهی و بی تفاوتی شهروندان و صاحب نظران مسائل شهری 
نسبت به عواقب این قبیل تصمیمات در آینده شهرمان به دلیل فراهم نبودن 
بسترهای لازم برای مشارکت و حق اعتراض شهروندان به تصمیم گیری های 
ناصحیح در اداره شهر، مهاجرت ساکنین اصیل و بومی از بافت تاریخی شهر 
و از بین رفتن این سرمایه اجتماعی ارزشمند، علاقه مندی شهروندان و تلاش 
برای جابجایی و سکونت در برخی مناطق خاص شهر به دلیل برخوردار بودن 
این مناطق از امکانات رفاهی بیشتر ازجمله دلایلی می باشند که نشانگر پایین 
بودن میزان تعلق پذیری ساکنین به محیط پیرامون محل زندگی شان و به تبع 
آن شهرمان می باشد. به اعتقاد نگارنده گام نخست برای حرکت در مسیر 
تحقق شهری مطلوب و باکیفیت برای زندگی شهروندان و نیز بهبود عملکرد 
مدیریت شهری در اداره شهر، تقویت حس تعلق نسبت به سرنوشت شهر 
در میان شهروندان می باشد که در این میان نقش مدیریت شهری به دلایل 
وظایف قانونی که در اداره شهر برعهده گرفته دارد بیش از شهروندان می باشد؛ 

اما برای تقویت حس تعلق به شهر در میان شهروندان نکات ذیل را می توان:
سهیم نمودن شهروندان در اداره شهر: امروزه برنامه ریزی محله 
محور یکی از ارکان نظام برنامه ریزی شهری حرفه ای می باشد بر این اساس 
احیا محله های شهری و سهیم نمودن عموم شهروندان در اداره محلات و 
پاسخگویی شایسته به نیازهای ساکنین در تقویت حس تعلق و احساس غرور 
و افتخار از سکونت در محله نقش مهمی را ایفا می نماید. تشکیل شورایاری ها، 
نظرخواهی از شهروندان در اولویت بندی پروژه های مدنظر در سطح شهر 

ازجمله راهکارهای مشارکت طلبی مدیریت شهری از شهروندان می باشد.
پاسخگویی مدیران و برنامه ریزان: ارتباط صادقانه و پاسخگویی 
شایسته مدیریت شهری در قبال عملکرد به شهروندان می تواند به آنان نشان 
دهد که مدیریت شهری صاحبان اصلی شهر را شهروندان می داند بر این 
اساس خود را ملزم به پاسخگویی شایسته به آن ها می داند و به تبع آن حس 

تعلق پذیری شهروندان به شهر تقویت می گردد.
 نهادینه شدن فرهنگ برنامه ریزی با مردم: متأسفانه این فرهنگ 
ناصحیح در مدیریت شهری ماندگار گردیده و تغییر این فرهنگ هرچند 
زمان بر می باشد اما اصلاح این فرهنگ می تواند در تحقق پذیری طرح و 
برنامه ها و به تبع آن افزایش رضایت شهروندان از سکونت در شهر و افزایش 

حس تعلق به شهر مفید فایده واقع گردد
پروژه های هویت ساز  تعریف  مکان سازی های ارزشمند و جذاب: 
منحصربه فرد در سطح محلات شهری برای احساس تعلق و غرور در میان 
برای  و خاطره ساز  احیای فضاهای خاطره انگیز  نیز  و  ساکنین محلات 
شهروندان در سطح شهر می تواند حس تعلق پذیری شهروندان به شهر 
را افزایش دهد. احیا بافت های تاریخی به دلیل در اختیار داشتن حافظه 
تاریخی و نیز سرمایه های اجتماعی، بهره گیری از ظرفیت افراد ساکن در 
محلات برای تعریف پروژه های هویت ساز در سطح محله نظیر بهره گیری از 
پتانسیل قومیت های مهاجر ساکن برای معرفی آداب ورسوم جذاب برای دیگر 
شهروندان ازجمله راهکارها برای هویت سازی در محلات می باشد. و سخن 
آخر اینکه تقویت حس تعلق به شهر برای شهروندان به عنوان صاحبان اصلی 
شهر از اهداف مدنظر مدیریت شهری کارآمد می باشد که امیدواریم این مهم 
در دستور کار و برنامه ریزی هدفمند مدیران و برنامه ریزان شهرمان قرار گیرد.
* کارشناس ارشد جغرافیا و برنامه ریزی شهری

طی نه ماه اول سال جاری صورت گرفت:

صرفه جویی 140 میلیون لیتر بنزین
 در استان قم

مدیر عامل شرکت گاز استان قم گفت، استفاده خودرو ها از سوخت گاز 
طبیعی C.N.G طی نه ماه اول سال جاری باعث صرفه جوئی ۱۴0 میلیون 

لیتر بنزین در سطح استان گردید.
 )C.N.G( مهندس غلامرضا فرجی اظهار داشت: استفاده از گازطبیعی
توسط خودرو ها، ضمن کاهش مصرف سوخت فسیلی بنزین و حفظ منابع 
هیدرو کربوری، موجب کاهش آلودگی هوا و حفظ سرمایه های ملی گردیده 

و همچنین در پایداری محیط زیست و استمرار هوای پاک، مؤثر خواهد بود.
وی با بیان اینکه بطور میانگین روزانه حدود 500 هزار متر مکعب گاز 
طبیعی توسط جایگاههای C.N.G دراستان مصرف میشود ا تصریح کرد: در 
حال حاضر تعداد 3۷ جایگاه سوخت گازطبیعی )C.N.G( فعال در سطح 
استان وجود دارد که به کلیه خودرو های گاز سوز استان و خودروهای عبوری 

و زائران کریمه اهلبیت حضرت معصومه )س( خدمات رسانی می کنند.

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری خبر داد:

انعقاد قرارداد احداث دو هتل 5 ستاره 
در بلوار پیامبر اعظم )ص(

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری از انعقاد قرارداد احداث دو هتل 
پنج ستاره تا پایان سال در بلوار پیامبر اعظم قم خبر داد.

محمدرضا معرفت در دیدار شهردار و مدیران شهری قم با آیت الله 
مقتدایی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، با تاکید بر ضرورت بسترسازی 
برای حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی در شهر قم، اظهار کرد: بلوار پیامبر 
اعظم و پروژه های هتل سازی جزو برنامه های اساسی شهرداری در این زمینه 
است. وی از مذاکره شهرداری با هتل داران بزرگ کشور و شیعیان کشورهای 
اسلامی خبر داد و افزود: سعی داریم با استفاده از ظرفیت های سرمایه گذاری 
بخش های گردشگری و هتل ها را در قم تقویت کنیم. قائم مقام شهردار قم در 
امور سرمایه گذاری با بیان اینکه هتل سازی، شهربازی، پارك و کمپین زائر جزو 
برنامه های هدف شهرداری در حوزه سرمایه گذاری است، افزود: با هماهنگی 

به عمل آمده قرارداد دو هتل پنج ستاره تا پایان سال منعقد خواهد شد.
وی در پایان سخنان خود تصریح کرد: اولویت شهرداری قم در راستای 

شکل دهی بلوار پیامبر اعظم به عنوان آبرویی برای شهر قم است.

طی پاییز امسال؛

392 مجوز وام مشاغل خانگی در قم 
صادر شد

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از صدور 3۹2 مجوز وام مشاغل 
خانگی در این استان طی پاییز سال جاری خبر داد.

احمد عطارنیا اظهار داشت: به موجب ماده هفت قانون ساماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی و به استناد ماده 6 دستور العمل اجرایی قانون مذبور در سه ماهه 
سوم سال جاری بیش از 3۹0 مجوز فعالیت مشاغل خانگی از سوی این اداره 
کل صادر شده است. وی گفت: حمایت از کسب و کارهای خانگی و ساماندهی و 
حمایت از مشاغل خانگی از مهمترین برنامه های اداره کل آموزش فنی و حرفه ای 
استان قم بوده است. مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم ادامه داد: بدین 
منظور در اجرای طرح و قانون حمایت و ساماندهی مشاغل خانگی در سه ماهه 
سوم امسال، 3۹2 مجوز تسهیلات وام مشاغل خانگی جهت متقاضیان صادر و 
آنان به بانک های عامل معرفی شده اند. عطارنیا بیان کرد: از 3۹2 مجوز فعالیت 
مشاغل خانگی صادره 30۸ نفر در رشته خیاطی، 50 نفر در رشته تایپ، ۱۷ نفر 
در رشته حسابداری، هفت نفر در نقشه کشی و پنج نفر در رشته کاموا بافی، 2 
نفر در رشته عروسک سازی و رشته های تعمیرات تلفن، گل سازی و مکرومه بافی 

هر کدام یک نفر مجوز فعالیت مشاغل خانگی از این اداره کل دریافت کرده اند.

 استاندار قم بر ضرورت استفاده از ظرفیت کارآفرینان در راستای توسعه صنعت گردشگری 
تأکید کرد و گفت: وظیفه مسئولان تعامل و همکاری با کارآفرینان و سرمایه گذاران در 

بخش های مختلف است.
سید مهدی صادقی در جلسه کانون کارآفرینان استان قم که در سالن امام جواد )ع( 
استانداری برگزار شد، طی سخنانی نقش علم و فناوری در توسعه کسب و کار در کشور را 
بسیار مهم برشمرد. وی با بیان این موضوع که ایران یکی از کشور های بسیار غنی از جهات 
مختلف در دنیا است، افزود: منابع طبیعی، شرایط اقلیمی، نیروی انسانی و جنبه های مذهبی 
و تاریخی ایران، ظرفیت های گردشگری و محصولات قابل عرضه بسیاری در قالب صنعت 

توریسم فراهم می کند که باید از نقش کارآفرینان در این زمینه بهره کافی ببریم.
نماینده عالی دولت در استان، با تأکید بر اهمیت نگاه ملی و جمعی در بین مسئولان اضافه 
کرد: با اصلاح برخی ساز و کارهای اداری در راستای ورود بخش خصوصی و کار آفرینان، 

زمینه توسعه اقتصادی برای همه اقشار جامعه ایجاد می شود.
وی  با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب در رابطه با اهمیت اقتصاد مقاومتی، تصریح 

کرد: همت، غیرت و اندیشه صحیح در قالب موضوع اقتصاد مقاومتی می تواند دست بیگانگان 
را از بازار های کشور و نفوذ در تولیدات داخلی کوتاه کند و در کنار بها دادن به صنایع دستی 

هر استان اقتصاد آن را نیز شکوفا سازد.
صادقی با اعلام حمایت از کارآفرینان در جنبه های خرد و کلان اقتصادی در استان، بیان 
داشت: وظیفه تمام مسئولان تعامل و همکاری با کارآفرینان و سرمایه گذاران در بخش های 
مختلف است تا با شناخت ظرفیت ها و نیازهای استان و نیز آماده سازی منابع لازم به رشد 

صنایع و اقتصاد کمک کنیم.
وی حفظ کرامت انسانی و کاهش بزهکاری و فقر را در گرو افزایش اشتغال و تولید دانست 
و ادامه داد: با حضور کارآفرینان توانا و مورد تأیید در بخش های تولیدی و اقتصادی می توان با 

ایجاد اشتغال و تولید، زمینه های فقرزدایی و رشد رفاه اجتماعی را نیز ایجاد نمود.
در ابتدای جلسه نیز بازوند مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان با ارائه گزارشی از 
وضعیت کار آفرینی در قم، ظرفیت های موجود در حوزه مشاوره ای کانون کارآفرینی استان 

را معرفی کرد.

دبیر کانون کارآفرینی استان قم با اشاره از ظرفیت 
تولید زعفران در استان قم به درستی استفاده نمی شود، 
گفت: تنها ۷ هکتار از سطوح کشاورزی استان قم به زیر 
کشت زعفران رفته که 23 کیلوگرم، کل برداشت زعفران 

بوده است.
حمیدرضا بیگدلی با اشاره به اینکه در بحث تولید و 
کارآفرینی در کشور با نقایصی همراه هستیم، اظهار داشت: 
بخشی از این مسئله به مردم برمی گردد چراکه دانش فنی 
بر اساس فرهنگ  ما  باورهای قدیمی  و  نیست  کاربردی 

تجربی و عامی صورت می گیرد.
دبیر کانون کارآفرینی استان قم با اشاره به هدررفت 
انرژی و عدم بهره وری در تولید، افزود: برای مثال هلند 
برای تولید گوجه فرنگی ۴ گالون آب مصرف می کند و ما 
2۴ گالون که سبب شده هدر رفت انرژی بالایی در تولید 

محصولات داشته و تولیدمان بهره وری نداشته باشد.
وی با بیان اینکه در بخش کشاورزی از غنای بالایی 
برخوردار هستیم، خاطرنشان کرد: در بخش کشاروزی 
رتبه های چشمگیری در دنیا داریم این نشان می دهد که 
پتانسیل رشد در کشور موجود است و تنها راه را اشتباه 
رفته ایم و کانون کارآفرینی به دنبال اصلاح همین راه های 

اشتباه است.
بیگدلی عنوان کرد: برای اصلاح این رویه اشتباه باید 3 
مرحله از کار کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت را در دستور 
کار قرار دهیم، مهم ترین بحث دربرنامه بلند مدت برای 
تصحیح فرهنگ کار و تصحیح الگوی آموزش از پایه است.

دبیر کانون کارآفرینی استان قم با انتقاد از اینکه ساعت 
افزود:  است،  نیم  و  ایران حدود 2 ساعت  در  مفید  کار 
۷00 هزار نفر از هموطنانمان که مقیم کشورهای حوزه 
خلیج فارس هستند، میانگین 3 ساعت و 36 دقیقه ساعت 
کار مفید دارند که این نشان می دهد فرهنگ کار در کشور 
دچار مشکل است که نیاز به بازنگری دارد و در واقع با فقر 

فرهنگ کار در کشور مواجه هستیم.
به  باید  برنامه میان مدت  اینکه در  به  اشاره  با  وی 
بررسی دقیق توانمندی ها بپردازیم و عارضه یابی کنیم، 
های  سازمان  باید  نیز  مدت  کوتاه  مرحله  در  افزود: 
از  یکی  کارآفرینی  کانون  که  کنیم  فعال  را  تخصصی 
بحث  در  هم افزایی  سبب  که  است  سازمان ها  همین  

توانمندی و دانش می شوند.
بیگدلی با بیان اینکه کانون کارآفرینی هنوز جایگاه 
مناسب خود را به دست نیاورده است، خاطرنشان کرد: 

برای  را  راهکار  و  اشکالات  باید  کارآفرینی  کانون  در  ما 
هر حوزه ای از کارآفرینی به استاندار ارائه کنیم و از آن 
طرف هم هر مشکلی پیش بیاید، استاندار باید به کانون 
کارآفرینی ارجاع بدهد اما برای رسیدن به جایگاه اصلی 
کانون هنوز راه درازی در پیش است و هنوز به جایگاه 

اصلی خود نرسیده ایم.
به گزارش تسنیم، دبیر کانون کارآفرینی تصریح کرد: 
کانون کارآفرینی همانطور که ماهیت مشورتی دارد، کاربرد 
مشورتی هم دارد و افرادی که شیوه جدیدی از کار را 
برگزیده اند و شیوه ای نو را بنیان نهانده اند، می توانند به ما 
مراجعه کنند و ما این افراد را به ادارت کل مرتبط وهم به 

مجمع کشوری کارآفرینی معرفی می کنیم.
وی با اشاره به اینکه ظرفیت تولید زعفران در استان 
قم مهجور مانده است، افزود: استان فارس ۱00 هکتار 
زیر کشت زعفران رفته، در استان قم هم این امکان فراهم 
است اما ۷ هکتار بیشتر به کشت زعفران اختصاص ندارد 
و 23 کیلوگرم برداشت کل زعفران است و کارآفرینی 
کانون  که  کند  معرفی  را  گلوگاه  نقطه های  می تواند 
را  این ظرفیت  راهکارهایی  ارائه  با  می تواند  کارآفرینی 

بازیابی کند.

مدیر املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: در راستای تامین مسکن 
قشرهای آسیب پذیر و کم درآمد این استان، تاکنون بیش از 220 هزار متر مربع زمین با 

ارزشی بالغ بر یک هزار میلیارد ریال به اداره ها و نهادهای حمایتی واگذار شده است.
ابوالفضل علیخانی افزود: طی قراردادهای منعقده با اداره ها و نهادهای حمایتی از 
جمله کمیته امداد امام خمینی )ره(، اداره کل بهزیستی، خیرین مسکن ساز و بنیاد 
مسکن، قطعاتی از زمین های محدوده پردیسان و همچنین قطعاتی در داخل شهر قم 
با کاربری مسکونی جهت تامین مسکن قشرهای کم درآمد و محروم استان قم واگذار 

شده است.
وی اظهار داشت: این اقدام وفق بخشنامه های وزارت راه و شهرسازی و با هماهنگی نهادها 

و سازمان های حمایتی از سال ۸6 در استان قم تقویت شده است.

وی ادامه داد: از این مقدار زمین واگذاری شده، بیش از ۷5 هزار متر مربع به بنیاد مسکن، 
۷2 هزار متر مربع به خیرین مسکن ساز، ۴2 هزار متر مربع به کمیته امداد و بیش از 2۸ هزار 

متر مربع به اداره کل بهزیستی استان تحویل شده است.
علیخانی با اشاره به ساخت بیش از ۹0 درصد زمین های واگذاری به جامعه هدف افزود: 
براساس تعهدات، بنیاد مسکن موظف به ساخت یک هزار واحد، خیرین مسکن ساز یک هزار 
و 500 واحد، کمیته امداد ۷۷0 واحد و اداره بهزیستی ۴20 واحد بوده که همه واحدها ساخته 

شده و تحویل جامعه هدف شده است.
مدیر املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم خاطرنشان کرد: این تعداد از 
واحدهای تحویلی مسکن به قشرهای آسیب پذیر و کم درآمد استان قم، بیش از ۱0 درصد از 

کل واحدهای ساخته شده طی برنامه قانون ساماندهی در سطح استان است.

در جلسه کانون کارآفرینان استان قم تاکید شد:

ضرورت استفاده از ظرفیت کارآفرینان در توسعه صنعت گردشگری

دبیر کانون کارآفرینی استان قم خبرداد:

کاشت زعفران در 7 هکتار از اراضی کشاورزی قم

مدیر املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

واگذاری 220 هزار متر زمین برای تامین مسکن افراد کم درآمد

حمید  اشعری *


